
تاکید  نفتی،با  متهم  پرونده  پیگیری  کمیته  رئیس 
برضرورت تسریع در رسیدگی به پرونده بابک زنجانی از 
سوی قوه قضاییه،گفت: هیچ تضمینی برای پرداخت بدهی 

این متهم بعد از آزادی وجود ندارد. 
سیدحسین دهدشتی با تاکید بر ضرورت تسریع در 

رسیدگی به پرونده بابک زنجانی از سوی قوه قضاییه، گفت: 
فرصت یک ماهه متهم برای پرداخت بدهی های خود به اتمام 
رسیده؛ از این رو لازم است رسیدگی به پرونده وی در اسرع 
وقت انجام شود. وی با بیان اینکه ادعای پرداخت بدهی از 

سوی بابک زنجانی ریشه ای دو ساله دارد...
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قائم مقام حزب اعتمادملی رد شدن صلاحیت هاشمی 
نگهبان  شورای  برای  رهبری  خبرگان  انتخابات  در  را 

دردسر ساز دانست.
حجت الاسلام رسول منتجب نیا با ارزیابی روند ثبت نام 
پنجمین دوره از انتخابات خبرگان رهبری گفت: ثبت نام 
این دوره از رقابت های مجلس خبرگان و مجلس شورای 
اسلامی از استقبال خوبی برخوردار بود. با نگاه خوشبینانه 
این حجم بالای ثبت نام  می تواند امیدبخش باشد. چرا که 
بیانگر اعتماد به نفس بالای نامزدهاست که خود را واجد 
صلاحیت برای ورود به گود انتخاباتی و خدمت کردن به 
ملت می دانند. به گفته وی، نگاه بدبینانه به این حرکت را 
می توان نشانه توطئه مهندسی شده ای در صدد بالابردن 
هزینه شورای نگهبان در رد صلاحیت  کاندیداها دانست. 
باید به حوادث با دقت و نه با عینک بدبینی نگاه کرد. من 
این حضور را فرصتی برای نظام می دانم. شورای نگهبان 
و هیات های نظارت باید در بررسی صلاحیت کاندیداها 
مُر قانون را اعمال کنند تا شاهد حضور حداکثری مردم 
پای صندوق های رای باشیم. وی در مورد ابراز نگرانی 
برخی چهره ها از جمله آیات یزدی و جنتی نسبت به تعدد 
افراد ثبت نام کننده برای حضور در رقابت های انتخابات 
خبرگان رهبری، اظهار داشت: به نظر بنده هیچ خطری در 

کثرت ثبت نام کاندیداها وجود ندارد. ...

رسول منتجب نیا: 

رد صلاحیت 
آقای هاشمی 

بسیار بعید است

انشقاق د ر جریان اصولگرا بیش ازپیش به چشم می خورد

روزگار اقرار 
اصولگرایان

چه کسانی نیازی به شرکت در آزمون اجتهاد نداشتند؟

چهره های معاف از آزمون خبرگان

مانع طرح های ضد ایرانی کنگره نشوید مقابله به مثل می کنیم

هشدار لاریجانی به دولت آمریکا

فرار مسئولان از یک کلنگ زنی

رئیس کمیته پیگیری پرونده متهم نفتی 

دست های پشت پرده بابک زنجانی  
باید محاکمه شوند 
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19

شور و شوقی که د ر انتخابات برای مرد م کشورمان ایجاد  می شود  را هیچ گونه نمی 
 توان ناد ید ه گرفت. این هیجان د ر برخی اوقات به د لیل حضور چهره های خاص د و 
چند ان می شود . انتخابات امسال نیز با تمام اشتیاقی که برای مرد م د ر جهت تغییرات 
مجلس شورای اسلامی ایجاد  کرد ه بود ، با اعلام کاند ید اتوری سید  حسن خمینی فضایی 

متفاوت را د ر روند  این کارزار سیاسی ایران به وجود  آورد .
این حضور سید  حسن از همان روزهای نخست سبب واکنش  های متفاوتی شد . 
جمعیتی با آغوش باز از کاند ید اتوری یاد گار امام استقبال و اند کی نیز که قد رت بقا د ر 

میان نامد اران را ند اشتند ، شروع به آشفتگی اوضاع کرد ند . آنها تلاش می کرد ند  با 
استفاد ه ناد رست از بیانات بنیانگذار کبیر انقلاب به گونه ای القا کنند  که خاند ان 

امام )س( نمی تواند  د ر عرصه انتخابات های کشور حضور د اشته باشند . 
نوبت به ثبت نام ها د ر وزارت کشور رسید . از همان روزهای ابتد ایی 

ثبت نام برخی با این بهانه ها   که یاد گار امام از لحاظ علمی نمی تواند  
د ر خبرگان شرکت کند ، شروع به حمله کرد ند  تا شاید  بتوانند  

جایگاه علمی وی را زیر سوال ببرند...

آیت الله جوان همچنان به تندروها بی اعتنا است

رقابت شانه به شانه برای تخریب سید  حسن

20

روزنامه

فراخوان 
نیروی انتظامی 

استان قم  
به منظور استرداد 

موتور سیكلت های  
توقیفی 

در نظر دارد نسبت به واگذاری:

1- ساختمان بوفه 
2- ساختمان استراحتگاه چوداران

3- انبار علوفه
 بصورت اجاره واقع در محل کشتارگاه اقدام نماید.

لذا متقاضیان می توانند 10 روز از تاریخ درج این آگهی جهت بازدید 

و دریافت اسناد مزایده به سازمان کشتارگاه صنعتی شهرداری قم واقع در 

کیلومتر 6 جاده اراک ، جنب امامزاده سید جمال)ع(، سازمان کشتارگاه 

صنعتی شهرداری قم مراجعه نمایند.

ضمنا هزینه آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.
جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های 2-38867531 تماس 

حاصل فرمائید.

سازمان کشتارگاه صنعتی شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان کشتارگاه صنعتی شهرداری قم 

آگهی مزایده عمومی) نوبت اول(

تعقل ایرانی با رویکردهای خام 
عربستان فاصله دارد

2

19

2

صفحات 5 تا 16

محمد جواد ظریف:

قابل توجه مودیان محترم مالیاتی

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

به اطلاع کلیه اشخاص حقوقی و حقیقی موضوع بند)الف( و 

)ب( ماده 95 قانون مالیات های مستقیم می رساند ، مهلت 

ارسال الکترونیکی فهرست معاملات فصل پاییز 94 از طریق 

 )CD( و یا به صورت لوح فشرده WWW.TAX.gov.ir سامانه

حداکثر تا پایان دی ماه سال جاری می باشد.



اخبار دوشنبه - بیست و یکم دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره 23911

عاقبت رابطه ایران و عربستان 
چه می شود؟

 روابط ایران و عربستان تحت تاثیر وضعیت کنونی و 
گذشته این ارتباطات، دچار نوعی پیچیدگی متراکم متقاطع 
شده است. از یک سو شاهد شکاف های موازی از نظر قومی 

و فرقه ای هستیم که براساس نوعی سنت خارج از منطق مدرن، در افکار توده های جوامع 
موجود در ایران و عربستان رسوب کرده است و توهین های خارج از منطق فرهنگی و 
اجتماعی تعریف شده میان این دو حوزه جغرافیایی از نظر تاریخی گاه و بیگاه زنده می شود.از 
طرف دیگر بعضی قدرت های فرامنطقه ای نیز در پاره ای اوقات در طول تاریخ بر آن شده اند 
تا از این شکاف قومی و فرقه ای به نفع خود استفاده و آن را تشدید کنند. در کنار این 
شکاف ها، شکاف های سیاسی، اقتصادی، امنیتی و گاه نظامی نیز چهره نشان داده و تراکم 
و تقاطع شکاف میان این دو جامعه را تشدید کرده است. با توجه به اینکه شکاف های میان 
ایران و عربستان در بافت متن گذار نظام بین الملل و نظم منطقه ای نیز چهره نشان داده و 
برجسته شده، روابط ایران و عربستان به رابطه ای بحران زا تبدیل شده است که نمی توان آن 
را نادیده گرفت. با وجود این سیگنال ها باید بگویم که رابطه میان این دو کشور در آینده ای 
نزدیک بیش از امروز دچار اصطکاک خواهد شد. چرا که ایران و عربستان علاوه بر اینکه 
رقیب استراتژیک در خاورمیانه هستند، به نوعی رقیب سیاسی _امنیتی نیز در آینده نظم 
نوین جهانی خواهند بود. مرز خاورمیانه در گستره هاتلند بزرگ تا مرزهای نوهاتلند تعریف 
می شود؛ به عبارتی دیگر تا مرز خلیج فارس و فلات ایران. عربستان یک قدرت بزرگ در 
هاتلند نو یعنی خاورمیانه عربی و ایران یک قدرت بزرگ در مرکزیت هاتلند بزرگ که از 
مصر تا تبت خواهد بود.بنابراین رقابت ایران و عربستان در آینده بیش از امروز چهره نشان 
خواهد داد؛ اما آنچه باید به آن اذعان داشت این است که در آینده، هر دوی این کشورها 
باید هم زیستی مسالمت آمیزی با یکدیگر داشته باشند و احترام متقابل به یکدیگر را بیش 
از پیش باید تجربه کنند و به واسطه همین بافت موقعیتی پیش رو، کنش های اصطکاک 

برانگیز خود را کنترل کنند.
* کارشناس مسائل سیاسی

آیت الله موسوی اردبیلی:

تسریع در مبارزه با داعش 
خواسته عالمان دینی است

آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی از مراجع تقلید گفت: سرعت بخشی به مبارزه 
با داعش و بیرون کردن آنها از زمین های اشغال شده، خواسته همه عالمان برجسته دینی 

و مسلمانان است.
به گزارش ایرنا، وی روز یکشنبه دردیدار شیخ اکرم الکعبی دبیرکل جنبش النجباء عراق 
افزود: پیشرویهای خوبی شده است ولی امیدوار به سرعت بخشی در برخورد با تکفیری 
های داعش هستیم. آیت الله موسوی اردبیلی گفت: باید جلوی پشتیبانی برخی کشورها 
از داعش گرفته شود تا شاهد پیروزی های هر چه بیشتر رزمندگان اسلام در کشورهای 
عراق و سوریه باشیم. این مرجع تقلید تاکید کرد: تاثر از جنایت های داعش باید باعث 
جدیت هرچه بیشتر رزمندگان اسلام در مبارزه با این گروه تکفیری تروریستی شود. شیخ 
اکرم الکعبی نیز دراین دیدار گزارشی از روند مبارزه درکشورهای عراق و سوریه با گروه 

های تروریستی چون داعش و پیروزی های ارتش و نیروهای مردمی بر آن ها ارائه کرد.

آیت الله مکارم شیرازی:

دلارهای نفتی، سازمان های بین المللی را 
تحت تاثیر خود قرار داده است 

آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به مقاومت مردم مظلوم یمن گفت: یمن در مقابل 
حملات متجاوزان پیروز خواهد شد.

این مرجع تقلید در دیدار سیدشمس الدین شرف الدین رئیس انجمن عالمان یمن و 
جمعی از رئیسان مجالس مختلف یمن ضمن ابراز خرسندی از این دیدار ابراز امیدواری 

کرد که سفر این هیات علمایی به ایران برای ملت و برادران یمنی مثمر ثمر واقع شود.
وی با اشاره به تجاوز ظالمانه آل سعود به مردم بی گناه یمن خاطرنشان کرد: ما برای 
شما شبانه روز دعا می کنیم که بر دشمنان پیروز شوید و مطمئن باشید که پایداری 
شما نتیجه ای جز پیروزی نخواهد داشت و دشمن تکفیری در این مدت اخیر متحمل 
شکست های پیاپی در سوریه و عراق شده و ان شاءالله در یمن نیز نتیجه ای مشابه رقم 
خواهد خورد. این مرجع تقلید با تاکید بر این که »پیروزی مؤمنان سنتی الهی است و نتیجه 
مقاومت مردمی یمن در مقابل حملات متجاوزان سعودی پیروزی خواهد بود« اظهار کرد: 
دنیا می داند که مردم یمن مظلوم واقع شده اند و آل سعود به این ملت بی گناه ظلم می کند 
اما دلارهای نفتی، حاکمان سیاسی و سازمان های بین المللی را تحت تاثیر خود قرار داده 
است. آیت الله مکارم شیرازی در ادامه با اشاره به نزدیک بودن برگزاری کنگره دوم »مقابله 
با خطر جریان های افراطی و تکفیری« در قم ابراز امیدواری کرد که برنامه های کنگره به 
جنایات و تجاوزهای آل سعود در یمن نیز بپردازد و شاهد حضور فعال علمای یمن در 

این کنگره باشیم.

معاون فرهنگی قوه قضائیه مطرح کرد:

باید فرهنگ واسطه گری 
در امر ازدواج توسعه یابد

معاون فرهنگی قوه قضائیه گفت: برخی از سایت های همسرگزینی ازدواج های خیابانی 
را در فضای مجازی ترویج می کنند.

حجت الاسلام والمسلمین صادقی در مراسم رونمایی از طرح ملی همسان گزینی در 
معاونت فرهنگی قوه قضائیه افزود: فرهنگ جامعه ما در مسیر تحول قرار دارد طوری که 
ما از جامعه سنتی فاصله گرفتیم و خیلی از رفتارهای سنتی ما  دگرگون شده است. وی 
ادامه داد: در واقع تغییراتی در ازدواج، آشنایی دختر و پسر و شیوه های خواستگاری رخ 
داده است به طوری که بازگشت به وضع قدیم به صورت کلی ممکن نیست و شیوه های 
همسرگزینی در جوامع لیبرال غربی نیز مناسب جامعه ما نیست. صادقی افزود: گاهی این 
شیوه های نامناسب در جامعه ما ترویج می شود که با فرهنگ ما مغایرت دارد. وی گفت: 
در واقع ما شیوه های خانواده محور را در بحث ازدواج تا حدودی از دست داده ایم و شیوه 
های بازاری یعنی آشنایی خیابانی و کوچه بازاری را نیز نمی پسندیم. صادقی با بیان اینکه 
فرهنگ غرب موجب تخریب بنیاد خانواده و نابودی آنها می شود، افزود: متاسفانه کشور 
ما تا حدودی به این وضع دچار شده است که ازدواج ها به تاخیر بیفتد و بازاری و خیابانی 
شود و کسی به داد جوانان نرسد. معاون فرهنگی قوه قضائیه در ادامه با بیان اینکه شیوه 
های لیبرال غربی )در امر ازدواج( به درد ما نمی خورد چون در آن مفاسد زیادی رخ می 
دهد، گفت: در واقع یکی از عواید همسرگزینی بازاری افزایش طلاق است. صادقی افزود: 
یکی از راه های مناسب این است که ما مطابق فرهنگ خودمان عمل کنیم. وی با بیان 
اینکه نمی توان جامعه را نسبت به ازدواج جوانان بی تفاوت گذاشت، گفت: باید موسسات 
ویژه ای وظیفه حساس و مهم ازدواج جوانان را بر عهده بگیرد طوری که از فواید ازدواج 
های سنتی استفاده و از مضرات ازدواج های بازاری جلوگیری کند. صادقی افزود: در واقع 
کاری که موسسه تبیان انجام داده و این پایگاه )همسان گزینی( را راه اندازی کرده است کار 
بسیار مبارک و ارزشمندی است. وی ادامه داد: البته معاون فرهنگی قوه قضائیه با بیان اینکه 
ما باید تلاش کنیم ازدواج ها براساس یک عقلانیت شکل گیرد، گفت: باید در امر ازدواج 
شیوه های سنتی متکی بر تجربه بزرگترها و مشاوران دینی در جامعه شکل گیرد. صادقی 
با بیان اینکه باید فرهنگ واسطه گری را توسعه دهیم، افزود: باید کار را به  اهلش بسپاریم 
و به سرنوشت جوانان بی اعتنا نباشیم چراکه یکی از مسئولیت های قوه قضائیه پیشگیری 
از آسیب هاست و یکی از آسیب ها نیز همین بحث طلاق است. وی گفت: بنابراین درصدد 

برآمدیم این سایت همسان گزینی را در معاونت فرهنگی قوه قضاییه نیز راه اندازی کنیم.

نقش دادگاه های کیفری تهران پرنگ شد

رسیدگی به جرائم تروریستی 
خارج از کشور علیه ایران

نمایندگان، رسیدگی به جرائم ارتکاب یافته توسط گروه های تروریستی در خارج از 
کشور علیه ایران را در صلاحیت دادگاه های کیفری تهران دانستند.

به گزارش خبرگزاری صداوسیما، نمایندگان در نشست علنی دیروز )یکشنبه 20 
دی ماه( مجلس شورای اسلامی اسامی در جریان بررسی لایحه یک فوریتی مبارزه با تامین 
مالی تروریسم با ماده 12 جهت تامین نظر شورای نگهبان موافقت کردند. بنابراین گزارش 
نمایندگان با 151 رأی موافق، یک رأی مخالف و 4 رأی ممتنع از مجموع 224 نماینده 
حاضر در جلسه ماده 12 لایحه مذکور را به تصویب رساندند. یادآور می شود در ماده 12 
آمده است که هرگاه جرائم موضوع این قانون در خارج از کشور و علیه جمهوری اسلامی 
ایران یا سازمان های بین المللی مستقر در قلمرو جمهوری اسلامی ایران ارتکاب یابد ، 

رسیدگی به آن حسب مورد در صلاحیت دادگاه های کیفری یک تهران است.
بر اساس این گزارش و با رأی موافق نمایندگان، اشخاص مطلع جرایم مربوط به اعمال 
تروریستی را گزارش نکنند، به مجازات تعزیری محکوم  می شوند. نمایندگان مردم در خانه 
ملت شرایط مجازات تعزیری از نوع درجه هفت را برای اشخاص مطلعی که مقامات قضائی 
را از جرائم تروریستی آگاه نمی کنند، تعیین کردند. نمایندگان  در جریان بررسی لایحه یک 
فوریتی مبارزه با تامین مالی تروریسم با ماده 3 لایحه مذکور با 147 رأی موافق، یک رأی 
مخالف و 6 رأی ممتنع از مجموع 219 نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند. براساس 
این گزارش در ماده 3 طرح مذکور آمده است که کلیه اشخاص مطلع از جرایم موضوع 
این قانون موظفند مراتب را در اسرع وقت به مقامات اداری، انتظامی، امنیتی یا قضایی ذی 

صلاح اعلام کنند، در غیر این صورت به مجازات تعزیری درجه هفت محکوم می شوند. 

یادداشت

اخبـار

سفیر ایران در سوریه گفت: از نظربشار اسد، سردار 
سلیمانی اسطوره نجات است و هم زمان، اسطوره رعب و 

وحشت برای جریان های مقابل.
به گزارش ایلنا، محمدرضا رئوف شیبانی، با اشاره به 
حضور فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران به عنوان نماینده 
مستشاری ایران در سوریه تصریح کرد: بدون تردید سردار 
سلیمانی مهم  ترین فردی بود که در سخت  ترین شرایط 
یعنی زمانی که سوریه در آستانه تسخیر توسط گروه  های 
تروریستی و سقوط دمشق بود، به داد این کشور رسید. وی 
درمورد ابعاد نگاه رئیس جمهور سوریه به مقوله حضور این 
سردار ایرانی در جبهه  های مقاومت سوریه گفت: از نظر آقای 
اسد، سردار سلیمانی اسطوره نجات است و همزمان، اسطوره 
رعب و وحشت برای جریان  های مقابل. وی که با خبرنگار 
»حوزه« گفت وگو می کرد، به اوضاع وخیم چهار شهرک 
شیعه نشین سوریه پرداخت و اظهار داشت: فوعه و کفریا از 
هفت ماه گذشته در محاصره کامل است. قبلًا به هیچ عنوان 
اجازه ورود آذوقه و مواد دارویی نمی  دادند تا اینکه توافقنامه 

الزبدانی در مقابل فوعه و کفریا به امضا رسید. این دیپلمات 
ایرانی افزود: روند اجرایی قیود بعدی آن که عبارت است از 
انتقال مجروحین و 10 هزار نفر از اهالی فوعه و کفریا  خروج 
خانواده  های مسلحین از زبدانی، ارسال کمک  های انسانی، 
دارو و تجهیزات پزشکی به این دو شهرک شیعه نشین و ... 
مقداری زمان برد. رئوف  شیبانی همچنین درمورد اوضاع نبل 
و الزهرا نیز خاطرنشان کرد: پیش  تر، ارسال مساعدات به 
فوعه و کفریا از طریق هوا انجام می  شد که با گشایش دالان 
امداد رسانی توسط سازمان ملل، ان  شاء الله که از طرف گروه  
های تروریستی مشکل تراشی نشود و بتوانیم این دو شهرک 
شیعه نشین را نیز به صورت منظم امداد رسانی کنیم. وی 
ادامه داد: فرق امداد رسانی به نبل و الزهرا نیز این است که 
امکان امدادرسانی مستقیم وجود ندارد و معمولاً از طرق 
هوایی انجام می پذیرد. سفیر ایران در سوریه در بخش دیگر 
این گفت وگو به تشریح فعالیت  کشورهای عضو ائتلاف 4+1 
پرداخت و گفت: ائتلاف 1+4 یعنی همکاری چهار کشور 
»ایران، روسیه، سوریه و عراق« و جنبش »حزب الله لبنان« 

برای نابودی تروریسم در سوریه. رئوف  شیبانی اضافه کرد: 
سوریه در این ائتلاف وجه اصلی به حساب می آید، چراکه 
قرار است تمام اقدامات در خاک این کشور انجام شود و 
سربازان سوری، قوای نظامی این ائتلاف را تشکیل می دهند. 
حزب الله نیز رزمندگان خود را به عنوان نیروهای کمکی 
به این سوریه اعزام کرده است. وی با بیان اینکه عراق در 
حقیقت حضور مستقیم نظامی ندارد، تاکید کرد: بغداد 
صرفاً در مقام مستشاری و به عنوان یک عضو حاضر در 
اتاق عملیات مشترک حضور دارد. چون چند میدان نبرد 
داریم، عراق هم دچار این گرفتاری و مشکل تروریسم است؛ 
یعنی در حقیقت، وجود و حضور عراق برای مراحل بعد از 
عملیات سوریه است. این دیپلمات ایرانی همچنین در مورد 
نقش ایران و روسیه در این ائتلاف اظهار داشت: فرماندهان 
نظامی ایران به عنوان مستشار به پیاده نظام ها )ارتش سوریه 
و نیروهای مقاومت( آموزش های نظامی می دهند و روسیه 
نیز نیروی هوایی خود را مامور پشتیبانی از حملات زمینی 

علیه تروریست ها کرده است.

سفیر ایران در سوریه اعلام کرد

نظر بشار اسد درباره سردار سلیمانی

مهدی مطهر نیا *

اخبار
دهشتی رئیس کمیته پیگیری پرونده متهم نفتی 

دست های پشت پرده بابک زنجانی  
باید محاکمه شوند 

رئیس کمیته پیگیری پرونده متهم نفتی،با تاکید برضرورت تسریع در رسیدگی به 
پرونده بابک زنجانی از سوی قوه قضاییه،گفت: هیچ تضمینی برای پرداخت بدهی این متهم 

بعد از آزادی وجود ندارد. 

سیدحسین دهدشتی در گفت و گو با خانه ملت، با تاکید بر ضرورت تسریع در 
رسیدگی به پرونده بابک زنجانی از سوی قوه قضاییه، گفت: فرصت یک ماهه متهم برای 
پرداخت بدهی های خود به اتمام رسیده؛ از این رو لازم است رسیدگی به پرونده وی در 
اسرع وقت انجام شود. وی با بیان اینکه ادعای پرداخت بدهی از سوی بابک زنجانی ریشه ای 
دو ساله دارد، افزود: اگر این متهم قصدی برای پرداخت بدهی خود را داشت تاکنون این 
موضوع انجام گرفته بود. وی با اشاره به اظهارات وکیل متهم نفتی در خصوص آزادی وی 
و پرداخت بدهی هایش، تصریح کرد: هیچ تضمینی برای پرداخت بدهی این متهم بعد 
از آزادی وجود ندارد.دهدشتی با بیان اینکه از دو سال قبل تاکنون بابک زنجانی ادعای 
پرداخت بدهی را دارد،اما هنوز ریالی از سوی وی پرداخت نشده است، گفت: 80 درصد 
پول های این متهم خارج از کشور بوده و در صورت خروج وی به بهانه بازگشت بدهی ها 

هیچ تضمینی دیگر برای بازگشت وی وجود نخواهد داشت.
هیچکس حاضر به تضمین بابک زنجانی نیست

وی ادامه داد: باید دید آیا کسی حاضر به تضمین بابک زنجانی است یا خیر؛ بعد باید 
در خصوص وجاهت قانونی فرد ضامن نیز باید بررسی صورت بگیرد.این نماینده مردم در 
مجلس نهم، با بیان اینکه پرونده بابک زنجانی تاکنون با توصیه های برخی افراد سرشناس 
چه در دولت قبل و چه در دولت فعلی باز است، تاکید کرد:  دست های پشت پرده در پرونده 
بابک زنجانی بسیار است. وی تاکید کرد: تسریع در رسیدگی به پرونده بابک زنجانی برخی 
شائبه ها در خصوص حمایت دست های پشت پرده از این متهم نفتی را از بین می برد.

دهدشتی ادامه داد: قوه قضاییه با عوامل دخیل در پرونده بابک زنجانی با صراحت بیان 
برخورد می کند.رئیس کمیته پیگیری پرونده متهم نفتی، یادآور شد:  به طورحتم می توان با 

جدیت بیشتر تمامی بدهی های بابک زنجانی به بیت المال را بازگرداند.

منصوری آرانی: 

کشورهای کاهش دهنده سطح روابط با ایران 
خودشان ضرر می کنند 

عضو کمیسیون امنیت ملی وسیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: تلاش 
عربستان برای همراه کردن شورای همکاری خلیج فارس همچنین اتحادیه عرب بر ضد 
ایران به جز بیشتر کردن فاصله ها تاثیر دیگری نخواهد داشت و مسلما کشورهای بزرگ 

سعی نمی کنند که با ایران قطع رابطه کنند. 
عباسعلی منصوری آرانی در گفتگو با خانه ملت، با اشاره به تلاش عربستان مبنی بر 
همراه کردن کشورهای عربی بر ضد ایران از جمله شورای همکاری خلیج فارس و اتحادیه 
عرب گفت: متاسفانه عربستان تعرض به سفارتش را در ایران را مستمسکی بر علیه ایران 
قرار داده است هر چند که جمهوری اسلامی ایران تعرض به سفارت را محکوم کرده و به 
دنبال برخورد با عاملان این حادثه است. نماینده مردم کاشان،آران و بیدگل در مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: باید کشورهای عربی و پیرامونی بدانند که ایران بزرگ،قدرتمند و 
صاحب تمدن است و هر اقدامی که موجب کاهش روابط آنها با ایران شود تاثیرات منفی در 
آن کشورها خواهد داشت.منصوری آرانی گفت: جمهوری اسلامی ایران طبق دکترین خود 
تلاش می کند با کشورهای اسلامی رابطه داشته و قدرت جهان اسلام در مقابل دشمنان 
مشترک افزایش یابد.وی با اشاره به اینکه تجربه نشان داده بعضی کشورها با اخذ پول 
تلاش می کنند روابط سیاسی خود را تحت تاثیر قرار دهند افزود:قضاوت تاریخ همچنین 
مردم دنیا در مورد اینگونه کشورها شایسته نخواهد بود.نماینده مجلس نهم به بیانیه شورای 
همکاری خلیج فارس بر ضد ایران نیز اشاره کرد و گفت: صدور اینگونه بیانیه ها و تلاش 
عربستان در جهت همراه کردن کشورهای عربی بر علیه ایران به جز بیشتر کردن فاصله 
ها تاثیر دیگری نخواهد داشت  و مسلما کشورهای بزرگ سعی نمی کنند که با ایران 
قطع رابطه کنند. وی افزود: شرایط ایران پس از برجام به گونه ای است که 15 کشور در 
همسایگی ایران بزرگ قرار دارند و به عنوان استوانه در خاورمیانه ایفای نقش می کنیم 
بنابراین کشورهای کاهش دهنده سطح روابط با ایران خودشان ضرر می کنند و البته بعید 
است در طولانی مدت این کار را انجام دهند و پس از گرفتن پول از عربستان در مدت زمان 
کوتاهی دوباره به سوی ایران بازخواهند گشت. منصوری آرانی با اشاره به اینکه باید تلاش 
کنیم عربستان پاسخگوی پرورش تروریست ها در سه دهه گذشته باشد گفت: طالبان، 
داعش و تکفیری ها با پشتیبانی مالی و لجستیکی عربستان شکل گرفته اند و عربستان 
نمی تواند چنین موضوع مهمی را پاک کند.این موضوع امروز مسئله مهمی است و همه 
اذعان دارند لانه تروریست ها در عربستان است بنابراین چه بخواهیم و چه نخواهیم آنها در 
مورد لانه تروریست ها تصمیم گیری خواهند کرد.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: عربستان باید به این موضوع بیندیشد که دنیا و 

منطقه نمی توانند محل پرورش تروریست ها را بپذیرند.

حقیقت پور: 

جزایر سه گانه جزء لاینفک خاک ایران است 
نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: 
کشورهایی که بیانیه ضد ایرانی صادر کردند عقل و خردی نداشته و نوکر عربستان هستند 

و درکی ندارند. 
منصور حقیقت پور در گفتگو با خانه ملت  در خصوص بیانیه ضد ایرانی شورای همکاری 
خلیج فارس با اشاره به اینکه آنها عقب مانده هستند و اظهاراتشان بر مبنای عقل و تدبیر 
نیست گفت: به همین دلیل اظهارات آنها برای ما اهمیتی ندارد.نماینده مردم اردبیل در 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: کشورهایی که بیانیه ضد ایرانی صادر کردند عقل و 
خردی نداشته و نوکر عربستان هستند و درکی ندارند.حقیقت پور با اشاره به تکرار ادعای 
ادامه اشغال جزایر سه گانه به دست ایران تصریح کرد: اظهارات آنها مضحکانه است و جزایر 
سه گانه جزو لاینفک خاک ایران است.وی ادامه داد: طرح ادعاهای بی اساس از سوی 
برخی کشورها در مورد جزایر سه گانه نمی تواند تغییری در واقعیت های موجود ایجاد 
کند.نماینده مجلس نهم گفت: جزایر سه گانه با توجه به قدمت تاریخی که دارد متعلق 
به کشورمان است و جمهوری اسلامی هرگز اجازه نخواهد داد که هیچ کشوری به فکر 
دستیابی به این جزایرباشد. وی همچنین با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران هرگز 
در پی مداخله در امور داخلی کشورها نیست افزود: جمهوری اسلامی ایران امور کشورهای 
یمن و سوریه را بهم ریخته است  یا مرتجعین منطقه؟نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر تلاش و نقش جمهوری اسلامی ایران 
در ایجاد ثبات در منطقه گفت: ایران  به جز برقراری امنیت در منطقه اقدامی انجام نمی 
دهد و در امور داخلی سایر کشورها دخالت نمی کند. گفتنی است :شرکت کنندگان در 
نشست ضد ایرانی ریاض به زعم خود آنچه را ادامه اشغال جزایر سه گانه به دست ایران 
خواندند، محکوم کردند و از ادعاهای بی اساس شیخ نشین امارات درباره این جزایر ایرانی 
که جزء لاینفک حاکمیت کشورمان است، حمایت کردند.این بیانیه آورده است که "شورای 
همکاری از جامعه بین المللی خواسته است تدابیر لازم را برای ملزم کردن ایران به رعایت 
اصل حسن همجواری در حرف و عمل و توقف فعالیت هایش در بی ثبات کردن منطقه 
و توقف حمایت از تروریسم و دخالت در امور داخلی کشورهای عضو شورای همکاری و 

منطقه و عدم به کارگیری زور یا تهدید اتخاذ کند".

واکنش علیخانی به مصاحبه آقاتهرانی:

بعید می دانم دروغی به این بزرگی بگوید 
قدرت الله علیخانی هرگونه برخورد و آشنایی نزدیک با آیت الله مصباح یزدی را تکذیب 

کرد و گفت : اینکه گفته شده من زیر عمامه آقای مصباح زدم کذب است.
ادعای  مورد  در  خبرآنلاین  با  گفت وگو  در  علیخانی  الله  قدرت  الاسلام  حجت 
حجت الاسلام مرتضی آقاتهرانی در مصاحبه با نشریه رمز عبور مبنی بر اینکه علیخانی زیر 
عمامه آیت الله مصباح یزدی زده است، گفت: چنین حادثه ای را تکذیب می کنم و بعید هم 
می دانم که آقای آقاتهرانی چنین سخنی را بر زبان آورده باشند. این مسئله از ریشه دروغ 
است و حتی خود آیت الله مصباح هم این موضوع را تائید نخواهد کرد. آن آقاتهرانی که من 

در مجلس هشتم با وی همکاربودم و می شناسم این دروغ ها را نمی گوید.
این نماینده سابق مجلس در پاسخ به این پرسش که آیا تاکنون با آیت الله مصباح یزدی 
برخوردی داشته اید؟، گفت: من اصلا برخورد و یا آشنایی نزدیکی با آیت الله مصباح یزدی 

ندارم و تاکنون در هیچ یک از جلسات ایشان در قم هم حضور نداشته ام.
علیخانی با تاکید براینکه از منتشرکنندگان این خبر کذب شکایت خواهد کرد، گفت: 
متاسفانه برخی در آستانه انتخابات برای تخریب دست به هر اقدامی می زنند. به هیچ وجه 
چنین برخوردی وجود نداشته و از دید من آقا تهرانی هیچ گاه دروغی به این بزرگی بر 

زبان نمی آورد.

وزیر امور خارجه درباره روابط ایران و 
عربستان اظهار داشت: ما تاکنون اقدامات 
منفی عربستان را با بردباری پاسخ داده ایم 
چرا که تعقل ایرانی با رویکردهای نسنجیده 
و خام مقامات عربستان همواره فاصله دارد و 

ما به دنبال تنش در منطقه نیستیم.
محمد جواد ظریف در دیدار عصر دیروز 
-شنبه- با جانگ مینگ معاون وزیر امور 
خارجه چین ضمن بررسی و تبادل نظر در 
خصوص روابط دوجانبه و منطقه ای با وی، 
این مطلب را بیان کرد. وزیر امور خارجه در 
این دیدار با ارزیابی مناسبات ایران و چین 
گفت: روابط جمهوری اسلامی ایران و چین، 
تفاوت ماهوی با دیگران دارد، ما اشتراک نظر 
زیادی در خیلی از مسائل با چین داریم و 
ما با چین در دوره پسا تحریم ها نیز روابط 
متین و رو به گسترشی خواهیم داشت. 
مراحل  در  چین  سازنده  نقش  از  ظریف 
مختلف مذاکرات 1+5 با جمهوری اسلامی 
ایران و نتایج توافق برجام ابراز خرسندی 
کرد و گفت: ما سفر آینده نزدیک رئیس 
جمهوری چین به جمهوری اسلامی ایران 

را دارای نتایج فراوانی می دانیم و آثار خوبی 
را برای این سفر متصور بوده و امیدواریم 
بتوانیم چشم انداز پایه های همکاری های 

جامع راهبردی دو کشور را ایجاد کنیم.
تنش آفرینی های عربستان تاثیر 
منفی بر حل بحران سوریه بگذارد

وزیر امور خارجه همچنین در دیدار با 
استفان دی میستورا نماینده ویژه دبیر کل 
سازمان ملل متحد در امور سوریه، گفت:ما 

اجازه نخواهیم داد رویکردهای تنش آفرین 
سعودی، تاثیر منفی برای حل بحران سوریه 
بگذارد و مشکلات مردم سوریه و یمن و اروپا 
که از طریق مهاجرت مردم مظلوم سوریه 
درآنجا فزونی یافته تشدید شود. محمد جواد 
ظریف با تشریح آخرین تحولات جمهوری 
در  گفت:آنچه  عربستان  و  ایران  اسلامی 
صحنه تحولات منطقه ای می بینیم رویکرد 
عربستان  و  است  عربستان  آفرین  تشنج 

سعودی با اقدامات تشدید آمیز خود درصدد 
تاثیرگذاری منفی بر بحران سوریه است. 
وی افزود: آنها با حمله به سفارت جمهوری 
کردن  مجروح  و  صنعا  در  ایران  اسلامی 
کارمند سفارت رویکردهای منفی خود را 
پنهان می سازند در حالی که جمهوری 
اسلامی ایران در قبال ضرورت حفاظت از 
سفارت خانه ها مسئولانه عمل می کند. 
وزیر امور خارجه کشورمان با تشریح مواضع 
جمهوری اسلامی ایران در قبال حل بحران 
اسلامی  داشت:جمهوری  اظهار  سوریه 
ایران در قبال بحران ها همواره مسئولانه و 
سازنده عمل کرده است . وی تصریح کرد:ما 
اجازه نخواهیم داد رویکردهای تنش آفرین 
سعودی، تاثیر منفی برای حل بحران سوریه 
بگذارد و مشکلات مردم سوریه و یمن و اروپا 
که از طریق مهاجرت مردم مظلوم سوریه 
درآنجا فزونی یافته تشدید شود. ماینده ویژه 
دبیر کل سازمان ملل گزارشی از آخرین 
تلاش های خود برای تحقق و اجرای نتایج 
نشست وین و تعیین لیست معارضین برای 

مذاکرات با دولت سوریه ارائه کرد.

محمدجواد ظریف:

تعقل ایرانی با رویکرد خام عربستان فاصله دارد

رئیس مجلس شورای اسلامی ایران 
اقدام اخیر آمریکا درباره محدودیت سفر 
به ایران را مخالف روح برجام دانست و 
گفت: اگر آن را اصلاح نکنند از طرف 
ایران مقابله به مثل خواهد شد و در این 

زمینه تدبیر شده است.
از  پیش  نطق  در  لاریجانی  علی 
دستور جلسه علنی روز یکشنبه افزود: 
اخیرا برخی نمایندگان آمریکا طرح های 
سرهم بندی شده را مطرح کردند که در 
هر سه طرحی که مطرح کردند نامی جز 
ایذا نمی توان برآنها گذاشت که قصد آنها 
تخریب پرونده حل و فصل اتمی است که 
ایران و 1+5 به ثمر رسانده اند. وی تاکید 
کرد: در مورد این چند طرح هم چنانچه 
دولت آمریکا مانع نشود نمایندگان ملت 

در مجلس شورای اسلامی طرح های مقابل آن را به اجرا 
درخواهند آورد. رئیس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
ارائه کنندگان طرح های سخیف بنیه کشور به ویژه در زمینه 
موشکی و همین طور طرحی در مورد سوابق هسته ای ایران 
پشیزی نزد ملت ایران محل اعتنا نخواهد بود بلکه ملت ایران را 
در تقویت بنیه دفاعی کشور مصمم تر می کند و چنانچه این 
مسیر را دنبال کنند ما چه در زمینه دفاعی و چه در فعالیت 

هسته ای تجدیدنظر می کنیم.
نیروی قدس مانع ده ها حادثه مشابه پاریس

 توسط ترویست هاشده است
لاریجانی با بیان این که کنگره آمریکا چه معنایی دارد در 
مورد سپاه پاسداران و نیروی قدس که چشم و چراغ ملت ایران 
در تامین امنیت کشور هستند با گستاخی طرح های ناشیانه 
مطرح می کنند گفت: اگر نیروی قدس در مقابل تروریست 
ها در منطقه حضور نداشت شما دهها حادثه شبیه پاریس 
را مشاهده کرده بودید. وی تاکید کرد: سپاه و نیروی قدس 
مستحق تحقیر جیره بگیر صهیونیست در کنگره و سنا نیستند 
بلکه سیا یک نهاد تروریستی است که در ماجرای افغانستان و 

عراق به کرات با تروریست ها زد و بند داشته است.
رفتار سعودی ها سبک و از سر دشمنی 

با ملت ایران است
لاریجانی در ادامه به اعدام شیخ نمر اشاره کرد و گفت: در 
هفته اخیر دولت سعودی با اعدام سبوعانه روحانی برجسته 
شیخ نمر و عده ای دیگر وجدان عمومی امت اسلامی را آزرده 
کرد و با مخلوط کردن این اقدام غیرانسانی با اعدام عده ای 
تروریست تلاش کرد که ماجرا را سرهم بندی کند که البته 
نشد و صحنه بین المللی نیز به این اقدام وحشتناک واکنش 
نشان داد. وی افزود: به دنبال این حادثه به بهانه حمله به سفارت 
عربستان در تهران این کشور رابطه سیاسی و اقتصادی خود را 
با تهران قطع کرد و با فشار بر تعدادی از کشورها آنها را تحریک 
به قطع رابطه یا کاهش رابطه با ایران کرد و از طرف دیگر با 
اقدامی ماجراجویانه در یمن کرارا به اطراف سفارت ایران حمله 
نظامی کرد تا آسیب هایی به سفارت وارد شود که همگی این 
اقدامات نشانگر رفتار سیاسی سبک و از سر دشمنی با ملت 
ایران می باشد. رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان این که 
البته در گذشته نیز شاهد عداوت این دولت با ملت ایران بودیم، 
ادامه داد: سالها بعد از جنگ تحمیلی، یکی از مسولان سعودی 
گفته بود ما دو اشتباه در منطقه انجام دادیم یکی این که در 
جنگ صدام علیه ایران 40 میلیارد دلار به صدام و دیگر این که 
به طالبان کمک کردیم. به گزارش ایرنا، لاریجانی اضافه کرد: 

یا مکررا آمریکایی ها را تحریک علیه ایران کردند به طوری که 
یکی از صاحب منصبان آمریکایی در خاطرات خود نوشته است 
در ملاقات با مسولان ارشد سعودی آنها نظیر مسئولان رژیم 
اسراییل ما را تحریک می کردند که با ایران درگیری نظامی 
ایجاد کنیم که بر حسب نوشته او اعتراض کرده است که شما 

رقابت های خود را می خواهید با هزینه ما به پیش ببرید.
وی گفت: همین طور در جنگ 33 روزه که قلوب همه 
ملت های مسلمان در کنار مقاومت لبنان و حزب الله قهرمان 
می تپید، سعودی ها برحسب اطلاعات به دست آمده کمک 
اطلاعاتی به رژیم صهیونیستی می کردند و دهها مورد دیگر 

نظیر این وقایع داشتند.
دولت  که  است  این  مهم  افزود: سوال  مجلس  رئیس 
سعودی با این کارنامه در سالهای گذشته چه نفعی برد؟ آیا 
با اینگونه رفتارها بزرگی پیدا کرد یا در بین مسلمانان یک 
کشور مسئولیت شناس تلقی شد؟ آیا گامی در همبستگی 
امت اسلامی برداشت؟ آیا حادثه منا و کشته شدن هزاران نفر 
حاجی و بعد مخفی کردن آن باعث آبروی آنها شد؟ آیا دخالت 
نظامی در بحرین، قدرتمندی آنها را نشان داد یا وحشت آنها 
را بیشتر نمایان ساخت؟ لاریجانی خاطرنشان کرد: آیا بیش از 
چهار سال دخالت در سوریه برای سعودی نتیجه ای دربرداشت 
جز این که عده زیادی از مردم سوریه را گرفتار پدیده شوم 

تروریزم کرد؟
حمله به سفارت عربستان اشتباه بود

 وی به حادثه مشکوک سفارت عربستان در تهران نیز اشاره 
کرد و گفت: البته حمله به سفارت عربستان کار اشتباهی بود و 
باید وزارت کشور با کسانی که از نظر ایجاد امنیت در آنجا قصور 
یا تقصیر داشتند، برخورد کند و مجلس نیز موضوع را پیگیری 

خواهد کرد که ریشه اینگونه رفتارها در کشور از بین برود.
رئیس مجلس یادآور شد: اما اقدامات سعودی موضوع 
اساسی دیگری است که ریشه های چندین ساله دارد و البته 
در یکسال اخیر مخصوصا بعد از حملات نظامی به یمن مظلوم 
ابعاد گسترده ای پیداکرده است. چرا باید دولت سعودی که 
نماینده مردم سرزمین وحی است از خود چهره یک کشور 
ماجراجوی بی فکر را نشان دهد که هم به خودش لطمه 

حیثیتی و اقتصادی وارد می کند و هم به دیگران.
لاریجانی ادامه داد: نظیر اقدام یکسال اخیر در ایجاد عرضه 
زیاد نفت جهت کاهش قیمت آن که صدها میلیارد دلار به 
مردم عربستان لطمه وارد کرد و البته خسارت مادی به سایر 
ملل مسلمان نیز زد.وی گفت: عربستان این کارها را با این هدف 
که ملت ایران در توافق هسته ای بهره اقتصادی نبرد در صورتی 
که سعودی ها باید این معنا را درک کرده باشند که ملت ایران 

ملت توانمند، هوشمند و با فرهنگی است 
و در شرایط سخت تر اهداف انقلاب را 
به پیش برده است و این گونه اقدامات 
موزیانه هیچ گاه سد راه ملت نخواهد بود. 
رئیس مجلس افزود: اما سخن در این 
است که اگر این اراده ها و منافع مادی 
را صرف نجات مردم مظلوم فلسطین 
می کردید برایتان آبرومندی ایجاد می 
کرد یا این روش هایی که تا امروز داشته 
اید؟ لاریجانی ادامه داد: اگر همت خود 
را صرف همگرایی امت اسلامی و تقویت 
بنیه اقتصادی کشورهای اسلامی می 
کردید در مقابل ملل مسلمانان عزتمند 
بودید. این را مقایسه کنید با وضعیت امروز 
که چهره ای مساله ساز در بین کشورهای 
اسلامی پیدا کرده اید تا جایی که سایر 
دول غیرمسلمان نیز کار شما را تقبیح می کنند و به دنبال 
میانجیگری هستند. وی یادآور شد: بدون تردید امروز رژیم 
صهیونیستی و استبکار جهانی از این آشفتگی دنیای اسلام 
بیشترین بهره را می برد و ملاحظه می کنید چگونه رژیم 
صهیونیستی در چنین فضایی انواع ستم ها را به مردم مظلوم 
فلسطین وارد کرده است و به حول و قوه الهی ملت فلسطین 
با انتفاضه خود پاسخ این گستاخی ها را خواهد داد. رئیس 
مجلس اضافه کرد: تعجب آور این است که در همین چند 
هفته اخیر با وزیرخارجه و سفیر ما مقام های سعودی مذاکرات 
داشتند که از طریق مذاکرات مساله حل و فصل شود و از 
جانب دیگر با این اقدامات غیراخلاقی و ماجراجویانه مواجه می 
شویم که نشانگر آشفتگی در تصمیم گیری ها است. لاریجانی 
تصریح کرد: مجلس شورای اسلامی ضمن محکوم کردن این 
اقدامات نسجیده دولت سعودی از سر دلسوزی برای منافع 
امت اسلامی، مسئولین این کشور را به راه و رسم حکمرانی 
در تراز اسلام دعوت می کند که تا دیر نشده است عقلانیت را 
در برخورد با سایر کشورهای اسلامی در برگیرند تا دچار خشم 

امت اسلام نشوند.
شجاعت، استقلال و آزاد بودن کلید رستگاری ملی

وی در ادامه به سخنان رهبر معظم انقلاب در دیدار با مردم 
قم اشاره کرد و گفت: سخنان ارزشمند رهبر معظم انقلاب 
اسلامی حضرت آیت الله خامنه ای )دامت برکاته( در دیدار با 
مردم انقلابی استان قم در روز شنبه و سالروز قیام 19 دی که 
آنان را پیشروان و پیشرانان انقلاب خطاب کردند و به این جهت 
مدال زرین انقلاب را به سینه مردم استان قم نصب کردند، از 

جهات مختلف دارای اهمیت بود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی افزود: هم از 
جهت ماهیت انقلاب اسلامی که به دلیل اسلامیت و اهداف 
بلند آن ماندگاری یافته است و صیانت از این امر فهم درست 
و بصیرت و حضور به موقع در صحنه را نیازمند است و هم در 
مورد انتخابات آینده نکات راهگشایی را بیان کردند که همه 
جریان های سیاسی و رسانه ها باید به آن توجه تام کنند. 
لاریجانی ادامه داد: مخصوصا نماد مجلس آتی را در شجاعت، 
استقلال و آزاد بودن آن تعریف کردند که در شرایط فعلی 
کشور کلید رستگاری ملی خواهد بود. وی خاطرنشان کرد: این 
سه ویژگی هم کارآمدی مجلس را تضمین می کند و هم در 
فضای آشفته بین المللی و منطقه ای برای ریل گذاری قوای 
دیگر پراهمیت است که امیدواریم با رهنمودهای حضرتشان 
شاهد انتخاباتی پرشور، همراه با نتایج درخشان برای ملت 

باشیم.

قائم مقام حزب اعتمادملی رد شدن صلاحیت هاشمی 
را در انتخابات خبرگان رهبری برای شورای نگهبان دردسر 

ساز دانست.
با  گو  و  گفت  در  منتجب نیا  رسول  الاسلام  حجت 
خبرآنلاین با ارزیابی روند ثبت نام پنجمین دوره از انتخابات 
رقابت های  از  دوره  این  نام  ثبت  گفت:  رهبری  خبرگان 
مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی از استقبال خوبی 
برخوردار بود. با نگاه خوشبینانه این حجم بالای ثبت نام  می 
تواند امیدبخش باشد. چرا که بیانگر اعتماد به نفس بالای 
نامزدهاست که خود را واجد صلاحیت برای ورود به گود 
انتخاباتی و خدمت کردن به ملت می دانند. به گفته وی، نگاه 
بدبینانه به این حرکت را می توان نشانه توطئه مهندسی شده 
ای در صدد بالابردن هزینه شورای نگهبان در رد صلاحیت  
کاندیداها دانست. باید به حوادث با دقت و نه با عینک بدبینی 
نگاه کرد. من این حضور را فرصتی برای نظام می دانم. 
شورای نگهبان و هیات های نظارت باید در بررسی صلاحیت 
کاندیداها مُر قانون را اعمال کنند تا شاهد حضور حداکثری 

مردم پای صندوق های رای باشیم. 

وی در مورد ابراز نگرانی برخی چهره ها از جمله آیات 
یزدی و جنتی نسبت به تعدد افراد ثبت نام کننده برای 
حضور در رقابت های انتخابات خبرگان رهبری، اظهار داشت: 
به نظر بنده هیچ خطری در کثرت ثبت نام کاندیداها وجود 
ندارد. خطر آنجا وجود دارد که ما از قانون عدول کنیم. اگر 
همه خود را نگهبان رای مردم بدانند و قانونی عمل کنند، 
تعدد نامزدها نه تنها خطر نیست، بلکه فرصتی است برای 
تثبیت نظام جمهوری اسلامی ایران. این دوستان نیز بهتر 
است در نگاه خود تجدید نظر کنند و این حضور برای ثبت 

نام را مغتنم بشمارند.
عضو سابق مجمع روحانیون مبارز با ابراز بی اطلاعی از 
لیست  انتخاباتی جامعه مدرسین و جامعه روحانیت مبارز 
گفت: بعید می دانم این دو تشکل برای مجلس شورای 
اسلامی لیستی ارائه دهند، اما شنیدم برای مجلس خبرگان 
رهبری کاندیداهای مورد نظر خود را اعلام خواهند کرد.

منتجب نیا بالارفتن اعتماد و امید مردم به آینده را از راههای 
پرشور و نشاط برگزار کردن انتخابات برشمرد و تاکید کرد: 
اگر مردم احساس کنند مسئولان در اجرای وظایفشان 

صداقت را در پیش می گیرند و به جای مردم تصمیم گیری 
نمی کنند با انگیزه پای صندوق های رای حاضر می شوند.

وی درباره برخی گمانه های سیاسی و رسانه ای درباره احتمال 
رد صلاحیت چهره هایی همچون آیت الله هاشمی رفسنجانی 
بیان کرد: من احتمال رد صلاحیت آقای هاشمی را بسیار دور 
و بعید می دانم زیرا رد صلاحیت او هزینه جبران ناپذیری 
آقای  آورد. صلاحیت  خواهد  پدید  نگهبان  شورای  برای 
هاشمی با بهانه بالا بودن سن در انتخابات ریاست جمهوری 
سال 92 رد شد اما حالا در انتخابات خبرگان چنین بهانه 
ای وجود ندارد. چرا که مرحوم آیت الله مهدوی کنی با 
انواع بیماری و کهولت سن ریاست مجلس خبرگان رهبری 
را بر عهده داشت و آقای هاشمی از سلامت کامل جسمی 
برخوردار است.مدیر گروه فقه و اصول دانشگاه شاهد با اشاره 
به لزوم عمل به قانون برای همه، از جمله برای شورای نگهبان 
در بررسی صلاحیت ها و فعالیت های تبلیغاتی نامزدها، تاکید 
کرد: اگر در فضای انتخاباتی، اخلاق سیاسی و قانون به جای 
سلیقه شخصی حاکم باشد و افراد از بداخلاقی و توهین 

اجتناب کنند با انتخاباتی آرام رو به رو خواهیم بود.

مانع طرح های ضد ایرانی کنگره نشوید مقابله به مثل می کنیم

هشدار لاریجانی به دولت آمریكا

رسول منتجب نیا: 

رد صلاحیت آقای هاشمی بسیار بعید است



 در حالی کارمزد ۵ درصدی مسکن قسطی عامل به بن بست خوردن طرح مسکن قسطی 
اعلام شده و این موضوع محل مناقشه است که مدیرکل طرح و برنامه بانک مسکن گفت: 
بانک مرکزی اجازه اخذ کارمزد ۶ درصدی را برای طرح فروش مسکن قسطی به بانک 

مسکن می دهد. 
چند روز پیش دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور با بیان این که با کارمزد 4 تا ۵درصدی 
بانک مسکن برای تضمین در فروش قسطی مسکن کسی از این طرح استقبال نمی کند، 
گفت: مردم آمادگی خرید مسکن را دارند اما توانایی بازپرداخت تسهیلات مسکن با سودهای 

کنونی را ندارند.
فرشید پورحاجت در پاسخ به این که سرنوشت طرح فروش مسکن قسطی چه شد،  افزود: 
هنوز اتفاقی در این زمینه نیفتاده است، بر اساس مذاکراتی که با بانک مسکن داشتیم گفتیم 
برای ترغیب مردم کارمزد تضمین بازپرداخت تسهیلات این طرح 2 درصد باشد. اما بانکی ها 
می گویند با توجه به این که هزینه های پولی و ریسک کار بالاست، پیشنهاد کارمزد 4 تا ۵ 

درصدی را داده اند.
وی اظهار کرد: جلساتی در این خصوص برگزار شده و پس از صحبت های اولیه هنوز 
چارچوب اولیه برای اجرای این برنامه آماده نشده است. باید سازمان های مختلفی به این قضیه 

ورود پیدا کنند  چون هنوز به یک اجماع برای چارچوب مشخص نرسیده ایم.
وی با تأکید بر این که دولت باید برای خروج بازار مسکن از رکود کمک کند، گفت: در حال 
حاضر به نظر می رسد نظام بانکی نتوانسته عرضه مسکن را تقویت کند، مضاعف بر این که 
بانک مرکزی به عنوان اولویت اصلی تمهیدات در خصوص کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی 

را در دستور کار قرار دهد که الآن این برنامه را ندارد.

وی با بیان این که 28 درصد تولید ملی با صنعت ساختمان ارتباط دارد، افزود:  همان گونه که 
دولت برای خودرو تسهیلات مناسبی را پرداخت کرد برای بخش مسکن نیز این تسهیلات 
را در نظر بگیرد. مردم آمادگی خرید مسکن را دارند اما توانایی بازپرداخت تسهیلات مسکن 

با سودهای کنونی را ندارند.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان با اشاره به این که دولت در بخش تولید و تقاضا باید 
سهل گیری را در دستور کار قرار دهد، اظهار کرد: علی رغم تلاشی که کرده ایم و مکاتباتی 
که داشته ایم هنوز سیستم بانکی با رویه های سابق تسهیلات پرداخت می کند. مکانیسم 

رسوب پابرجاست.
پورحاجت در ادامه با اعلام این که کارمزد مد نظر بانک مسکن برای تضمین خرید مسکن 
قسطی بالاست، بیان کرد: مدیران بانک مسکن معتقدند ریسک تسهیلات بسیار بالاست و 
هزینه بانک نیز به تبع آن بابت تضمین نیز بالاست. وی با بیان این که کارمزد 4 تا ۵ درصدی 
بانک مسکن مشخص نیست با چه مکانیسمی تهیه شده است، تصریح کرد: با کارمزد 4 تا ۵ 

درصدی به طور قطع مردم از طرح فروش مسکن قسطی استقبال نمی کنند.
وی گفت: تسهیلات حتماً باید تلنگری بخورد، این همه صحبت کرده ایم کسی جوابگو 
نیست. وزیر راه و شهرسازی در این رابطه تلاش می کند اما وزارت راه و شهرسازی به تنهایی  
نمی تواند مشکلات حوزه مسکن را برطرف کند باید تیم اقتصادی دولت به وزیر راه کمک 

کند. حتی مجلس در لایحه بودجه تمهیدات ویژه ای برای رونق مسکن لحاظ کند.
وی با تذکر نسبت به این که تا بازار مسکن به حرکت در نیاید رکود اقتصادی پابرجاست، 
افزود: علی رغم این که برخی فرافکنی می کنند که تقاضا برای مسکن وجود ندارد اما اعتقاد 
داریم که تقاضای مؤثر در بازار وجود دارد اما شرایط مناسب برای تسهیلات و ورود مردم به 

بازار مسکن وجود ندارد.
 ـرعایت نمی شود، بیان کرد:   ـتوسط بانک ها ـ وی با ابراز این که مصوبات بانک مرکزی ـ
متأسفانه بانک ها بابت سپرده های مردم سودهای آن چنانی پرداخت می کنند و تا زمانی که 
این وضعیت حاکم باشد هیچ سرمایه گذاری حاضر نیست در بخش مسکن سرمایه گذاری 

انجام دهد.
این در حالی است که محمد حسن مرادی مدیرکل طرح و برنامه بانک مسکن با اشاره 
به این که بانک مرکزی اجازه اخذ کارمزد ۶ درصدی را به بانک مسکن می دهد، گفته است: 
کارمزد تضمین فروش اقساطی مسکن شامل 4 درصد عاملیت وصول اقساط قرض الحسنه و 
2 درصد ضمانت پرداخت خسارات وارده به فروشنده در صورت عدم پرداخت اقساط از سوی 

خریدار مجموعا ۶ درصد خواهد بود.
وی با بیان این که بانک مرکزی هنوز کارمزد ضمانت فروش قسطی مسکن را برای بانک 
مسکن به صورت رسمی و قطعی تعیین نکرده و نرخ کارمزد ۵ درصد اعلامی، رقم مورد نظر 
بانک مسکن است، افزود: نمی خواهیم ضمانت فروش اقساطی مسکن را به انبوه سازان محدود 
کنیم. بلکه می خواهیم هر سازنده یا حتی هر دارنده ملکی را که قصد فروش اقساطی مسکن 

خود را داشته باشد، از طریق بانک مسکن زیر پوشش خود درآوریم.
وی تاکید کرد: مطابق قوانین موجود و مصوبات بانک مرکزی عاملیت وصول اقساط 
قرض الحسنه 4 درصد کارمزد دارد. همچنین بانک عامل برای ارائه »ضمانت تقبل خسارت 
فروشنده«، حق دریافت 2 درصد کارمزد را دارد که مجموعا می شود ۶ درصد کارمزد بانک 
مسکن؛ با این حال ما اعلام کرده ایم که برای وارد آمدن فشار کمتر به خریدار، حاضر به اخذ 
پنج درصد کارمزد ضمانت فروش اقساطی مسکن هستیم. اگر بخواهیم قانونی عمل کنیم، 

باید بیش از پنج درصد کارمزد از خریداران دریافت کنیم.
یکی از کارشناس ارشد بانکی با اشاره به این که کارمزد کارمزد بانک مسکن برای مسکن 
قسطی 2.۵ برابر مصوبه بانک مرکزی است گفته بود: در صورت دریافت این میزان کارمزد 

مردم و انبوه سازان از آن استقبال نمی کنند.
حسینی هاشمی  با اشاره به اخذ کارمزد حداقل 4 درصدی و حداکثر ۵ درصدی بانک 
مسکن از خریداران مسکن قسطی به عنوان تضمین پرداخت اقساط اظهار کرد: دریافت 
تضمین ها در معاملات بانکی بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار و بانک مرکزی سالانه 2 

درصد است که برخی بانک ها رقم 2.۵ درصد هم از مشتری می گیرند.
وی فزود: بنابراین اگر بانک مسکن بخواهد رقم ۵ درصد را از مشتری اخذ کند، نوعی تخلف 
از مصوبه بانک مرکزی است که می توان این رقم را دو و نیم برابر کارمزد مصوب بانک مرکزی 

نامید و رقم بسیار زیادی است؛ مشتری بزرگترین متضرر در این میان است.
وی بیان کرد: بهترین رفتار بانک مسکن این است که کارمزد 2 درصد مصوب بانک مرکزی 
را برای مجموع اقساط هر سال دریافت کند؛  مثلا اگر قرار است خریدار سالانه ۵0 میلیون 
تومان قسط بدهد، یک میلیون تومان هم کارمزد بانک باشد؛ این بهترین کمک به رونق بازار 

مسکن و همچنین فروش واحدهای مازاد انبوه ساز است.
 انبوه سازان به عنوان رکن اصلی فروش مسکن به صورت قسطی از رویه بانک مسکن در این 
طرح گلایه دارند و خواستار کاهش کارمزد مدنظر این بانک هستند. اما بانک مسکن با استناد 
به مصوبات بانک مرکزی به دنبال دریافت حداقل ۵ درصد کارمزد برای این طرح است، 

مسئله ای که به گفته کارشناسان بانکی تخلف محسوب می شود.
هر چه از زمان مطرح شدن مسکن قسطی در کشور می گذرد، امیدواری ها برای اجرای آن 
هر روز کمتر از روز گذشته  می شود. به نظر می رسد با اظهارات مقام مسئول بانک مسکن 

گره طرح فروش قسطی مسکن کورتر شده است.

گره فروش قسطی مسکن کورتر شد 

بانک مرکزی کاهش سقف کارت های اعتباری از 10 میلیون به 
شش میلیون تومان را تکذیب و اعلام کرده که "قرار است سقف این 
کارت ها در سه مرحله به 10 میلیون تومان برسد"، این در حالی است 
که آنچه به عنوان طرح کارت اعتباری خرید کالا پس از سه ماه اجرا 

شده، کارت هایی با اعتبار حداکثر شش میلیون تومان است. 
زمانی که بازار لوازم خانگی درگیر رکود عمیقی شد و انتظار مردم 
برای لغو تحریم ها و کاهش قیمت این رکود را تشدید کرد، دولت به 
این فکر افتاد که با اجرای راه حلی کوتاه مدت تا زمانی که بازار به روال 

عادی خود برگردد، با تحریک تقاضا رونقی را در بازار ایجاد کند. 
البته سه طرح دولت برای تحریک تقاضا در بخش های خودرو، لوازم 
خانگی و کالاهای واسطه ای مدت کوتاهی بعد از نامه وزاری اقتصادی 
دولت به رییس جمهور مبنی بر رکود شدید بازار و لزوم اتخاذ تصمیم 
فوری مطرح شد که البته به نظر می رسید قرار نبود این نامه  رسانه ای 

شود. 
دولت پس از مدت کوتاهی بلافاصله طرح تسهیلات 2۵ میلیون 
تومانی خرید خودرو را اجرا کرد که خیلی زودتر از آنچه برنامه ریزی 
شده بود، این طرح پایان یافت و دولت نیز وعده داد که یک هفته پس 

از آغاز طرح خودرو، طرح کارت های اعتباری را نیز اجرا کند. 
در همین راستا، این طرح که در ابتدا با نام کارت اعتباری خرید 
کالای ایرانی شناخته شد، برای خروج از رکود واحدهای تولیدی 
و خالی کردن انبارهای تولیدکنندگان داخلی قرار شد که به اجرا 
گذاشته شود و وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز به سرعت فهرستی 

از تولیدکنندگان داخلی را برای استفاده از این طرح ارائه کرد. 
تولیدکنندگان که از همان ابتدا به نظر می آمد در جریان جلسات 
این طرح بوده اند، اعلام کردند که قرار است تسهیلات خرید کالا با 
اقساط 18 یا 24 ماهه با نرخ سود 12 درصد تا سقف 10 میلیون 

تومان به هر فردی تعلق گیرد. 
بانک مرکزی نیز در ابتدا اعلام کرده بود که سقف اعتبار کارت ها 
10 میلیون تومان است که در فاز اول، حقوق بگیران و کارمندان 
دولت از آن بهره مند می شوند و در فاز بعدی همه مردم بتوانند آن 

را دریافت کنند. 
با اعلام این جزئیات، انتظار برای اجرای طرح آغاز شد اما در همین 
زمان بود که بانک مرکزی سیاست سکوت را در پیش گرفت و آنطور 
که تولیدکنندگان نیز می گفتند حتی به آن ها اطلاعی داده نمی شد و 

می گفتند در حال بررسی طرح هستیم. 
پس از مدتی بانک مرکزی موضوعی را مطرح کرد که تولیدکنندگان 

را تا نزدیکی انصراف از طرح هم برد. 
بر اساس آنچه اعلام شد، کالاهای خارجی نیز به طرح کارت 
اعتباری اضافه شدند و تفاوت آن ها این بود که سود تسهیلات این 
کالاها 21 درصد تعیین شد که پس از اعتراض تولیدکنندگان معاون 
فناوری اطلاعات بانک مرکزی تاکید کرد که از 4200 میلیارد تومان 

اعتبار بانک مرکزی برای تسهیلات کالای خارجی استفاده نمی شود و 
این تسهیلات از محل منابع خود بانک هاست. 

بانک مرکزی همچنین تعداد اقساط را به 12 ماه کاهش داد که 
این موضوع هم با اعتراض تولیدکنندگان و بخش کارگری همراه بود، 
چراکه معتقد بودند که با افزایش مبلغ اقساط، قشر ضعیف جامعه 
نمی تواند از این تسهیلات استفاده کند که البته حکیمی – معاون 
بانک مرکزی – در یک برنامه تلویزیونی با همین موضوع مدعی شد 
که هیچ گاه بانک مرکزی اعلام نکرده تعداد اقساط 24 یا 18 ماه است 
و همه این ها موضوعاتی بوده که در جلسات کارشناسی مطرح شده و 
قطعی نبوده است؛ هرچند که نماینده تولیدکنندگان بر این باور بود که 

در آن جلسات درباره تعداد اقساط توافق شده است. 
سرانجام هر دوطرف رضایت دادند که با این شرایط کار را پیش 
ببرند، چراکه انتظار برای ارائه این کارت ها رکود بازار را بیشتر کرده 
بود و در همین راستا ثبت نام آزمایشی این طرح در دو شهر توسط 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با محوریت بازنشستگان آغاز شد که 
به گفته معاون این وزارتخانه تاکنون 70 هزار نفر ثبت نام و کارت برای 
آن ها چاپ شده است که گفته می شود در این هفته توزیع خواهد شد. 
همچنین گفته شد که از شنبه همین هفته ثبت نام اینترنتی برای 

متقاضیان آغاز شده است. 

در حالی که به نظر می رسید بررسی ها به مرحله نهایی رسیده و 
به زودی طرح اجرا می شود، بار دیگر بانک مرکزی تغییراتی در طرح 
ایجاد و سقف حقوق متقاضی و کاهش سقف کارت ها را در دستور کار 

قرار داد که تا پیش از این به هیچ عنوان اشاره ای به آن ها نشده بود. 
بر این اساس بانک مرکزی اعلام کرده است که کارکنان رسمی و 
پیمانی دستگاه ها، سازمان ها، موسسات دولتی و نهادهای عمومی غیر 
دولتی، بازنشستگان تحت پوشش صندوق بازنشستگی کشوری که 
حداکثر حقوق و مزایای تعهد نشده ماهانه آنها معادل 1.۵ میلیون 
تومان است و تمامی زوج هایی که مشمول تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج بوده و در سامانه قرض الحسنه ازدواج ثبت نام کرده اما تاکنون 
موفق به دریافت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج نشده اند، می توانند 

کارت های اعتباری را دریافت کنند. 
بانک مرکزی در عین حال گفته است که سقف کارت های ارائه شده 
به هر فرد در گروه های اول و دوم تا چهار برابر حقوق و مزایای تعهد 
شده آن ها خواهد بود و در مورد زوجین نیز برای هر فرد تا سقف پنج 
میلیون تومان صادر می شود. به این ترتیب در صورتی فردی حداکثر 
حقوق و مزایای دریافتی مورد نظر بانک مرکزی را هم داشته باشد و 
سازمان مورد نظر نیز کل آن مبلغ را تعهد کند، آن فرد در نهایت 

می تواند تا سقف شش میلیون تومان تسهیلات دریافت کند. 

این در حالی است که بعید به نظر می رسد که سازمان های مربوطه 
حاضر شوند که کل حقوق و مزایای دریافتی افزاد را تعهد کنند و در 

این صورت سقف کارت ها بازهم کاهش خواهد یافت. 
در عین حال قرار بود که هر فرد یک کارت اعتباری با سقف 10 
میلیون تومان داده شود که در مورد زوجین این سقف به پنج میلیون 

تومان برای هر نفر کاهش یافته است. 
در این رابطه کریمی – سخنگوی بانک مرکزی – گفته است که 
در فاز اول اجرای این طرح قرار شده کسانی که حداکثر تا سقف 1.۵ 
میلیون تومان از حقوق آنها تعهد نشده است، مشمول دریافت این 
کارت ها شود که در این حالت حدود شش میلیون تومان به آنها تعلق 
می گیرد، در حالی که افرادی که کمتر از 1.۵ میلیون تومان از حقوق 

آنها تعهد نشده است نیز شامل خواهد شد. 
وی این را هم گفته است که در مرحله  بعدی اجرای طرح با توجه 
به استقبالی که از آن می شود. همچنین منابع بانک مرکزی و سایر 
تسهیلات  گرفت، سقف  قرار خواهد  مورد سنجش  که  شرایطی 
کارت های اعتباری افزایش خواهد یافت ؛ به طوری که ممکن است 
میزان حقوق تعهد نشده به عنوان شرط اعطای کارت از 1.۵ به دو 
میلیون تومان و حتی بیشتر افزایش یافته که در نتیجه سقف کارت ها 

را به هشت و ممکن است تا 10 میلیون تومان افزایش دهد. 
کریمی تاکید کرد که بر اساس این شرایط این که نسبت به کاهش 
سقف تسهیلات کارت های اعتباری انتقادی مطرح شده یا این که 
عنوان می شود بانک مرکزی به گفته خود پایبند نبوده درست نیست، 
چرا که ما از همان ابتدا نیز اعلام کردیم سقف کارت های اعتباری 
حداکثر تا 10 میلیون تومان است و در این حالت می تواند کمتر از 

این مبلغ باشد. 
گفته های کریمی در حالی است بانک مرکزی در ابتدا اعلام کرده 
بود که سقف کارت های اعتباری 10 میلیون است که این رقم به 
میزان حقوق افراد و تعهد سازمان مربوطه بستگی دارد و در آن زمان 

هیچ گونه سقفی حقوقی برای متقاضیان طرح اعلام نشده بود. 
در ابتدا گفته شده بود که تمام کارکنان دولت و حقوق بگیران به 
شرط داشتن گواهی کسر از حقوق می توانند از این طرح بهره مند 
شوند، حال آنکه اکنون سقف 1.۵ میلیون تومان برای حقوق افراد در 

نظر گرفته شده است. 
به این ترتیب با توجه به تغییراتی که بانک مرکزی در این مدت در 
طرح ایجاد کرده و بارها به محدود بودن منابع بانک مرکزی اشاره کرده 
است، بسیار بعید به نظر می رسد که در صورتی که استقبال خوبی از 

این طرح شود، سقف اعتبار کارت ها افزایش یابد. 
بنابراین به رغم اینکه بانک مرکزی کاهش سقف کارت ها را رد کرده 
است، آنچه اکنون در حال اجراست، طرح کارت اعتباری خرید کالای 
ایرانی با سقف شش میلیون تومان است که بعید به نظر می رسد 
بسیاری از افراد بتوانند همین شش میلیون تومان را هم دریافت کنند. 

عملکرد صرافی بانک ها هزینه ارز را بالا برد؛

ضرورت ساماندهی دلالان ارز
رئیس انجمن صنفی کارفرمایان سکه و صرافان استان تهران با انتقاد ازعملکرد صرافی بانک 
ها، گفت: این صرافی ها به صورت قانونی دارای رانت هستند و همین امر هزینه ها را در بازار 
ارز افزایش می دهد بنابراین با رشد قیمت ها در این بازار مواجه می شویم. عباس مسعودی 
روز سه شنبه درباره دلایل نوسانات نرخ ارز در هفته های گذشته، گفت: آغاز انحراف در بازار 

ارز با ایجاد صرافی دولتی در دولت نهم کلید خورد. 
وی با بیان اینکه، برخی از تصمیم های بانک مرکزی در عمل با قانون مغایر است، افزود: 
براساس قانون باید بسیاری از امور به بخش خصوصی واگذار شود زیرا این بخش به دلیل 

حضور در فعالیت ها می تواند ساماندهی را به خوبی انجام دهد. 
وی اظهارداشت: صرافی ها با توجه به دستورالعمل جدید باید از بانک مرکزی مجوز دریافت 
کنند و بر این اساس ساماندهی توسط بخش خصوصی منتفی شده است آن هم در حالی که 
طبق مصوبه دولت، در سال 1380 ساماندهی از طریق اتحادیه ها با صدور پروانه کسب انجام 
می شد. مسعودی یادآورشد: در آن دوران شاهد بودیم سرمایه های بسیاری نه تنها در ایران 
که حتی در خاورمیانه، جذب این بخش شد و به کشور آمد. به طوری که صرافان ایرانی به 
یک منبع قابل اتکاء برای صرافان منطقه در ترکیه و دبی تبدیل شده بودند و بسیاری به ایران 
می آمدند و صرافی تاسیس می کردند. رئیس انجمن صنفی کارفرمایان سکه و صرافان استان 
تهران ادامه داد: از سال 1384 به بعد، بانک مرکزی برخورد انحصاری اش برای در اختیار 
گرفتن بازار صرافی و سکه و موازی کاری در مقابل اتحادیه سکه و صرافان را آغاز کرد. به طور 
نمونه بانک مرکزی اعلام کرد مجوز صرافی باید توسط بانک مرکزی صادر شود ضمن اینکه 
»اتحادیه کانون صرافان ایرانیان« را نیز راه اندازی کرد. وی با بیان اینکه، شغل صرافی نیاز به 
آگاهی، تجربه و تخصص دارد، اظهار داشت: براساس دستورالعمل بانک مرکزی، صرافان برای 
تمدید مجوز باید سرمایه خود را به 40 میلیارد ریال افزایش دهند ضمن اینکه 20 میلیارد 
ریال نیز ضامن داشته باشند.  وی با اشاره به برخورد با دلالان در ماه گذشته، اظهار داشت: 
به جای برخورد با دلالان بهتر است آنها را ساماندهی و رتبه بندی کنیم زیرا اگر این روند 

ادامه یابد معاملات این افراد در شبکه های مجازی و به صورت زیرزمینی انجام می شود. 
** راه جلوگیری از نوسان در بازار ارز برون سپاری از بخش دولتی است 

مسعودی افزود: برای جلوگیری از نوسانات بازار ارز نه تنها باید به صرافان اعتماد کرد بلکه 
برون سپاری انجام شود تا با افزایش رقابت در بازار قیمت به صورت مناسبی تعیین شود. 

به گزارش ایرنا، از جمله راهکارهای پیشنهاد شده برای پوشش ریسک نوسانات نرخ ارز به 
ویژه برای فعالان اقتصادی و سرمایه گذاران خارجی، راه اندازی بورس ارز است؛ البته معاون 
ارزی بانک مرکزی در این باره گفت که »بانک مرکزی با راه اندازی بازار محصولات مشتقات 

ارزی موافقت کرده است نه بورس ارز«.
  موضوعی که به اعتقاد کارشناسان این بورس سبب »پوشش نوسانات مخرب ارزی، 
هدفمند و منظم تر شدن فعالان مختلف حوزه معاملات ارزی و هدایت انگیزه های مختلف 

آنان به مسیری که در خدمت اقتصاد کشور باشد«، خواهد شد.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,243,000یک مثقال طلا

979,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,560,000سکه بهار آزاد ی

9,565,000سکه امامی

4,830,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,740,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

وعده 10 میلیونی بانک مرکزی عملی می شود؟ 

اقتصادی

 با آغاز شمارش معکوس لغو تحریم ها، قرارداد فروش 
نفت با پالایشگاه های ژاپنی در حالی در حال تمدید 
شدن است که پیش بینی می شود در دوران پساتحریم 

فروش نفت ایران به ژاپن دو برابر شود. 
در شرایط فعلی هر چند پیشی گرفتن عرضه از تقاضا 
و وجود بین 1.۵ تا 2 میلیون بشکه نفت مازاد در بازار 
به چالشی جدی برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
نفت خام تبدیل شده اما شرکت ملی نفت ایران با ورود 
به سال 201۵ میلادی در حال تمدید قراردادهای 
فروش نفت خام با مشتریان سنتی از چین، ژاپن، کره 

جنوبی، هند و ترکیه است.
 براساس گزارش رسانه های خارجی، مذاکرات برای 
امضای قراردادهای جدید فروش نفت خام ایران با 
پالایشگاه های چینی آغاز شده و حتی تاکنون قرارداد 
فروش نفت ایران با دو شرکت شرکت »سینوپک« و 
»ژوهای« چین تمدید شده و مذاکرات با شرکت های 
نفتی »پترو چاینا« و »CNOOC« چین بر سر 

تمدید قراردادهای جدید آغاز شده است. 
از  تعدادی  قرارداد  تمدید  از  پس  رو  این  از 
پالایشگاه های نفت چین همچون شرکت »سینوپک« 
و »ژوهای« و توافق مقدماتی با پالایشگاه های »پترو 
چاینا« و »CNOOC« چین برای تمدید قراردادها 
در سال 201۵ میلادی، قرارداد شرکت های پالایش 

نفت ژاپنی نیز در حال تمدید است.
 سیدمحسن قمصری، مدیر امور بین الملل شرکت 
ملی نفت ایران هفته گذشته با اشاره به تمدید بخش 
به  ایران  نفت خام  قراردادهای صادرات  از  عمده ای 
مشتریان و خریداران سنتی کشور به ویژه در دوران 
تحریم، گفته بود: بخشی از قراردادهای فروش نفت 
تمدید شد و البته موعد تمدید برخی دیگر از این 

قراردادها آغاز سال 201۶ میلادی نیست. 
در این بین ژاپن یکی از بازارهای استراتژیک و سنتی 
برای نفت ایران به شمار می رود به طوری که سابقه 

شکل گیری و توسعه تجارت نفت خام و فرآورده های 
نفتی بین ایران و ژاپن به حدود 40 سال قبل باز 

می گردد. 
 صادرات نفت ایران به ژاپن 2 برابر می شود

 براساس آمارهای ارائه شده توسط وزارت اقتصاد و 
صنایع ژاپن واردات نفت خام ژاپن از ایران در نوامبر 
مدت  به  نسبت  درصد  میلادی حدود 3.1   201۵
مشابه سال گذشته افزایش یافته و سرزمین آفتاب 
تابان در ماه گذشته روزانه بیش از 1۶8 هزار بشکه از 

ایران نفت وارد کرده است.
چالش های  مهمترین  از  یکی  وجود،  این  با   
پیش روی به منظور افزایش صادرات نفت خام ایران 
به پالایشگاه های ژاپنی به ویژه در دوران پساتحریم، 
کاهش ظرفیت پالایش نفت در این کشور آسیایی 

است. 
ظرفیت پالایش نفت ژاپن از حدود پنج میلیون و 
۵00 هزار بشکه در روز در چند سال اخیر به روزانه 
حدود سه میلیون و ۵00 هزار بشکه کاهش یافته 
رقابت در  نفت،  پالایش  که محدود شدن ظرفیت 
بین کشورها به منظور گرفتن سهم بیشتر در این بازار 

استراتژیک نفتی را دو چندان کرده است. 
در همین حال مدیرامور بین الملل شرکت ملی نفت 
ایران از هدف گذاری کسب سهمی 10 درصدی در 
بازار نفتی ژاپن در دوران پساتحریم خبر داده و تاکید 
می کند: پس از لغو تحریم ها حجم صادرات نفت خام 
ایران به ژاپن باید به 3۵0 هزار بشکه در روز افزایش 
یابد.  یکی از مهمترین برگ برنده های نفت ایران در 
بازار ژاپن، سازگاری استاندارد و کیفیت طلای سیاه 
ایرانی در مقایسه با سایر کشورهای رقیب به ویژه 
نفت تولیدی کشورهای حاشیه خلیج فارس است و 
از این رو پالایشگران ژاپنی در صورت لغو تحریم ها از 
انگیزه کافی برای افزایش واردات و خرید نفت از ایران 

برخوردار خواهند بود.

 قرارداد غول نفتی ژاپن تمدید شد
 با گذشت چند روز از آغاز سال جدید میلادی، 
»شرکت جی ایکس اویل اند انرژی« ژاپن به عنوان 
یکی از بزرگ ترین خریداران نفت ایران از تمدید قرارداد 
سالانه خرید نفت از تهران برای سال 201۶ خبر داده 
و اعلام کرده است: حجم قرارداد این شرکت در سال 
201۵ میلادی برابر با ۵3 هزار بشکه نفت در روز است.

 یاسوشی کیمارو، رئیس هلدینگ جی ایکس در 
حاشیه یک اجتماع صنعت نفت، تاکید کرده است: 
قرارداد سالانه با شرکت ملی نفت ایران تمدید شده 
است.  از سوی دیگر، »هیساشی کوبایاشی« رئیس 

پالایشگاه نفت »کازمو« ژاپن هم با تاکید بر اینکه 
افزایش واردات نفت خام  با لغو تحریم ها به دنبال 
از ایران هستیم، گفته است: البته شرایط اقتصادی 
عامل کلیدی برای ما به منظور افزایش صادرات نفت 
از ایران خواهد بود اما این احتمال وجود دارد که در 
سال جاری میلادی با رفع تحریم ها واردات نفت خود را 
از ایران افزایش دهیم.  در کنار پالایشگاه های »کازمو«، 
»شرکت جی ایکس اویل اند انرژی«، »ایده میتسو« و 
»شواشل« از دیگر پالایشگاه های خریدار سنتی نفت 
خام ایران به شمار می روند که هم اکنون مراحل ادغام 
خود را پشت سر می گذارند.  بر این اساس مطابق 

با توافق ها و مذاکرات انجام شده بین شرکت ملی 
نفت ایران و طرف ژاپنی، قرار است نفت خام ایران 
حتی پس از انجام مراحل ادغام به پالایشگاه های این 

مجموعه صادر شود. 
نفت  ملی  بین الملل شرکت  امور  مدیر  قمصری، 
ایران با استقبال از طرح ادغام شرکت های نفتی »ایده 
میتسو« و »شواشل«، گفته است: این اتفاق برای ایران 
خوب است، چرا که شرکت ملی نفت ایران رابطه خوبی 
با شواشل دارد و شرکت ایده میتسو هم با توجه به 
سابقه شصت ساله ای که با ایران دارد می تواند این 

روابط را تکمیل کند.

پالایشگاه ژاپنی در صف خرید نفت؛

صادرات نفت به ژاپن 2 برابر می شود
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مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبر داد؛

راه اندازی 20 ایستگاه ورزش همگانی
حسن عابدی اظهار کرد: فعالیت های اداره کل ورزش و جوانان در استان قم همانند سایر 
استان ها، برگرفته از سیاست های وزارت ورزش و جوانان در دو مقوله همگانی و قهرمانی 

برنامه ریزی و اجرا می شود.
وی اضافه کرد: ابتدا ورزش همگانی در اولویت فعالیت های این اداره کل قرار دارد زیرا از 
فضای ورزش همگانی است که در درجه اول سلامت عمومی افراد جامعه تامین و تضمین 

می شود و در گام بعدی استعدادهای ورزش قهرمانی مورد شناسایی قرار می گیرند.
وضعیت ورزش قهرمانی در استان قم بسیار خوب است

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم تصریح کرد: خوشبختانه وضعیت ورزش قهرمانی در 
استان قم بسیار خوب است و ورزشکاران پرتوان هم استانی هر ساله با حضور در میادین 
مختلف داخلی و برون مرزی تمامی رشته ، موفقیت های متعددی را برای ورزش قم کسب 

می کنند .
وی بیان کرد: در حال حاضر موضوعی که در اولویت کاری خود قرار داده ایم تلاش 
برای افزایش حضور مردم و شهروندان قمی در فعالیت  های ورزش همگانی است و بر 
همین اساس تعداد پایگاه ها و ایستگاه های اجرای برنامه های ورزش همگانی در قم را 

افزایش داده ایم.
عابدی بر توسعه و ترویج ورزش همگانی با مشارکت دستگاه های اجرایی قم نیز تاکید 
کرد و افزود: راه اندازی تعداد 20 پایگاه و ایستگاه ورزش همگانی در اماکن عمومی شهر 
مقدس قم با همکاری شهرداری قم و اداره کل آموزش و پرورش استان صورت گرفته 

است.
وی از همراهی مستمر و تشویق استاندار قم قم در تقویت برنامه های اجرایی به منظور 
توسعه فعالیت های ورزش همگانی تقدیر کرد و افزود: همت به انجام آنچه که مورد تاکید 
مقام معظم رهبری،  سفارش دولت و توجه و اهتمام وزیر ورزش و جوانان بوده، توسعه 

ورزش های همگانی است.
برگزاری همایش های همگانی از جمله راهکارهای توسعه ورزش بین مردم

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم بیان کرد: بر همین اساس توسعه و ترویج ورزش 
همگانی را از اولویت های مهم و شاخص تمامی بخش های اداره کل ورزش و جوانان و 

هیئت های ورزشی به ویژه هیئت ورزش های همگانی استان قم قرار داده ایم.
وی عنوان کرد: علاوه بر افزایش پایگاه ها و ایستگاه های ورزش همگانی که به صورت 
مستمر و دائم در نوبت های صبح و عصر با حضور مربیان اختصاصی خود، به مردم خدمات 
رسانی می کنند، برگزاری همایش های همگانی نیز از جمله راهکارهای توسعه ورزش در 

بین اقشار مختلف مردم است.
دو،   پیاده روی،  رشته های  در  همگانی  همایش های  کرد:  اظهار  پایان  در  عابدی 
دوچرخه سواری و چند رشته دیگر برگزار می شود و یکی از شاخص ترین این همایش ها، 
به پیاده روی خانوادگی اختصاص دارد و امیدواریم که آن را در طول سال به شکل  مطلوب 
اجرا  کنیم.وی از تشکیل شورای استانی ورزش همگانی در قم خبر داد و بیان کرد: 
خوشبختانه با همکاری استاندار قم نخستین جلسه شورای ورزش همگانی به ریاست 
استاندار برگزار و در آن طرح های بسیار خوبی در راستای توسعه و ترویج ورزش همگانی 

و مشارکت دستگاه های اجرایی گرفته شد.

با نظر علی دایی

جدایی بیک زاده از صبا قطعی شد
در شرایطی که 10 روز دیگر از مهلت نقل و انتقالات نیم فصل رقابت های پانزدهمین 
دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور باقی مانده است، تیم صبای قم با جدیت وارد 

عملیات اجرایی برای تقویت خود برای دور برگشت لیگ برتر شده است.
 علی دایی سرمربی تیم فوتبال صبای قم که اکنون همراه با تیمش در اردوی 
آماده سازی جزیره زیبای کیش به سر می برد برای اینکه صبای قم در 13 بازی باقی 
مانده از نیم فصل دوم رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور بهترین عملکرد را 
داشته در جمع مدعیان قهرمانی جایگاه خود را ارتقاء بدهد، دست به تغییرات اساسی 

در این تیم زده است. 
بیک زاده بعد از دهنوی دومین بازیکن در لیگ فروش صبا 

دایی که در شروع بازی های لیگ پانزدهم فرصت چندان زیادی برای بکارگیری بازیکنان 
با کیفیت و بستن یک تیم کاملا آماده نداشت اکنون از فرصت به خوبی استفاده می کند 
و با شناخت دقیقی که از کیفیت بازیکنان خود به دست آورده دست به تقویت تیم صبا 
زده است. سرمربی تیم فوتبال صبای قم برای اینکه صبا نقاط ضعف خود را برطرف کند 
و با اقتدار به روند رو به رشد خود در دور برگشت لیگ پانزدهم ادامه بدهد، بازیکنانی که 
در نیم فصل نخست لیگ برتر نتوانستند انتظارات وی را برآورده کنند از این تیم کنار 
می گذارد. ابتدا ابوالقاسم دهنوی هافبک دفاعی صبای قم از لیست علی دایی برای دور 
برگشت رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور کنار گذاشته شد و اکنون نوبت به 
هاشم بیک زاده رسیده است تا از صبا جدا شده و یک بازیکن دیگر به جای وی جذب 

صبای قم شود. 
بیک زاده که بازیکن تیم ملی فوتبال کشورمان به شمار می رود و در جام جهانی 2014 
برزیل و جام ملت های آسیا 201۵ استرالیا در جمع شاگردان کارلوس کیروش پرتغالی 
حضور داشت، پیش بینی می شد یکی از مهره های کلیدی و موثر صبا برابر رقبای لیگ 

برتر باشد اما اینگونه نشد. 
12 بازی بیک زاده برای صبای قم در لیگ برتر فوتبال 

این بازیکن که فوتبال خود را از تیم فجر شهید سپاسی شیراز آغاز کرد و بعد از آن به 
واسطه درخشش در لیگ برتر به عضویت تیم های سپاهان اصفهان و استقلال تهران نیز  
درآمد در صبای قم نتوانست بازیکن موفقی باشد و بیشتر به خاطر آسیب دیدگی از میدان 
دور بود. ملی پوش سابق کشورمان که خوب می داند عملکرد چندان خوبی در نیم فصل 
نخست رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور نداشته تصمیم به جدایی از صبا 

گرفته است و به احتمال فراوان تا چند روز آینده تیم جدید خود را معرفی خواهد کرد. 
این بازیکن که یکی از خریدهای خوب علی دایی برای صبا در شروع پانزدهمین دوره 
رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور به شمار می رفت، بعد از آنکه در 12 بازی 
برای صبا برابر رقبای لیگ برتری به میدان رفت تصمیم به جدایی از جمع شاگردان علی 
دایی گرفته است. بیک زاده ابتدای فصل در پست دفاع چپ برای صبای قم ایفای نقش 
 کرد اما بعد از آن در دفاع راست به کار گرفته شد ولی همانند چند فصل اخیر لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور بار دیگر بداقبالی به سراغ این بازیکن آمد و بیک زاده به دلیل 

مصدومیت پنج بازی صبا را از دست داد.

مدیرعامل باشگاه ایثار قم:

ایثار در پلی آف لیگ برتر 
پرقدرت ظاهر می شود

علی خوشرفتار اظهار کرد: امسال نیز مسابقات مرحله مقدماتی لیگ برتر بسکتبال با 
ویلچر باشگاه های کشور با شرکت هشت تیم در دو گروه چهار تیمی به انجام رسید و با 

پایان بازی های مقدماتی نوبت به انجام دیدارهای مرحله پلی آف رسیده است.
 وی ادامه داد: بدین ترتیب در گروه نخست مرحله مقدماتی فصل جاری مسابقات لیگ 
برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور تیم های ایثار ماهان تندیس قم، شهرداری آمل، 

شهرداری اراک و شهرداری تبریز بازی های خود را به شکل دوره ای برگزار کردند. 
مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین ایثار قم افزود: در گروه دوم 
مقدماتی نیز چهار تیم پیام ارتباطات اصفهان، حفاری خوزستان، هیئت زنجان و آلومینیوم 

المهدی هرمزگان در این مرحله باز ی های خود را به شکل دوره ای انجام دادند. 
وی خاطرنشان کرد: هر ساله بعد از انجام باز ی های مرحله مقدماتی، دیدارهای مرحله 
پلی آف تعیین کننده تیم های صعود کننده به مرحله نهایی مسابقات لیگ برتر بسکتبال با 
ویلچر باشگاه های کشور است و امسال نیز با توجه به شیوه برگزاری رقابت ها، تیم اول گروه 

نخست باید با تیم چهارم گروه دوم بازی کند. 
خوشرفتار بیان کرد: به دلیل اینکه تیم ایثار ماهان تندیس قم در گروه نخست به 
مقام دوم و عنوان نایب قهرمانی رسید بالطبع باید با تیم سوم گروه دوم بازی کند اما 
بازی های مرحله چهارم مقدماتی این گروه روزهای پایانی هفته جاری در اهواز برگزار 
می شود تا حریف خود را در پلی آف بشناسیم.  وی از زیر نظر گرفتن دقیق بازی های 
مرحله پلی آف لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور به منظور کسب اطلاع 
دقیق از رقبای این تیم توسط کادر فنی خبر داد و افزود: تیم ما در پلی آف مسابقات 
لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور با انگیزه و قدرت بیشتری نسبت به 
مرحله مقدماتی به میدان می رود.  خوشرفتار با بیان اینکه این هفته فرصت خوبی 
ایجاد شده که کادر فنی ما بتواند بازی های گروه دوم را به دقت زیر نظر بگیرد، ادامه 
داد: با پایان مقدماتی لیگ برتر بسکتبال با ویلچر توانستیم به عنوان تیم دوم گروه 
نخست مقدماتی راهی مرحله پلی اف شده و اکنون مصمم به صعود از پلی آف لیگ 

برتر به مرحله نهایی هستیم. 
مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی جانبازان و معلولین ایثار قم با تاکید بر اینکه با تمام 
توان منتظر رویارویی با حریف خود به منظور کسب مجوز صعود به مرحله نهایی هستیم، 
بیان کرد: ما به محض مشخص شدن حریف، زمان و مکان برگزاری بازی های پلی آف، 

تمرینات خود را در سالن شهدای بهزیستی قم پیگیری می کنیم.
 وی با تقدیر از بازیکنان و اعضای کادر فنی این تیم به سبب بازی های خوب تیم 
بسکتبال با ویلچر ایثار ماهان تندیس قم در مرحله مقدماتی اظهار کرد: با توجه به برگزاری 
بازی های پلی آف در بهمن ماه، فرصت خوبی داریم تا به اندازه کافی تمرین کنیم و به دقت 

عملکرد حریف احتمالی در پلی آف لیگ برتر را نیز این هفته بررسی کنیم.
خوشرفتار یادآور شد: قطعا کادر فنی تیم ایثار ماهان تندیس قم سعی خواهد کرد 
با تدابیر خاص بازیکنان را در بهترین شرایط حفظ کند و ان شاءالله حتی بهتر از فصل 
گذشته که به مرحله نهایی آمدیم و قهرمان شدیم این بار با قدرت بیشتر به دنبال 

قهرمانی باشیم.

نشست هیات اجرایی کنفدراسیون فوتبال آسیا درشرایطی برگزار 
خواهد شد که از مهمترین موارد مورد بحث ادعای عربستانی ها برای 
بازی نکردن در ایران است. در این بین کفاشیان کار سختی پیش 

رو دارد.
کفاشیان از همین حالا استرس حضور در هیات رئیسه کنفدراسیون 
فوتبال آسیا را دارد. او در واقع سخت ترین جلسه عمر خود را تجربه 
خواهد کرد، روزی که هیات  اجرایی در مورد ادعای عربستان تصمیم 
گیری می کند و کفاشیان هم آنجاست. اما او چه مشکلات و چه 

راهکارهایی دارد؟
فوتبال سیاسی نشود

مطمئنا اولین بحث آن جلسه این است که نباید اجازه داد فوتبال 
سیاسی شود، با این وجود در همان ابتدای جلسه، سیاسی بودن آن 
مشخص است، شیخ سلمان رئیس بحرینی کنفدراسیون آسیا است 
وهم ولایتی یکی از همان کشورها که روابط خود را با ایران  قطع 

کرده اند و البته کفاشیان نایب رئیس که ایرانی است.
کفاشیان البته روابط خوبی با شیخ سلمان دارد و به نوعی آن ها با 
هم در انتخابات فیفا متحد هستند و حتی اگر شیخ سلمان رئیس 
فیفا شود »با توجه به کناره گیری میشل پلاتینی  از رقابت در فیفا 
برای ریاست اصلا بعید نیست« کفاشیان گزینه ریاست کنفدراسیون 
فوتبال آسیا هم هست که اتفاقا حمایت شیخ سلمان را هم با خود 
خواهد داشت. با این وجود او نماینده ایران است و ابزار خوبی هم دارد، 
ابزارش فیلم های بسیاری از مسابقات فوتبال ایران با اعراب است در 

ورزشگاه ها.
از ورزشگاه یکصدهزار نفری آزادی بگیرید تا برسید به یادگار امام 
تبریز با هشتاد هزار تماشاگر. این فیلم ها اتفاقا متعلق به دوره پارینه 
سنگی هم نیست بلکه متعلق است به همین چند ماه قبل است. 
کفاشیان باید دستور ساخت فیلمی پر از صحنه های زیبا را در این متر 
و معیار بدهد و به این ترتیب در آن جلسه از ایران و البته از فوتبالی 

که می تواند جنگ را به صلح بدل کند، دفاع کند.

محاصره کفاشیان
با این حال کفاشیان آنجا تنهاست و در این مهم هیچ شکی وجود 
ندارد. ترکیب هیات رئیسه را نگاه کنید: شیخ سلمان از بحرین، سعود 
المهندی از قطر، علی کفاشیان از ایران، وینستون لی بوون اون از 

سنگاپور، ژانگ جیلونگ از چین، پرافول پاتل از هند.
در واقع اگر همه دیگران را بی نظر فرض کنیم، کفاشیان بین 
یک قطری و یک بحرینی گیر کرده است و این کار را سخت 
می کند. با این وجود او باید تاکید کند که در تمام طول تاریخ 
برای هیچ بازیکن و تماشاگری از هیچ کجای دنیا مشکلی ایجاد 

نشده است.

با وجود کشته شدن صدها ایرانی در منا، ایران فوتبال را 
ابزار سیاست نکرد

کفاشیان می تواند حتی چنین ادعایی را مطرح کند: در ماجرای منا، 
چندصد نفر از ایرانی ها و هزاران نفر از کشورهای دیگر به دلیل ضعف 
مدیریت و بی کفایتی پلیس عربستان کشته شدند اما ایران با این 
وجود هرگز اعلام نکرد که عربستان امن نیست، هرگز اعلام نکرد که 
تیم های فوتبال ما به ورزشگاه هایی که پلیس عربستان آنها را مدیریت 

می کند و ممکن است فاجعه منا را دوباره تکرار کند پا نمی گذارد.
ایران به ویژه در آن روزها می توانست با هزاران فیلم و عکس به 
کنفدراسیون آسیا برود و بگوید نمی توان در عربستان فوتبال برگزار 

کرد اما ایران از فوتبال به عنوان ابزار سیاسی استفاده نکرد حالا هم 
نباید فوتبال ابزار سیاسی شود.

تصمیم ها در فوتبال دنیا مدت هاست که شخصی گرفته نمی شود و 
این موارد حتما به شور گذاشته می شوند؛ با این وجود اما حتی پیش 
از ورود به جلسه  تعداد موافقان عربستان بیشتر به نظر می رسد که 
این کار کفاشیان را سخت می کند. این موضوع نه تنها به ملیت  شیخ 
سلمان و سعود المهندی که بحرینی و قطری هستند، مربوط می شود 
بلکه برای انتخابات فیفا هم مهم خواهد بود چرا که سلمان به رای های 
کشورهای عربی هم در آسیا و هم در جهان نیاز دارد و اگر نظر آن ها 

را جلب نکند رای های زیادی را از دست می دهد.
اتکا به شعار فیفا

با این حال کفاشیان می تواند به شعار فیفا استناد کند. همان شعار 
که تاکید دارد فوتبال را با سیاست ادغام نکنند. به طور کلی فیفا 
حتی فدراسیون های فوتبال را هم مجمع الجزایری می داند که باید 

خودمختار باشند.
دیپلماسی فوتبال در جنگ ها

 خیلی ها آغاز ارتباط محدود موجود بین ایران و آمریکا و حتی 
تصویب برجام را به اثرگذاری فوتبال و بازی مستقیم ایران و آمریکا 
در جام جهانی ۹8 بی ربط نمی دانند. دیپلماسی فوتبال حتی بین 
افغانستان و پاکستان بعد از سه دهه قطع ارتباط هم میانجیگری 
کرده و کرزای را پای میز مذاکره با پاکستان برده است »فوتبال تاثیر 
گذار بوده است«. فوتبال حتی در جام های جهانی هم دوباره مردم 
اروپا را متحد کرده است، به ویژه بعد از دو جنگ جهانی اول و دوم 
مسابقات بین انگلیس و آلمان و آلمان و فرانسه و دیدار های ایتالیا و 
فرانسه و انگلیس اروپا را آرام، آرام به اتحاد نزدیک کرد. کفاشیان می 
تواند با استناد به همین موارد آرای دیگران را به سود فوتبال و ایران 
برگرداند. احتمالا او نمی تواند به دلایلی که ذکرشد روی رای سلمان 
و سعود حساب کند اما شاید آرای چین و هندوستان و سنگاپور را به 
سود ایران عوض کرد، کاری که البته بسیار سخت به نظر می رسد. 

دیپلماسی های تاریخ ساز فوتبال؛

 دفاع از حقانیت فوتبال ایران با یک فیلم

یک سایت قطری در گزارشی به ستایش از تیم ملی امید 
ایران پرداخت و شاگردان خاکپور را از شانس های اصلی 

صعود به المپیک ریودوژانیرو دانست.
 مرحله انتخابی المپیک 201۶ ریو دو ژانیرو از 12 تا 30 
ژانویه به میزبانی قطر برگزار خواهد شد و تیم ملی فوتبال 
امید ایران کار سختی برای صعود به دور بعد دارد. این تیم در 
گروهی که قطر میزبان در آن قرار دارد، برای صعود به دور 
بعد باید علاوه بر کسب نتیجه خوب برابر قطر بتواند در دیدار 

برابر سوریه و چین هم عملکرد خوبی از خود نشان دهد.
سایت العرب قطر در گزارشی نگاهی کوتاه به چهار تیمی 
که در این گروه حضور دارند و انداخت و از شانس آنها برای 
صعود به الممپیک ریو دوژانیرو سخن به میان آورد که به 

آن می پردازیم.
قطر؛ نسلی جدید و بلند پرواز

قطری ها به خاطر این که میزبان دور انتخابی نهایی است 
در مرحله قبل حضور نیافتند. آخرین بازی که آنها که موفق 
شدند به بازی های المپیک راه پیدا کنند، به سال 1۹۹2 بر 
می گردد. آنها امید زیادی برای صعود به بازی های المپیک 

در سال جاری دارند و هزینه زیادی هم انجام داده اند.
هدایت تیم ملی امید قطر را فلیکس سانچس اسپانیایی 
بر عهده دارد و قطری ها امیدوار هستند که با تفکرات این 
مربی و به کمک میزبانی، بتوانند بعد از مدت ها به بازی های 

المپیک راه پیدا کنند.
سوریه؛ به دنبال شادی در بحبوحه غم و اندوه

کشور سوریه حال و روز خوبی ندارد و مدتهاست که جنگ 
روی آرامش و خوشی را از مردمان آن گرفته است. با این 
حال تیم ملی فوتبال المپیک سوریه توانست در انتخابی 
غرب آسیا، بازی های درخشانی را به نمایش بذارد و به فینال 
هم راه پیدا کند اما در بازی پایانی برابر ایران تن به شکست 
داد و به نایب قهرمانی بسنده کرد تا جواز صعود به انتخابی 

نهایی را به دست آورد.
امیدهای سوریه برای صعود به دور بعد کار سختی پیش 

رو دارند. آنها در گروهی قرار دارند که تیم های بزرگی مانند 
ایران و قطر در آن حضور دارند. سرمربی تیم ملی فوتبال 
سوریه برای صعود به بازی های المپیک از ۶ بازیکن که در 
خارج از سوریه بازی می کنند، دعوت کرده است و می توان 
این تیم را هم یکی از شانس های صعود به دور بعد دانست.

چین؛ ماموریت سخت اژدها
چین در مرحله قبل با شکست دادن تیم های مغولستان، 
لائوس و سنگاپور به عنوان صدرنشین به دور پایانی انتخابی 
راه پیدا کرد و اکنون می خواهد برای دومین بار در تاریخش 
به بازی های المپیک راه پیدا کند. چین پیش از این توانست 
در المپیک چین به عنوان میزبان حاضر شود و با دو شکست 

و یک تساوی در همان مرحله نخست حذف شد.
بیشتر بازیکنان دعوت شده به تیم ملی امید چین، از لیگ 
این کشور هستند. سرمربی تیم ملی فوتبال چین سه بازیکن 
لژیونر را به اردوی تیم فراخواهند است که دو بازیکن در لیگ 

پرتغال بازی می کند و یک بازیکن هم برای ویتس آرنهم 
هلند بازی می کند و حضور آنها باعث شده است تا چین هم 

تیم خطرناکی باشد.
ایران، عقده 40 ساله

آخرین باری که ایران توانسته در بازی های المپیک بازی 
کند به سال 1۹7۶ بر می گردد یعنی 40 سال قبل. ایران 
بازیکنانی در اختیار دارد که می توانند زمینه را برای صعود 
این تیم به دور بعد مهیا کنند و به المپیک ریودوژانیرو راه 
پیدا کنند. سرمربی تیم ملی فوتبال امید ایران، بازیکنانی 
در اختیار دارد که می توانند این تیم را به روزهای اوج 
برگرداند. بازیکنانی مانند روزبه چشمی، ستاره استقلال، 
علی کریمی، هافبک سپاهان که هم نام با یکی از بهترین 
بازیکنان تاریخ فوتبال ایران است، امیر ارسلان مطهری، یک 
گلزن کلاسیک و مهدی ترابی که یکی از خطرناک ترین 

مهاجمان جام است. 

در حالی که تنها چند روز تا اعزام تیم ملی هندبال به مسابقات قهرمانی آسیا و شروع این رقابتها 
در بحرین باقی مانده است، خبر انصراف حضور لژیونرها هر لحظه پررنگ تر می شود.

تیم ملی هندبال ایران از یک ماه قبل خود را برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا و انتخابی 
جام جهانی آماده کرده است. ملی پوشان ایران در اردوهای برون مرزی لهستان و آلمان زیر نظر 
عرفان اسماعیلاگیچ تمرینات خود را دنبال می کنند. این در حالی است که به سبب برخی 
اختلاف نظر ها و مطابق اعلام قبلی لژیونرها، برنامه های تدارکاتی تیم ملی در خارج از کشور 
بدون حضور چهار لژیونر اصلی یعنی الله کرم استکی، سجاد استکی، علیرضا موسوی و دانیال 

کومایش برگزار شد.
برخی از این بازیکنان بعد از مسابقات اخیر انتخابی المپیک انتقادهای تندی را به شیوه مدیریت 
تیم های ملی و دانش فنی عرفان اسماعیلاگیچ مطرح کرده و حتی تهدید به کناره گیری از 

اردوهای تیم ملی کرده بودند.
حالا تنها چند روز مانده تا آغاز رسمی مسابقات قهرمانی آسیا، هنوز ترکیب اعضای تیم ملی 
در اردوی تدارکاتی کیش کامل نیست. هیچ یک از چهار لژیونر ایران به اردو ملحق نشده اند. در 
همین حال خبرهایی درباره مخالفت تیم های باشگاهی آنان برای دادن مرخصی برای حضور در 

مسابقات قهرمانی آسیا منتشر شده است.
از سوی دیگر پیش از این عرفان اسماعیلاگیچ سرمربی تیم ملی بازیکنان شاخصی نظیر مهدی 
بیجاری، محمدرضا رجبی، جلال کیانی، مجتبی کرمیان و میلاد مسائلی را برای اردوهای برون 
مرزی دعوت نکرده بود. اما حالا به نظر می رسد احتمال غیبت لژیونرهای تیم ملی سرمربی 
مغرور ایران را وادار به عقب نشینی کرده است. چرا که برخلاف تصمیم اولیه میلاد مسائلی و 
مجتبی کرمیان به اردوی کیش دعوت شدند. در همین حال ایمان جمالی نخستین لژیونر تاریخ 
هندبال ایران در لیگ اروپا هم تصمیم خود را برای پیوستن به تیم ملی کشور مجارستان قطعی 

کرد تا برای همیشه عطای حضور در تیم ملی ایران را به لقای آن ببخشد.
در کنار همه این موارد با توجه به مشکلات سیاسی و قطع روابط دیپلماتیک ایران و بحرین 
همچنان مشکلاتی برای دریافت ویزا و سفر به این کشور وجود دارد. مسئولان تیم ملی باید هر 
چه سریع تر لیست نهایی بازیکنان را برای دریافت ویزا به کنفدراسیون آسیا اعلام کنند اما هنوز 

وضعیت حضور بسیاری از بازیکنان در این مسابقات مشخص نیست.
در شرایطی که تیم ملی هندبال ایران حساس ترین روزهای خود را پشت سر می گذارد، تدبیر 
رئیس فدراسیون تنها ممنوع المصاحبه کردن مسئولان، بازیکنان و کادر فنی تیم ملی بوده است.

به نظر می رسد بعد از انتشار خبری درباره تلاش جهت دریافت ویزای شینگن برای خانواده 
یکی از اعضای ارشد فدراسیون، کلیه عوامل اجرایی از پاسخگویی به رسانه ها منع شده اند.

باید دید مسئولان فدراسیون هندبال که با شعار همدلی یکسالی است کار را در دست گرفته اند، 
در نهایت چگونه بحران موجود در تیم ملی را مدیریت می کنند.

تیم  ملی هندبال ایران در مسابقات قهرمانی آسیا با امارات، عربستان، چین، بحرین و لبنان 
همگروه است. این ر قا بت ها از 2۵ دی ماه به مدت 10 روز در شهر منامه برگزار می شود. پنج تیم 
نخست این مسابقات سهمیه حضور در جام جهانی را کسب می کنند. تیم ملی هندبال ایران در 

دوره قبلی برای نخستین بار با سومی در آسیا جهانی شد. 

احمد مساجدی می گوید فدراسیون والیبال ایران مربی 
بزرگی را به خدمت گرفته اما برای اینکه بتوان قضاوت صحیحی 

در خصوص این مربی داشت باید منتظر گذشت زمان بود.
مساجدی از سال 2011 تا 2014 دستیار خولیو ولاسکو در 
تیم ملی والیبال ایران بود و با قطع همکاری مربی آرژانتینی با 

تیم ملی، وی هم به کار خود با تیم ایران پایان داد.
مساجدی از اواخر فوریه سال 201۵ به عنوان مربی به تیم 

ملی ژاپن پیوست. 
در خصوص وضعیت فعلی وی در ژاپن و آینده والیبال ایران 

گفتگویی را ترتیب داده که از نظر می گذرانید:
 شما زمانی دستیار خولیو ولاسکو بودید. دلیل جدایی 
از این مربی و همچنین نحوه پیوستن به تیم ژاپن را 

بفرمایید؟
- بله همینطور است اما زمانی که ولاسکو از تیم ملی ایران 
رفت من همچنان به همکاری خودم با باشگاه ژاپنی ادامه دادم 
و منتظر بودم که از طرف فدراسیون پیشنهادی برای ادامه 
همکاری به من ارائه شود که این اتفاق رخ نداد. پس از آن از تیم 
ملی ژاپن پیشنهادی به دستم رسید و من به این تیم پیوستم. 
* هدایت تیم ملی ژاپن در حال حاضر در اختیار آقای 
ماسایاشی مانابه هست. شما در واقع دستیار اول این 

مربی هستید و یا یکی از دستیاران؟
- نمی توان در تیم ژاپن در مورد دستیار اول یا دوم صحبت 
کرد اما باید بگویم تمام تغییراتی که در والیبال ژاپن دیده 
می شود را من به وجود آوردم. البته این به خاطر دیدگاه خوب 

و باز آقای ماسایاشی بوده است. 

* شما با تیم ملی ژاپن به تهران آمدید و ایران را 
پیروزی  این  در  شما  نقش  البته  که  دادید  شکست 
پررنگ بود. آیا تماشاگران ایرانی به حضور شما بر روی 

نیمکت ژاپن واکنشی نشان ندادند؟
- من از تماشاگران ایرانی جز خوشرفتاری و محبت چیز 

دیگری ندیدم. 
جانشین  لوزانو  رائول  دانید  می  که  همانطور   *  
اسلوبودان کواچ در تیم ملی ایران شده است. به عنوان 
عضو پیشین والیبال ایران، آینده والیبال کشور با این 

مربی آرژانتینی را چطور می بینید؟
- لوزانو مربی بزرگ است اما اینکه چه عملکردی داشته باشد 
را نمی توان پیش بینی کرد. تنها مشکلی که احتمال دارد به 
آینده کاری او در تیم ملی ایران لطمه بزند انگلیسی صحبت 
نکردن این مربی است. لوزانو شاید نتواند آن ارتباط احساسی 
)روانی( را که به نظر من از مسائل تکنیکی و تاکتیکی لازم تر 
است را به راحتی با بازیکنان برقرار کند. کاری که ولاسکو با 

بازیکنان انجام می داد. 
* تیم ژاپن به عنوان یکی از شانس های صعود به 
المپیک 2016 رقابت سختی با ایران و استرالیا دارد. 
وضعیت تیمتان در بازی های انتخابی المپیک را چضور 

ارزیابی می کنید؟
- تمامی تیم ها برای حضور در المپیک با تمام قدرتشان در 
رقابتها شرکت می کنند. قطعا شرایط سختی پیش روی تیم 

ملی ژاپن و ایران خواهد بود. 
* آیا دوست دارید روزی به عنوان مربی تیم ملی ایران 

به کشور بازگردید؟
- اگر موقعیت انجام این کار پیش بیاید بله دوست دارم. 

* و سوال پایانی؛ رویکرد ژاپن به رشته والیبال در 
خصوص استعدادیابی و تدارک امکانات چه فرقی با 

ایران دارد؟
- وقتی می خواهیم درباره ژاپن صحبت کنیم کافی است به 
سطح امکانات این کشور نگاهی داشته باشیم. در اینجا هر سالنی 
که ساخته می شود از امکانات 100 درصدی برخوردار است و 
خانواده ها برای رشد فرزندانشان هزینه بالایی را می پردازند. من 

خودم اینجا یک آکادمی والیبال راه اندازی کرده ام. 

ستایش سایت قطری از شاگردان خاکپور

اوضاع ملتهب هندبال در آستانه اعزام به قهرمانی آسیا

مربی ایرانی تیم ملی ژاپن:

 کار ایران دشوار است

وضعیت صبا در تعطیلات نیم فصل؛

 صبا آماده مصاف با نفت و تراکتور
در حال حاضر دو تن بازیکنان حاضر در ترکیب تیم فوتبال بزرگسالان صبای قم 
یعنی محسن کرمی و نیما داغستانی از نظر شرایط سنی، امکان بازی کردن در تیم 
فوتبال امید صبای قم را دارند و این بازیکنان در دور برگشت لیگ برتر امید کشور برای 

امید صبا به میدان می روند.
 چنانچه کادر فنی تیم بزرگسالان صبای قم موافقت کند دیدار تدارکاتی امید صبای 
قم با تیم بزرگسالان صبا بعد از بازگشت صبا از اردوی کیش برگزار می شود و خبر دیگر 
برای صبا بازگشت احتمالی محسن کرمی کاپیتان این تیم و بازیکن تیم بزرگسالان 

صبا به جمع امیدها است.
 کرمی مشغول سپری کردن دوران نقاهت ناشی از آسیب دیدگی

 کرمی در حال حاضر دوران نقاهت ناشی از آسیب دیدگی خود را سپری می کند و 
کادر تیم امید صبای قم قصد دارد بعد از تعطیلات از این بازیکن توانمند استفاده کند، 
ضمن اینکه صبا به دنبال جذب یک بازیکن جدید از تیم فوتبال امید فولاد خوزستان 

است.
 خرید جدید تیم فوتبال امید صبای قم تخصص بازی کردن در پست هافبک وسط 
را دارد و علاوه بر این بازیکن، مربیان صبا یک مهاجم گمنام نیز در بین نفرات تستی 
انتخاب کرده اند و در صورت تکمیل مدارک این بازیکن، وی را برای نیم فصل دوم به 

کار خواهند گرفت. 
مربیان صبای قم در چند هفته  اخیر از پیوستن یکی از مهره های تیم بزرگسالان صبا 
به این تیم بهره کافی را برده اند، این بازیکن نیما داغستانی است که در حال حاضر عضو 
تیم ملی فوتبال جوانان کشورمان است و در اوج آمادگی و با کیفیت بالا برای تیم امید 

صبا ایفای نقش می کند.
   افزایش خودباوری امیدهای صبا با اضافه شدن بازیکنان جدید

 داغستانی که بازیکن متواضع و در عین حال تاثیرگذاری است حتی در هفته سیزدهم 
لیگ برتر فوتبال امید باشگاه های کشور با وجود اینکه درگیر امتحانات پایان ترم خود 

بود اما تیم امید صبا را در سفر به کرمان و مصاف با تیم امید مس همراهی کرد.
 مربیان صبای قم نیز از حضور داغستانی در ترکیب این تیم ابراز رضایت کرده اند و 
این بازیکن نیز به محض حضور در ترکیب تیم امید صبای قم ارتباط خوبی با بازیکنان 
امید صبا برقرار کرده و به قول حسین گنجیان سرمربی صبای قم حضور این بازیکن 

باعث شده تا تیم امید صبا به خود باوری برسد.
 اما در آستانه دیدارهای صبای قم با تراکتورسازی تبریز و صنعت نفت آبادان نگاهی 
به ترکیب این تیم نشان می دهد که در آخرین مسابقه صبا با مس، علیرضا صفری به 
عنوان دروازه بان، مسعود افرادی، امیرحسین کیا، حسین محمدی منش و امیرحسین 
جدی به عنوان مدافعین، نیما داغستانی، هادی آقازاده و سینا قلیان به عنوان هافبک ها 
و رضا شکری، علی غلامرضایی و وحید حسین پور به عنوان مهاجمین تیم صبا به 

میدان رفته اند. 
همچنین با توجه به شرایط مسابقه، کادر فنی دست به تغییراتی در ترکیب این تیم 
برابر مس کرمان زد و بر این اساس ابراهیم لطفی در دقیقه ۵۶ به جای وحید حسین پور 
به میدان آمد، از حضور حمیدرضا مطهری در دقیقه 70 به جای سینا قلیان استفاده شد 

و محمد سیمایی در دقیقه 80 جای مسعود افرادی را گرفت.

هفته هفتم لیگ برتر فوتبال امید کشور؛

غایبین صبای قم به ترکیب اصلی بازگشتند
صبایی ها بعد از بازی روز یازدهم دی ماه که در مصاف با تیم فوتبال مس کرمان به 
میدان رفتند و البته به باخت یک بر صفر تن دادند، با تصمیم کادر فنی خود پنج روز 

استراحت کردند و بار دیگر دور جدید تمرینات آنها از هفدهم  دی ماه آغاز شده است.
صبایی ها پیش از اینکه در هفته سوم دور برگشت مسابقات لیگ برتر فوتبال امید 
باشگاه های کشور به مصاف تیم تراکتورسازی تبریز بروند باید یک دیدار معوقه از هفته 
هفتم لیگ برتر را برابر تیم امید صنعت نفت آبادان برگزار کنند به فکر سه امتیاز آن 

باشند.
بازگشت بهترین گلزن صبا بعد از یک جلسه محرومیت

خبر  و  می کند  رضایت  ابراز  تیم  این  آمادگی  وضعیت  از  قم  صبای  فنی  کادر 
خوشحال کننده برای مربیان صبا و بازیکنان این تیم بازگشت یکی از بهترین گلزنان این 
فصل صبا یعنی حسن صفرزاده است که در هفته قبل به دلیل محرومیت همراه صبا 

نبود و اکنون آماده گلزنی برابر صنعت نفت است.
تیم امید صبای قم در دیدار هفته قبل با مس کرمان مجید مقیم نژاد را نیز به دلیل 
برگزاری امتحان پایان ترم تحصیلی این بازیکن در اختیار نداشت و به کرمان نبرد، اما 
اکنون این بازیکن هم فرصت همراهی صبا را دارد و به گفته حسین گنجیان سرمربی 

صبای قم سایر بازیکنان این تیم نیز از آمادگی بالایی برخوردارند.
صبایی ها طبق برنامه ریزی فدراسیون فوتبال روز بیست و پنجم دی ماه یعنی جمعه 
هفته جاری در میهمانی صنعت نفت آبادان دیدار معوقه هفته هفتم لیگ برتر را برابر 
این تیم برگزار می کنند و در حالی که زمان دقیق بازی های دور برگشت مشخص شده 

اوایل بهمن ماه نیز با تراکتورسازی تبریز بازی دارند.
کادر فنی صبای قم در صدد جذب دو بازیکن جدید

صبا در فاصله باقی مانده تا پیگیری بازی های دور برگشت فصل جاری لیگ برتر 
فوتبال امید باشگاه های کشور قصد ورود به بازار نقل و انتقالات نیم فصل را نیز دارد 
و کادر فنی این تیم در صدد جذب دو بازیکن هستند و به احتمال زیاد این هفته با 
مهره های مد نظر خود قرارداد خواهند بست. مربیان صبای قم برای رفع نقاط ضعف این 
تیم برای بازی های آتی دور برگشت لیگ برتر فوتبال امید باشگاه های کشور به دنبال 
جذب یک هافبک وسط و یک مهاجم گلزن هستند و تا قبل از پایان تعطیلات نیم فصل 
قرار است یک بازی تدارکاتی با تیم بزرگسالان صبا نیز داشته باشند. این در حالی است 
که شاگردان حسین گنجیان در تیم فوتبال امید صبای قم در 13 هفته سپری شده 
از مسابقات لیگ برتر فوتبال امید باشگاه های کشور در 12 مسابقه به مصاف رقبا رفته 
و از این تعداد بازی سه پیروزی، دو تساوی و هفت باخت در کارنامه دارند و در هفته 
چهاردهم لیگ برتر امید ایران اوایل بهمن ماه باید در خانه خود برابر تیم فوتبال امید 

تراکتورسازی تبریز قرار بگیرند.
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رابطه ویتامین C و سرماخوردگی 
یک کارشناس تغذیه و رژیم درمانی گفت: افرادی که در فصول سرد سال بیشتر از 

ویتامین C استفاده می کنند، کمتر دچار سرماخوردگی می شوند. 
فرزاد بابایی با بیان اینکه مرکبات منابع مهمی از ویتامینC به حساب می آیند، گفت: 
ویتامین C یکی از آنتی اکسیدان های مورد توجه در علم تغذیه است که نقش مهمی در 

تقویت سیستم ایمنی بدن دارد و لذا استفاده از آن به افراد توصیه می شود. 
بابایی، نقش آنتی اکسیدان ها را در کاهش بروز سرطان ها، سرماخوردگی ها، بیماری های 
قلبی و عروقی و دیگر بیماری ها اثرگذار دانست و افزود: آنتی اکسیدان ها از تولید مواد 
واسطه ای در خون جلوگیری می کنند و از این جهت خوردن آنها برای دستیابی به 

سلامتی توصیه می شود. 
بابایی سپس قند موجود در مرکبات را از نوع فروکتوز دانست و با بیان اینکه جذب 
فروکتوز در بدن به طور مستقیم صورت می گیرد، گفت: برای جذب این قند نیازی به 
انسولین نیست و لذا وجود آن در خون به وضعیت تنظیمی بدن کمک می کند. در 

مرکبات مقادیر کمی ساکارز و مقادیر کمتری هم گلوکز یافت می شود. 
بابایی میزان آب موجود در مرکبات را بالا دانست و گفت: مصرف این نوع میوه ها در 
فصل زمستان که افراد معمولا به دلیل سرمای هوا، آب کمتری می نوشند، از دهیدره 

شدن بدن جلوگیری می کند. 
وی یکی از دلایل عمده مصرف مرکبات در فصل سرد سال را دیدگاه عمومی مبنی 
بر اینکه ویتامین C با سرماخوردگی می جنگد دانست و گفت: از نظر علمی هیچ مدرک 
مستدلی در این خصوص وجود ندارد، اما محققان با پژوهش های انجام شده به این نتیجه 
رسیده اند افرادی که در فصول سرد سال بیشتر از ویتامین C استفاده می کنند، کمتر 

دچار سرماخوردگی می شوند. 
بابایی با بیان اینکه میزان ویتامین C مورد نیاز بدن هر فرد بین 4۵ تا ۶0 میلی گرم 
است، مصرف روزانه یک عدد از مرکبات را برای تامین ویتامین C مورد نیاز بدن کافی 
دانست و گفت: توصیه می شود افرادی که دچار سرماخوردگی هستند و افرادی که تب 

دارند، بیشتر از این میزان استفاده کنند. 
به گفته این کارشناس تغذیه و رژیم درمانی در داخل هر عدد پرتقال یا لیمو، ۶0 میلی 
گرم ویتامین C وجود دارد که این میزان تا 80 میلیگرم هم می رسد. همچنین نوع 
دیگری از آنتی اکسیدان ها به نام لیمونن در مرکبات وجود دارد که مصرف آنها می تواند 

در افزایش قدرت سیستم ایمنی بدن نقش داشته باشد. 
بابایی در ادامه یک توصیه هم برای مصرف لیموترش به افراد داشت و گفت: توصیه 
می شود افراد پس از شستن لیموها آنها را به شکل حلقوی برش داده و در آب بریزند 
تا از این طریق عصاره پوست لیمو که حاوی مقادیر نسبتا بیشتری از لیمونن است از 
این طریق وارد بدن شود. امروز قرص هایی از عصاره پوست لیمو تولید می شوند که به 
دلیل نقش مهم آنها در کاهش وزن مورد توجه افرادی که تمایل به کاهش وزن دارند، 
قرار گرفته است.  وی همچنین میزان فیبر بدست آمده از مرکبات را بالا دانست و گفت: 
مصرف مرکبات می تواند به تامین فیبر مورد نیاز بدن کمک کند.  بابایی مصرف خیلی 
زیاد مرکبات را هم توصیه نکرد و گفت: مصرف زیاد این گروه از میوه ها به جهت میزان 
بالای اسید اگزالیک در آنها می تواند مشکلات سنگ کلیه به ویژه در بین افراد مستعد به 

سنگ کلیه را ایجاد کند. 

چند نکته کلیدی برای بلند کردن موهایتان 
یک متخصص پوست و مو اظهار داشت: مبنای اصلی رشد مو، ریشه مو و عوامل ژنتیکی 

است، با رعایت چند نکته کلیدی می توان موهایی بلند و مناسب داشته باشیم.
حسن اعتماد زاده با اشاره به این که ریزش و رشد مو به عوامل ژنتیکی و محیطی 
بستگی دارد، اظهار کرد: ریزش و کیفیت مو تابع  ریشه مو است و به طول آن ارتباطی 
ندارد. در حقیقت هنگامی که موها بلند می شوند بافت آن فرسوده می شود و دیگر به 
حالت، طراوت و شادابی اولیه خود بر نمی گردد. بر اثر عوامل محیطی دچار آسیب ها و 
عارضه های مختلف به ویژه ریزش و کم پشتی موها می  شود، اما این قاعده ربطی به طول 

و بلندی مو ندارد.
 وی افزود: بروز انواع بیماری ها، لاغری ناگهانی، افزایش چربی، فشار و قند خون، تعریق 
بیش از حد، کم خونی، افزایش فشارهای روحی و روانی، فکر زیاد، استرس و اضطراب، 
آلودگی هوا، نحوه حمام کردن، استفاده از آب داغ، نوع آب حمام، شانه کردن موهای 

خیس در شکنندگی و مو خوره دخالت دارند.
 اعتماد زاده تصریح کرد: هنگامی که موها بلند می شوند به دلیل قرار گرفتن در معرض 
عوامل محیطی مانند آلودگی هوا، استفاده بیش از حد از مواد شیمیایی در لوازم بهداشتی 
و آرایشی، نرم کننده ها، حالت دهنده ها، ژل ها و ... بیشتر از موهای کوتاه دچار عارضه های 

مختلف به ویژه شکنندگی و مو خوره می شود.
 این متخصص پوست و مو تاکید کرد: موهای بلند نسبت به موهای کوتاه مراقبت و 
توجه بیشتری نیاز دارد یکی از مهمترین نکاتی که باید به آن بیشتر توجه شود؛ اتو موهای 

بلند است که این روزها بیشتر در عادت زندگی روز مره افراد قرار گرفته است. 
اتوی مو یکی از مهمترین عوامل تخریب مو به ویژه موهای بلند است زیرا موهای بلند 
به حالت خود بر نمی گردد و دچار شکنندگی، مو خوره و ریزش مو می شود. در این حالت 

بهترین راه کوتاه کردن موها است. 
وی در پایان گفت: رفع بیماری های مختلف شامل بیماری های گوارشی، دیابت، کم 
خونی، ناراحتی های روحی و روانی، لاغری های ناگهانی و تغذیه مناسب از مهمترین نکاتی 

است که می توان از عارضه های تهدید کننده موها جلوگیری کرد.

صدای مفاصل زانو چه موقع نگران کننده است؟ 
متخصص ارتوپد عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران و مدیرکل ارتوپد بیان 
کرد: اهمیت صداهای ایجاد شده از زانو به سن و شدت درد ایجاد شده در افراد بستگی دارد 

که درمان های مختلفی برای آن تجویز می شود.
از  زانو  آرتروز  و  مهره ها  زانوی صدادار، جابجایی  بغدادی گفت: سندرم  تقی  دکتر 

متداول ترین بیماری ها هستند که منجر به صدای زانو می شوند.  
نگرانی در این امر در اطفال و بزرگسالان متفاوت است در کودکان جابجا شدن مفاصل 
و صدا دادن زانوها باعث نگرانی نیست چرا که اغلب، استخوان کشکک زانو از بیرون جابجا 
می شود و بعد دوباره برمی گردد اما این احتمال وجود دارد بنا بر اتفاقات قبلی در کودک 
و جابجایی کشکک های زانو از داخل زانو به بیرون جابجا شود و این امر باعث دررفتگی 
مادرزادی شود که معمولا نادیده گرفته شده و در سن  ین 12 سالگی مراجعه می شود که با 
درد همراه است و امکان جراحی مفصل وجود دارد و همچنین دررفتگی در اثر ضربه که با 

درد و ورم همراه است نیز باید جدی گرفته شود. 
وی اظهار داشت: پزشک به منظور تشخیص علت صدا دادن زانو سابقه پزشکی را بررسی 
و پرسش هایی را در زمینه فعالیت های اخیر مطرح می کند چنانچه صدا دادن زانو همزمان 
با ضربه و آسیب دیدن آن آغاز شده است این موضوع باید با دکتر متخصص مطرح گردد 

تا اقدامات لازم انجام شود. 
بغدادی در ادامه افزود: صدا دادن استخوان ها در سنین بالای ۵0 سال که با درد همراه 
باشد بسته به شدت درد و ورم آن ممکن است با فیزیوتراپی کمتر شود و یا در صورت 
شدت بیشتر در نهایت در عمل جراحی مفصل مصنوعی برای شخص گذاشته می شود چرا 

که در سنین بالا ضخامت زانو کم می شود احتمال بروز این عارضه وجود دارد.

برای جلوگیری از بین رفتن ماهیچه هایتان 
این ها را بخورید! 

یک متخصص تغذیه عنوان کرد: در برخی افراد با افزایش تدریجی سن ضعف عضلانی 
و ماهیچه مشاهده می شود که برای پیشگیری از آن باید از مواد غذایی مناسبی استفاده 

کنند.
دکتر خدیجه رحمانی گفت: معمولا ضعف عضلانی را اکثرا در سالمندان مشاهده 
می شود،به طوری که با کاهش تدریجي فعالیت هاي فیزیکي و افزایش بیماري هاي مزمن 
همراه مي شود که تا حدی زیادی تغذیه مناسب  قادر است از این مشکلات پیشگیري 

کند.  
وی با اشاره به نرسیدن پروتئین ها و کربوهیدارت ها بیان کرد:در صورتی که پروتئین 
موجود در مواد غذایی به ماهیچه ها نرسد فرد دچار ضعف می شود، کربوهیدرات ها هم 
که به صورت گلیکوژن در ماهیچه ها و خون به صورت گلوکوز است سوخت ماهیچه را 

برای فعالیت های روزانه تامین می کنند. 
این متخصص تغذیه در خصوص ضعف تدریجی ماهیچه ها ادامه داد:اگر ماهیچه ها به 
تدریج ضعیف شوند ممکن است به دلیل کم خونی که سبب نرسیدن  اکسیژن به ماهیچه 
به طور کافی نمی رسد یا  بیماری قندی و غیره باشد پس در قدم اول باید یک برنامه ی 

غذایی مناسب هر فردی در طول روز داشته باشد. 
وی افزود: برای اینکه هر فردی  فعالیت جسمانی بهینه ای داشته باشد باید ازغذاهایی 
که  دارای مقدار کافی پتاسیم، منیزیم وپروتئین می باشد،استفاده کند. حتی برای تامین 
انرژی کافی از گروه کربوهیدات شامل نشاسته، نان،برنج از چربی های مفید برای ساخت 
عضلات و برای  حجم عضلات، از گروه  پروتئین شامل گوشت، تخم ومرغ، حبوبات را در 

برنامه ی غذایی خود قرار دهد.
 این متخصص تغذیه تصریح کرد:در کنار چربی ها روغن های مغزی و دانه های روغن 
همچون فندوق،تخمه،پسته و.دیگر موارد که جزء گروه چربی ها هستند به طور متوسط 

30 تا ۵0 گرم برای هر فردی مناسب است . 
وی در خصوص دیگر مواد غذایی که سبب تقویت ماهیچه های می شود، خاطرنشان 
کرد:ویتامین ها ومواد معدنی در پروتئین ها شامل خرما، جعفری، موز، ماهی، میگو، خاویار 
وغیره هم برای حفظ پروتئین مشاهده می شود. که حتما باید به مقدار کافی در سبد 

غذایی وجود داشته باشد.

یک پژوهش جدید ناسا نشان داد که زمان های خواب فضانوردان در معرض خطر است و 
ممکن است منجر به اختلال در ریتم شبانه روزی بدن شود.

 ارین فلین اوانز، محقق ناسا در مرکز تحقیقاتی ایمز به بررسی دلایل اصلی که می تواند منجر 
به اختلال در ریتم شبانه روزی بدن شود، پرداخته و این دلایل شامل سر و صدا و دماهای 

نامطلوب است.
وی اظهار کرد: تصور کنید سفری هوایی انجام داده اید و دچار اختلال پرواز شده اید. این حالت 
بسیار شبیه آن چیزی است که فضانوردان در ایستگاه فضایی بین المللی با آن روبرو هستند، با 

این تفاوت که فقط خطر آن بیشتر است.
ناسا در صفحه توئیتر خود اعلام کرد: حضور در فضا می تواند باعث تغییراتی در ساعت زیستی 

و ریتم شبانه روزی بدن شود.
این سازمان در حال آماده سازی برای نیازهای پزشکی فضانوردان در ماموریتهای فضایی 
بلندمدت به منظور ترویج سلامت است. از این رو، آن ها پیشنهاد کرده اند که چراغهای آبی خاص 
ال ای دی را برای کمک به غلبه بر بیخوابی تجربه شده توسط فضانوردان در فضاپیما نصب کرده 

و همچنین تجملات بهتری برای ایجاد احساس راحتی در آن ها فراهم کنند.
به گفته محققان، هنوز چیزهای زیادی در مورد محدودیت های بدن انسان در فضا وجود دارد 

که باید بررسی شوند.

ساخت دستگاه اسکن زمین تا عمق 47 متری 

دستگاه مفهومی تصفیه آب با انرژی خورشیدی

تولید نانوپوشش هایی برای حفاظت بهتر بدنه  فضاپیماها 
محققان دانشگاه مالک اشتر واحد شاهین شهر موفق به تولید پوشش های نانو ساختاری 
شده اند که می تواند به عنوان سطح محافظت کننده  حرارتی بدنه فضاپیماها به کار گرفته شود. 
برتری ویژه  این پوشش ها نسبت به پوشش های معمولی، وزن بسیار کمتر آن هاست. نتایج این 
تحقیقات که در مقیاس آزمایشگاهی صورت گرفته، افزون بر سامانه های فضایی در صنایع 

انرژی های تجدیدپذیر نیز قابل کاربرد است.
ماهواره ها در فضا و در شرایط مختلف باید تغییرات دمایی را در محدوده  180- تا 120+ درجه  
سانتیگراد تحمل کنند. گاهی آن بخش ماهواره که به سمت خورشید است، بسیار گرم و طرف 
مقابل آن که در سایه قرار دارد، بسیار سرد می شود. این اختلاف دما و تغییر ناگهانی در صورت 

تعدیل نشدن می تواند صدمات زیادی را به تجهیزات داخلی ماهواره وارد کند.
دکتر کمال قانی مجری طرح با اشاره به راهکار رفع این مشکل عنوان کرد: »عموماً برای 
حفظ تعادل گرمایی و در نتیجه عملکرد بهینه  تجهیزات داخلی، سطوح سامانه های فضایی 
توسط پوشش های کنترل حرارتی، پوشانده می شوند. لذا با توجه به پیشرفت علم هوافضا 
و استفاده از انواع گوناگون ماهواره ها در فضا، دستیابی به پوششی با بهترین خواص اهمیت 
فراوانی یافته است.«در این طرح نیز پوشش هایی با استفاده از رنگدانه  نانومتخلخل مغناطیسی 
از جنس اکسید آهن سنتز شده و عملکرد آن در حفاظت از بدنه  فضاپیما به کمک آزمون های 
مختلفی مورد ارزیابی قرار گرفته است. این محقق در خصوص ویژگی های مورد نیاز برای ساخت 
پوشش های کنترل حرارتی عنوان کرد: »تحقیقات نشان داده است که استفاده از رنگ هایی با 
نسبت جذب به نشر نزدیک به یک، بهترین نتیجه را جهت استفاده در پوشش های کنترل 
حرارتی ماهواره ها و فضاپیماها دارند. به همین دلیل است که پوشش های متشکل از رنگدانه های 
سیاه معدنی و یا کربن سیاه، بسیار متداول است.« بر اساس نتایج به دست آمده، رنگدانه های 
متخلخل مغناطیسی سنتز شده در این کار از ساختار خوبی برخوردارند و نسبت جذب به نشر 
نور بهتری نسبت به رنگدانه های متداول صنعتی و حتی کربن سیاه دارند. به عبارتی نسبت 
جذب به نشر آن نسبت به نمونه های متداول به عدد یک نزدیکتر بوده و بنابراین گزینه  بسیار 
مناسبی جهت ساخت پوشش های کنترل حرارتی فضاپیما خواهد بود. قانی در خصوص سایر 
مزیت های این پوشش عنوان کرد: »وزن فضاپیما و سیستم های فضایی یک عامل مهم در 
طراحی آن ها به شمار می آید. در این تحقیق به دلیل استفاده از رنگدانه  نانومتخلخل در تهیه  

رنگ به منظور نفوذ رزین به داخل رنگدانه و پخش شدگی بهتر آن،، وزن رنگدانه  کاهش یافته 
است. این امر در نهایت موجب کاهش وزن نهایی سیستم خواهد شد. از طرفی نانوتخلخل های 
موجود در رنگدانه سبب شده تا مقدار رنگدانه ای که استفاده می شود، کمتر از مقدار غلظت 
حجمی بحرانی رنگدانه باشد. بنابراین عملکرد بهتر پوشش تهیه شده در آزمون های عمومی 
مانند آزمون سایش، آزمون چسبندگی و آزمون خمش، حاصل شده است.« از نتایج این طرح 
می توان افزون بر سامانه های فضایی مدار پایین در کلکتورهای خورشیدی و منابع تولید انرژی 
نیز استفاده کرد. این محقق در خصوص روند ساخت و بررسی این پوشش ها اینگونه توضیح داد: 
»در این تحقیق ابتدا قالب های سیلیکایی سنتز شد. سپس با استفاده از این قالب ها، رنگدانه  نانو 
متخلخل اسپینل آهن تهیه شد و در ساخت رنگ سیاه کنترل حرارتی ماهواره به کار برده شد. 
ساختار و تخلخل رنگدانه های سنتز شده به کمک روش هایی نظیر XRD، FESEM، جذب 
نیتروژن و طیف سنجی بازتاب نشر مورد ارزیابی قرار گرفت. رزین پیشنهادی برای این رنگ 
نیز از نوع سیلیکاتی است. این رزین به دلیل مقاومت بالا در برابر اکسیژن اتمی که یک عامل 
مهم در جلوگیری از تخریب رنگ در فضا محسوب می شود، انتخاب شد. رنگدانه  سنتز شده 
دارای ضریب جذب ۹۶2/0 و ضریب نشر ۹۶7/0 است. نتایج آزمون های عمومی رنگ نیز برای 

پوشش های تهیه شده، مطلوب بوده است.« 

کلاه ایمنی اشعه ایکس
 با قابلیت مشاهده درون ساختمان ها

شرکت اینتل اولین نمونه از کلاه ایمنی اشعه ایکس با قابلیت دیدن درون ساختمان ها و 
دستگاه ها را در نمایشگاه فناوری های نوین لاس وگاس به معرض نمایش گذاشته است.

کلاه ایمنی جدید شرکت اینتل DAQRI نامگذاری شده و اولین نمونه از فناوری رابطه 
مشترک ماشین و انسان است.

این شرکت در مورد فناوری به کار رفته در کلاه های ایمنی اشعه ایکس عنوان کرد: این 
فناوری برای اولین بار توسط شیشه های اشعه ایکس و با پردازش نسل ششم پردازشگرهای 

Gen Core m7 امکان پذیر شده است.
اگرچه کلاه ایمنی اشعه ایکس شرکت اینتل اولین نمونه در بازار نیست، اما برای اولین  بار 
است که شرکت اینتل با جایگاه بسیار بالا در حوزه فناوری اطلاعات اقدام به ساخت محصولی 

غیرمتعارف با عملکردهای اختصاصی کرده است.
کلاه ایمنی جدید از فناوری ترکیب واقعیت با دنیای مجازی برای شبیه سازی اطلاعات 
دیجیتالی بهره می برد. در واقع این دستگاه با هدف افزایش ایمنی و انگیزه فعالیت کارگران در 

مشاغل مختلف صنعتی تولید شده است.
کارگران با استفاده از کلاه  ایمنی جدید می توانند درون دستگاه ها، لوله ها، سیم کشی وسایل 

صنعتی و عملکرد درون دستگاه های بزرگ را بررسی کنند.
برایان مولینز، مدیر اجرایی شرکت اینتل در مورد محصول جدید این شرکت اظهار کرد: 
شرکت اینتل اولین تولید کننده محصولات کاربردی شبیه ساز دنیای واقعی با قابلیت نفوذ در 

اجسام سخت در جهان است.
 وی در ادامه افزود: در واقع این فناوری پیچیده ترین نمونه از فناوری رابطه مشترک انسان با 

ماشین است که تاکنون معرفی شده است. 

فضانوردان از بیخوابی در فضا رنج می برند

پژوهشگران مرکز رشد دانشگاه آزاد رودهن دستگاه اسکن 
زمین را برای بررسی انشعابات نفتی و کشف دریچه های 
گمشده شرکت  آب و فاضلاب عرضه کردند که قابلیت هشدار 

گازهای سمی برای کار در معادن را نیز دارد.
محمدرضا قاسمی مجری طرح با اشاره به جزئیات این 
دستگاه گفت: این دستگاه به منظور اسکن و نمایش تصاویر 

شبیه سازی شده زیر زمین عرضه شده است.
وی با تاکید بر این که تاکنون دستگاه هایی در این زمینه 
تولید شده است، اظهار داشت: در دستگاه بومی شده مشکلات 

موجود در این دستگاه ها رفع شده است.
قاسمی دشوار بودن آنالیز داده ها را از جمله مشکلات موجود 
در نمونه های خارجی نام برد و یادآور شد: این محدودیت باعث 
شد تا افرادی که دارای دانش کم در این حوزه بودند، قادر 
به آنالیز داده ها نباشند و کاربرد دستگاه تنها در کنار افراد 

متخصص میسر بود.
وی اضافه کرد: در دستگاه ساخته شده در کشور تنظیمات 
و آنالیزها به صورت اتوماتیک است و داده های خروجی این 
دستگاه قابل فهم برای اپراتورهای غیر متخصص نیز هست. 
این امر موجب شده آموزش و بهره برداری از دستگاه کاهش 

یابد.
را یک دوم  این دستگاه  تمام شده  این محقق، قیمت 
نمونه های خارجی ذکر کرد و افزود: در این مطالعات 3 نسل از 
این دستگاه ها را تولید کردیم که رزولوشن سومین نسل از این 

دستگاه 100 برابر نمونه آلمانی است.
وی با تاکید بر این که این دستگاه در کلاس دستگاه های 
صحرایی طراحی و ساخته شده است، گفت: دستگاه اسکن 
زمین قابل نصب بر روی خودرو و قابل حمل از سوی اپراتور 
است به این صورت که با حرکت دادن دستگاه بر روی زمین، 

دستگاه از طریق امواج اقدام به اسکن زمین می کند.
قاسمی ادامه داد: همزمان با اسکن، تصاویر به صورت زنده 

برای اپراتور نمایش داده می شود.
مجری طرح با تاکید بر این که این دستگاه قادر به اسکن 
زمین تا عمق 47 متری است یادآور شد: برای کاربردهای 
خاص چون اکتشافات نفتی امکان اسکن در اعماق بیشتر 

زمین فراهم است.
قاسمی با اشاره به کاربردهای این دستگاه اظهار داشت: 
از این دستگاه در حوزه آب و فاضلاب برای کشف شیرهای 
برنجی و دریچه های گمشده که یکی از معضلات شرکت های 

آب و فاضلاب است، استفاده می شود.
وی به کاربردهای دستگاه اسکن زمین در حوزه نفت و 
گاز اشاره کرد و یادآور شد: این دستگاه برای بررسی لوله های 
نفتی و کشف انشعابات غیر قانونی از خطوط نفت قابل 
استفاده است. قاسمی اکتشافات معدنی را از دیگر کاربردهای 
این دستگاه ذکر کرد و ادامه داد: بر روی این دستگاه گزینه ای 
در  خطرناک  و  سمی  گازهای  هشدار  و  تشخیص  برای 

حوزه های فاضلاب و معادن نصب شده است. 

دانشمندان دانشگاه کارنگی ملون دستگاهی را طراحی کرده اند که می تواند آب آلوده 
را با جذب نور خورشید تصفیه کند. این دستاورد می تواند نقش مهمی در بحران  آب 
آشامیدنی در سراسر جهان ایفا کند. این دستگاه مفهومی قادر است آب غیربهداشتی را با 

نور خورشید ترکیب کرده و یک منبع آب آشامیدنی تولید کند.
دستگاه مفهومی از یک میله فلزی – در حالت ایده آل اکسید یا دی اکسید تیتانیوم- 
تشکیل شده که نور خورشید را برای اکسید کردن آب جذب کرده و پروکسید هیدروژن 

تولید می کند. اکسید قلع و دی اکسید تیتانیوم ترکیبات بسیار بادوامی هستند.
به عبارت دیگر این مواد به چیزی متصل نمی شوند و هیچ ماده شیمیایی به آن 

نمی چسبد. این ویژگی اتصال سخت به ترکیبات دیگر باعث ایجاد پروکسید هیدروژن 
می شود.

اکسید قلع و دی اکسید تیتانیوم با استفاده از انرژی فوتون های خورشیدی، مولکول آب 
را به شکل پروکسید هیدروژن اکسیده می کند. سپس زمانی که پروکسید هیدروژن همه 

باکتری و آلاینده های ارگانیک آب را حذف کرد، دستگاه خود را خاموش می کند.
پیش بینی می شود که تا سال 2020 حدود سه میلیارد نفر به آب پاکیزه دسترسی 
نداشته باشند اما با ساخت و توزیع دستگاه جدید می توان امیدوار بود که این تعداد 

کاهش یابد. 

این ها را بخورید تا جان بگیرید

خوراکی هایی برای افزایش انرژی
بدون شک شما هم این جمله ی معروف مادرها و مادربزرگ ها را بارها و بارها شنیده اید: 

»مادر جون بخور جون بگیری«. بله، حق کاملاً با آن هاست…
اگر تصور می کنید بدون تغذیه ی مناسب می توانید سرحال و پرانرژی باشید باید بگوییم 
سخت در اشتباهید. اما سؤال اینجاست چه چیزی بخوریم تا انرژی بیشتری کسب 

کنیم؟ اگر می خواهید دوپینگ طبیعی بکنید با ما همراه باشید.
افزایش انرژی

احتمالاً شما نیز کمابیش این تجربه را داشته اید که بین روز، در یک جلسه ی کاری، 
سر کلاس درس، پشت میز کار و …

به سختی چشمانتان را باز نگه می دارید و با این حال می گویید چه بهتر الآن خسته 
می شوم و شب راحت تر می خوابم. به عقیده ی متخصصان تغذیه این خواب آلودگی 
بی ارتباط با غذاهایی که میل می کنید نیست. اما چگونه باید مطمئن شویم مواد غذایی ای 

که مصرف می کنیم میزان انرژی ما را افزایش می دهد؟
برای حفظ انرژی تان میزان گلیسمی خونتان را متعادل نگه دارید

تولید انرژی در داخل سلول ها آغاز می شود و مصرف قند یا مواد غذایی که حاوی 
میزان زیادی گلوسید است باعث ایجاد حالت مقاومت انسولین شده و میزان انرژی را بالا 
و پایین می برد. چاره ی کار چیست؟ متخصصان حوزه ی تغذیه معتقدند که چای سبز 
همان تأثیر محرکی قهوه را دارداما انرژی را از بین نمی برد. چای سبز به آرامی و به طور 
منظم در عرض چندساعت انرژی آزاد می کند. اگر مواد غذایی صنعتی مثل آرد سفید، 
قند سفید و کلاً مواد غذایی تصفیه شده جایگاه ویژه ای در برنامه ی غذایی شما دارد لازم 
است که شاخص گلیسمی خونتان را متعادل نگه دارید و این کار امکان پذیر نخواهد بود 

مگر با مصرف بیشتر فیبرها مثل دانه ی کتان، ماهی های چرب یا روغن کتان و غیره.
به میزان کافی مواد مغذی جذب کنید

فقط ویتامین ها و مواد معدنی می تواند به خوبی انرژی از دست رفته ی شما را تأمین 
کند. اگر شما به طور مرتب از ذخیره ی انرژی تان استفاده می کنید بدون این که 
جایگزینی برای آن داشته باشید خیلی زود به اصطلاح باکتان خالی می شود. بهترین و 
سالم ترین عصرانه برای تأمین انرژی این است که یک پیاله سوپ سبزیجات برای خودتان 

تهیه کنید که سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی است.
چند پیشنهاد برای تأمین انرژی

شاه دانه
تصور نکنید با خوردن شاه دانه مثل جت به پرواز در خواهید آمد اما این دانه های ریز 
منبع فوق العاده ی تأمین انرژی محسوب می شوند. می توانید این دانه ها را به صورت پودر 
یا به صورت همان دانه ها میل کنید. این دانه های ریز حاوی پروتئین های زود هضم 
هستند؛ یعنی این که بدن برای هضم آن ها انرژی از دست نمی دهد. متخصصان معتقدند 
که مصرف پروتئین ها باعث ترشح هورمونی می شود که به بدن کمک می کند از ذخایر 
چربی آن ها بهتر استفاده کند و این امر طاقت و انرژی بدن را بالا می برد و به کاهش 

وزن نیز کمک می کند.
بروکلی

بروکلی منبع فوق العاده ی ویتامین B است. این ویتامین در خدمت متابولیسم بدن 
است و چربی ها و گلوسیدها را به انرژی تبدیل می کند.

بهترین و سالم ترین عصرانه برای تأمین انرژی این است که یک پیاله سوپ سبزیجات 
برای خودتان تهیه کنید که سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی است.

خرما
خرما سرشار از قند و یا گلوسیدهای طبیعی است و اگر اهل ورزش هستید این قند 
منبع خوب تأمین انرژی محسوب می شود. گلوسید در کبد به سرعت به گلیکوژن تبدیل 
می شود. در اختیار داشتن یک منبع گلیکوژن در عضلات و کبد برای تأمین و حفظ 
انرژی بدن لازم و ضروری است. متخصصان به ورزشکاران توصیه می کنند که قبل، در 

حین و بعد از تمرینات و جلسات ورزشی یک میان وعده ی حاوی خرما میل کنند.
چای سبز

متخصصان حوزه ی تغذیه معتقدند که چای سبز همان تأثیر محرکی قهوه را دارد اما 
انرژی را از بین نمی برد. چای سبز به آرامی و به طور منظم در عرض چند ساعت انرژی 
آزاد می کند. تأثیر محرکی این چای به اندازه ی کافئین نیست و تنش کمتری روی غدد 
لنفاوی می گذارد. این چای نه تنها قبل از ورزش بسیار خوب و انرژی زا است بلکه زمانی 
که انرژی تان ته می کشد بهتر از قهوه عمل می کند و شما را سرحال می آورد. اگر شما هم 
جزو قهوه خورهای قهار هستید توصیه می کنیم که مصرف این نوشیدنی را کاهش دهید 

و به جای آن هر روز چند فنجان چای سبز بنوشید.

احساس درد جدای اینکه می تواند نشانه بیماری و 
اختلال در عملکرد سیستم های داخلی بدن باشد، حس 
ناخوشایندی است که حتی بعضی مواقع باعث مختل شدن 
فعالیت های طبیعی و روزانه فرد می شود. در این مطلب 
بعضی از مواد غذایی که برای تسکین دردهای مختلف به 

کار می روند را برای شما دوستان یادآوری می کنیم:
 1. گرفتگی عضله پا < آب گوجه فرنگی:

نتایج تحقیقات نشان می دهد از هر ۵ نفر حداقل یک 
نفر به طور دائم دچار گرفتگی عضله پا می شود. علت این 
ناراحتی کمبود پتاسیم و کلسیم است. با مصرف روزی 
حدود یک پیمانه آب گوجه فرنگی که سرشار از پتاسیم 
است، خطر بروز گرفتگی های دردناک عضله در عرض 10 

روز کاهش می یابد.
2. درد سینه < دانه کتان:

نتایج بررسی های اخیر نشان می دهد، افزودن 3 قاشق 
غذاخوری دانه کتان آسیاب شده به غذای روزانه، در عرض 
12 هفته درد سینه را کاهش می دهد. محققان معتقدند، 
فیتواستروژن موجود در دانه کتان مانع از بالا رفتن میزان 

استروژن که درد سینه را ایجاد می کند، می شود.
3. آفت یا زخم دهان < عسل:

روزی 4 بار کمی عسل طبیعی را روی آفت یا زخم ها 
بمالید تا از بین برود. استفاده از عسل روند درمان آفت را 
43 درصد سرعت می بخشد. محققان می گویند: آنزیم 
های طبیعی موجود در عسل طبیعی، التهاب را از بین می 
برد؛ با ویروس های مهاجم مقابله می کند و التیام بافت های 

آسیب دیده را سرعت می بخشد.
4. سینوزیت < ترب کوهی:

سینوزیت که بسیار شایع است علاوه بر گرفتگی بینی 
و درد پیشانی و صورت باعث می شود بیمار احساس درد 
وسیع تر و بیشتری داشته باشد. به گفته محققان آلمانی، 
ترب کوهی جریان خون به حفره های سینوزیت ها را 
تقویت می کند، سینوزیت های گرفته را باز می کند و 
عفونت های سینوزیت را نسبت به اسپری های رفع احتقان 

سریع تر درمان می کند.
5. دردمفصل < آب:

درد پا، زانو، شانه و… را با مصرف روزی 8 لیوان آب 
در عرض یک هفته برطرف کنید. به گفته محققان آب 

عنصر سازنده غضروف است که از قسمت انتهای استخوان 
و مفصل ها محافظت می کند، مایعات موجود در بدن و 

دیسک های نرم در ستون فقرات را نرم و روان می کند.
6. کمردرد < انگور:

نتایج بررسی های اخیر نشان می دهد مصرف روزی 
یک پیمانه انگور جریان خون به بافت های آسیب دیده 
کمر را بهبود می بخشد. بنابراین مصرف این میوه برای 
بهبود جریان خون و درمان بافت های آسیب دیده کمر 

لازم است.
7. درد عضله < نعناع:

3 بار در هفته، در وان آب حاوی 10 قطره روغن نعناع 
قرار بگیرید. آب ولرم باعث شل شدن عضله و روغن نعناع به 
طور طبیعی عصب را آرام خواهد کرد. تاثیر ترکیب آب ولرم 
و روغن نعناع در کاهش درد 2۵ درصد بیشتر از داروهای 

شیمیایی است.
8. ناراحتی گوارشی < آناناس:

مصرف روزی یک پیمانه آناناس تازه، نفخ های دردناک 
را در عرض 72 ساعت کاهش می دهد. آناناس سرشار از 
آنزیمی است که با کمک به سیستم گوارشی پروتئین های 

دردزا در معده و روده کوچک را سریع تر می شکند.
9. درد و عفونت پا < نمک:

برای رفع درد ناخن های فرورفته در گوشت انگشت، به 
طور منظم پا را در آب ولرم حاوی نمک خیس کنید تا 
عفونت و درد در عرض 4 روز برطرف شود. به گفته محققان 
دانشگاه نمک به طور طبیعی التهاب را از بین می برد، 
خاصیت ضدباکتریایی آن نیز به سرعت میکروب هایی را 
که باعث ورم می شود از بین می رود. کافی است در هر 
یک لیوان آب ولرم، یک قاشق مرباخوری نمک اضافه کنید 
و روزی 2 بار به مدت 20 دقیقه پا را خیس کنید تا عفونت 

از بین برود.
10. درد مزمن < زردچوبه:

به  بررسی ها نشان می دهد، زردچوبه نسبت  نتایج 
آسپرین یا ایبوپروفن در تسکین درد 3 برابر موثرتر است. 
زردچوبه ۵0 درصد از درد بیماران آرتریت را کاهش می 
دهد. کورکومین، ماده فعال موجود در این ادویه، آنزیم 
تولیدکننده هورمون های دردزا را متوقف می کند. کافی 
است روزی یک چهارم قاشق مرباخوری از این ادویه مصرف 

کنید .
11. آرام کردن سیستم عصبی< ماست:

با مصرف روزی 2 پیمانه ماست علایم عصبی 48 درصد 
کاهش پیدا می کند. به گفته محققان ماست غنی از کلسیم 
است که به طور طبیعی سیستم عصبی را آرام می کند و 

مانع از بروز علایم دردناک می شود.
12. ناراحتی معده < ماهی:

سوءهاضمه، سندروم روده تحریک پذیر و بیماری التهاب 
روده را با خوردن هفته ای نیم کیلوگرم ماهی برطرف کنید. 
نتایج بررسی ها نشان می دهد اسیدهای چرب موجود در 
ماهی به نام های “DHA” و “EPA”، به طور چشمگیری 
التهاب روده، گرفتگی عضله و درد معده را برطرف می کند. 
در برخی موارد همانند داروها به فرد تسکین می بخشد. 
“DHA” و “EPA”ضد التهابی قوی، طبیعی و بدون 
عارضه است که به طور موثر عملکرد سیستم گوارشی را 

بهبود می بخشد.
13. گوش درد < روغن سیر:

محققان معتقدند، مواد فعال در سیر به طور طبیعی 
باکتری های دردزا را از بین می برد. برای تهیه روغن سیر، 
3 حبه سیر را در نصف پیمانه روغن زیتون به مدت 2 
دقیقه به آرامی بپزید، صاف کنید. این روغن به مدت 2 

هفته قابل نگه داری در یخچال است.
14. درد مفصل و سردرد < گیلاس:

نتایج بررسی ها نشان می دهد از هر 4 زن حداقل یک 
نفر به درد آرتریت، نقرس و سردردهای مزمن مبتلاست. 
آنتوسیانین ترکیبی که رنگ قرمز به گیلاس می دهد 
خاصیت ضدالتهابی دارد و 10 برابر از آسپرین قوی تر است. 
آنتوسیانین، آنزیم های ایجادکننده التهاب در بافت ها را 
متوقف می کند و در نتیجه مانع از بروز دردهای متفاوت 
می شود. مصرف روزی 20 دانه گیلاس)تازه، یخ زده یا 

خشک( تا برطرف شدن درد، توصیه می شود.
15. درد عضله < زنجبیل:

ماده ضد درد موجود در زنجبیل درد عضله، مفصل، 
سفت شدن و ورم عضله را در عرض 2 ماه تا ۶3 درصد 
کاهش می دهد. مصرف روزی حداقل یک قاشق مرباخوری 
خشک یا 2 قاشق مرباخوری زنجبیل تازه برای افراد مبتلا 

به درد عضله توصیه می شود.

مواد خوراکی برای تسکین دردها

علمی و سلامت
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 ویژگی هایی افراد با اعتماد به نفس واقعی

اعتماد به نفس انواع گوناگونی دارد، از حالت تکبر شدید گرفته تا اعتماد به نفسی 
شایسته. اعتماد به نفس واقعی – برخلاف اعتماد به نفس کاذب که سرپوشی است برای 

پنهان کردن عدم اعتماد به نفس- منحصر به فرد است.
هنگامی که موضوع اعتماد به نفس به میان می آید، یک چیز قطعی است: معمولا 
آدم های با اعتماد به نفس واقعی همیشه فراتر از تردید و ترس عمل می کنند، و چه بسا 

آنها به سایرین الهام می دهند و اتفاقات را رقم می زنند.
من فکر می کنم این مسئله را هنری فورد به بهترین وجه بیان کرده است:

چه فکر کنید می توانید چه فکر کنید نمی توانید – در هر صورت حق با شماست.
پندار هنری فورد که معتقد بود طرز تفکر شما تاثیر بسیار قدرتمندی روی توانایی های تان 
برای نیل به موفقیت دارد با نتایج اخیر یک پژوهش در دانشگاه ملبورن تایید شد. این 
بررسی نشان داد که افراد با اعتماد به نفس بالا حقوق بیشتری دریافت می کنند و با سرعت 

بیشتری نسبت به سایرین ارتقا می یابند.
آشکارا مشخص است که فراگیری اعتماد به نفس بسیار مهم است، اما چه چیزی افراد 

با اعتماد به نفس واقعی را از سایر افراد متمایز می کند؟
در این جا به کشف 12 عادت اصلی از افرادی با اعتماد به نفس واقعی می پردازیم به 

طوری که شما می توانید از این رفتارها الگو بگیرید.
1.شادمانی آنان از عمق وجودشان سرچشمه می گیرد

شادی یکی از عناصر حیاتی در ایجاد اعتماد به نفس است، زیرا برای کسب اعتماد به 
نفس در آنچه انجام می دهید باید انجام آن کار برایتان شادی آفرین باشد.

افرادی که اعتماد به نفس بالا دارند، از موفقیت های خود احساس خوشنودی و 
رضایتمندی می کنند. و کاری با این ندارند که دیگران دستاوردهای آنان را چگونه ارزیابی 
می کنند. آنان می دانند که حرف سایرین اهمیت چندانی ندارد، زیرا شما هیچ گاه به همان 

خوبی یا بدی نیستید که دیگران قضاوت می کنند.
2. آنان درباره ی دیگران قضاوت قطعی نمی کنند

افراد با اعتماد به نفس هیچ گاه درباره ی دیگران قاطعانه قضاوت نمی کنند. آنان می دانند 
که هر فردی نقاط قوتی دارد. این افراد برای کسب احساس خوشایند از خودشان نیازی 
به سرکوب دیگران ندارند. مقایسه ی خود با دیگران می تواند عاملی محدودکننده باشد. 
افراد با اعتماد به نفس وقت خود را با کنکاش در زندگی سایرین به هدر نمی دهند و هرگز 

نگران این موضوع نیستند که با اطرافیان خود مقایسه شوند.
3. آنان به کاری ” آری” نمی گویند مگر این که واقعا بخواهند آن را انجام دهند

پژوهش های انجام شده در دانشگاه کالیفرنیای سانفرانسیسکو نشان داد که “نه” گفتن 
بسیار مشکل است و این احتمال وجود دارد که برای شما تجربه ی استرس، فرسودگی 
و افسردگی را به همراه داشته باشد. افراد با اعتماد به نفس می دانند که ” نه” گفتن 

نشان دهنده ی سلامت است و آنها برای بیان صریح “نه” عزت نفس دارند.
هنگام “نه” گفتن از به کار بردن عبارت هایی مثل ” فکر نمی کنم بتوانم” یا “کاملا 
مطمئن نیستم” اجتناب می کنند. آنان با اعتماد به نفس “نه” می گویند، می دانند که 
نپذیرفتن مسئولیت جدید باعث می شود تا زمان کافی برای انجام مسئولیت های فعلی 

خود داشته باشند. 
4. آنان بیشتر گوش می دهند تا صحبت کنند

افراد با اعتماد به نفس بیشتر از این که صحبت کنند گوش می دهند، چرا که نمی خواهند 
همه چیز را به همه ثابت کنند. آنان می دانند که گوش سپاری فعالانه و بذل توجه کافی 
به گفته های دیگران منجر به رشد و یادگیری بیشتری برایشان می شود. در گفت وگو با 
دیگران به جای تلاش برای به کرسی نشاندن گفته های خود، روی صحبت ها تمرکز 

می کنند چون می دانند که این کار برای مردم لذت بخش ترو سازنده تر است.
5. آنان با یقین صحبت می کنند

به ندرت پیش می آید که شما از افراد با اعتماد به نفس عبارت هایی مانند “مطمئن 
نیستم” و “فکر می کنم” را شنیده باشید. آنان با اطمینان کامل صحبت می کنند، چرا 
که می دانند در غیر این صورت نمی توانند اعتماد دیگران را جلب کنند و سایرین عقاید 

آنان را نمی پذیرند.
6. در جست وجوی موفقیت های کوچک هستند

افراد با اعتماد به نفس دوست دارند همیشه با چالش  و رقابت هایی مواجهه شوند، حتی 
اگر تلاش هایشان منجر به دستیابی به موفقیت های کوچک شود. موفقیت های کوچک 
باعث ایجاد گیرنده های آندروژن در مناطق مغزی می شود که مسئول انگیزه دهی و 

پاداش دهی هستند.
افزایش گیرنده های آندروژن باعث افزایش تاثیر تستوسترون و در پی آن ایجاد اعتماد به 
نفس و اشتیاق برای غلبه بر چالش ها می شوند. وقتی شما چند موفقیت کوچک متوالی 

داشته باشید، اعتماد به نفس ایجاد شده تا یک ماه می تواند بر شما تاثیر داشته باشد.
7. به فعالیت های ورزشی می پردازند

بررسی های موسسه پژوهش های انتاریو شرقی نشان داد افرادی که دو بار در طول 
هفته به مدت 10 دقیقه ورزش می کنند از نظر اجتماعی، تحصیلی و جسمی احساس 
شایستگی بیشتری خواهند داشت. هم چنین آنها در سطح بالاتری به عزت نفس و 
تصویرشان از بدن خودشان امتیاز می دهند. و از همه مهم تر این که، تغییرات جسمی در 
بدنشان باعث افزایش اعتماد به نفس می شود، و اندروفین ایجاد شده از فعالیت های ورزشی 

عامل این تفاوت ها است.
8. در پی جلب توجه دیگران نیستند

مردم همیشه در پی جلب توجه سایرین هستند. افراد با اعتماد به نفس می دانند که 
“خود” واقعی بودن بسیار موثرتر از تلاش برای مهم جلوه دادن خویشتن است. آنها در 
تلاش هستند تا همیشه نگرش واقعی خود را ارائه دهند چرا که می دانند مردم بیشتر 

جذب نگرش های صادقانه می شوند.
افراد با اعتماد به نفس، استاد اشاعه  و تغییر جهت مسیر توجه هستند. وقتی آنان 
برای دستاوردهایشان مورد توجه قرار می گیرند، به سرعت کانون توجه را به سمت افراد 
پرتلاشی که در این موفقیت به آنها کمک کرده اند سوق می دهند. آنان در پی تایید و 

ستایش دیگران نیستند چون عزت نفس خود را از درون دریافت می کنند.
9. آنها از اشتباه کردن نمی هراسند

افراد با اعتماد به نفس از ارتکاب خطا نمی هراسند. آنها دوست دارند تا خودشان را 
در معرض دریافت دیدگاه های دیگران قرار دهند چرا که از اشتباهات خود درس های 
بسیاری می آموزند و دیگران هم از موفقیت های آنها درس می گیرند. افراد با اعتماد به 

نفس می دانند که بسیار توانا هستند و از خطا کردن گریزی ندارند.
10. آنها ریسک می کنند

زمانی که افراد با اعتماد به نفس با فرصتی مواجه می شوند، نهایت استفاده را از آن 
می برند. به جای نگرانی از مشکلاتی که ممکن است پیش بیایند، از خود می پرسند “چه 
چیزی من را متوقف می کند؟” یا “چرا نمی توانم آن را انجام دهم؟” بعد هم برای انجام 
آن اقدام می کنند. ترس هیچ گاه عامل بازدارنده ی آنها نیست، زیرا می دانند بدون تلاش 

به هیچ موفقیتی دست نخواهند یافت و شکست فقط یک راه موثر برای یادگیری است.
11. آنها دیگران را تحسین می کنند

معمولا افراد ضعیف النفس به توانایی های خود شک دارند و به همین دلیل سعی 
می کنند تا خودشان را در کانون توجه نگه دارند و با انتقاد از دیگران خود را ثابت کنند. 
از سویی دیگر، افراد با اعتماد به نفس نگران این مسئله نیستند زیرا عوامل درونی میزان 
موفقیت آنها را تعیین می کند. افراد با اعتماد به نفس روی موفقیت های سایر افراد تمرکز 

و آنان را به خاطر دستاوردهای مثبت شان تحسین می کنند.
12. آنها هراسی بابت کمک خواهی از سایرین ندارند

افراد با اعتماد به نفس می دانند که کمک خواهی از دیگران نشان دهنده ی ضعف و 
بی استعداد بودن آنها نیست. آنان نقاط ضعف و قوت خود را می شناسند و در تلاش 
هستند تا از دیگران برای رفع نقاط ضعف خود مدد بجویند. هم چنین آنها می دانند که 

فراگیری از افراد متخصص راهی بسیار موثر برای رشد و تعالی است.

بازنشستگی یکی از دوران معمول زندگی است، پس 
نیاز به آماده شدن و مهارت یابی برای آن هم مثل همه 
دوران ها جدی می شود. در اغلب موارد در این دوران 
خانه نشینی های مداوم زندگی را به سکون تبدیل 
کرده، حال آنکه تحرک و شادی تکراری شدن زندگی 

را کمرنگ می کند.
عینک را از جعبه درمی آورد و جملات روزنامه را یکی 
یکی بالاو پایین می کند. گوشه خانه تفرجگاه او شده 
است؛ مبلی که رویه آن رنگش پریده تر از مبل های 
دیگر است. آخر این مبل رنج و درد یک سالمند را از 

سایر آنها بیشتر درک کرده است.
دقیقه ها را می شمارد و پیش خود می گوید لعنت 
بر دقیقه های کشدار، چرا زمان نمی گذرد؟ بیشتر از 
گذشته دلش می خواهد مقابل زندگی بنشیند و با او 

بگومگو کند؛ یک سالمند که تصمیم خود را گرفته 
است و حتی نمی خواهد قدمی کوچک به سمت زندگی 
و در اجتماع بودن بردارد. با وجود این که خانواده اش 
گسترش یافته است و امروز همان عروس و دامادها و 
نوه هایی که دیروز آرزویشان را داشته کنارش هستند، 
اما باز احساس می کند درگیر تکرار شده است و از خود 

می پرسد، راستی امروز چند شنبه است؟
و حتی  رنج می برند  دوران  این  از  افراد  از  خیلی 
می ترسند بازنشسته شوند اما آیا واقعا دوران بازنشستگی 
ترسناک و منفور است؟ اگر این طور است پس چرا 
بعضی از افراد، تازه در این دوران دست به کارهای 
جدیدی می زنند و شکوفا می شوند؟ جواب این سوال ها 
این است که شما باید یاد بگیرید دوران بازنشستگی را 
چطور مفید،دوست داشتنی، لذتبخش و آرامش بخش 

زندگی کنید.
شما بازنشستگی را چگونه می بینید؟

که  است  زندگی  های  دوره  آن  از  بازنشستگی 
مردم نگاه های مختلفی به آن دارند. از »با زن ها در 
خانه نشستن!« گرفته تا »همچون پرنده باز که حالا 
نشسته«؛ باز را که می شناسید ؟ همان پرنده معروف 
ایرانی ها که دائم می گویند: کبوتر با کبوتر، باز با باز. 
این یعنی بعضی ها با یک جمله معروف از همان اول 
خود را خانه نشین می کنند یا به خودشان اسم پرنده ای 
احتمالا دوباره  تا  بنشیند  را می دهند که کمی باید 
پرواز کند. پس در نخستین قدم با خودتان فکر کنید 

بازنشستگی برای شما چه تعریفی دارد؟
یک تعبیر اشتباه از سالمندی

بازنشستگی در تمام کشورها وجود دارد. بدترین 

نوع تعبیرهای رایج از بازنشستگی که خطر روحی 
که  است  فکرهایی  دارد،  صاحبش  جسمی برای  و 
می گویند: دیگر دوران کار و سودمندی ام تمام شد. 
می دانند،  کارکردن  فقط  را  زندگی  چون  گروه  این 
دیگر  برخی  می دانند.  کابوس  هم  را  بازنشستگی 
خودشان را با کارشان تعریف می کنند و بازنشستگی 
را بی هویت بودن یا عاطل و باطل بودن معنا می کنند. 
آسیب هایی چون پرخاشگری، افسردگی ، ناامیدی، 
توان  کاهش  خانوادگی،  و  اجتماعی  روابط  کاهش 
جسمی به دنبال کم شدن فعالیت جسمی و ذهنی 
برخی از تبعات این تعریف های اشتباه از بازنشستگی 

است.
آرزوهای به زمین مانده برای این روزهاست

آمارها نشان می دهد که افراد هرچه بدون آمادگی 
به دوران بازنشستگی برسند آن را سخت تر ارزیابی 
می کنند و در نتیجه دچار سختی ها و فشار روانی 
بیشتری هم می شوند. پیشنهاد های زیر برای روبه رو 

شدن با این مرحله می تواند به شما کمک کنند:
می توانید  شود،  بازنشستگی شروع  اینکه  از  قبل 
از آرزوهای به زمین مانده خودتان را تهیه  لیستی 
کنید. کارهایی که مدت هاست به خاطر کار مداوم 
تان از آنها بازمانده اید. ممکن است سفر با خانواده، 
استراحت بیشتر، راه اندازی یک باغچه، کتابخوانی  و راه 
انداختن یک کسب و کار جدید یا حتی درس خواندن 
در رشته مورد علاقه تان فکر خوبی برای روزهای بعد 
از بازنشستگی باشد.یادگیری انواع رشته های هنری، 
مهارت های فنی و حرفه ای و یا حضور در فعالیت های 
خیریه و داوطلبانه می تواند بخشی از شروع فعالیت های 

جدید شما باشد.
خانواده چه کند؟

بعد از سال ها وقتی پدر و مادر در یک خانواده 
بازنشسته می شوند شرایط خانواده تغییر می کند. گذران 
بیشتر وقت همسران و فرزندان همانقدر که وابستگی 
آنها را به هم بیشتر می کند، احتمال ایجاد چالش را 
هم در خانواده افزایش می دهد. بیشتر شدن بخشی از 
چالش های خانوادگی در دوران بازنشستگی به خاطر 
بیشتر شدن زمان با هم بودن افراد است اما بخش دیگر 
آن می تواند از بی برنامگی همسران برای گذران اوقات 
خود و در نتیجه خستگی روحی، عصبانیت، دقت بیشتر 

به امور زندگی و... باشد.
شیرین شدن دوران بازنشستگی برای خانواده نیاز 

به برنامه ریزی  و آگاهی همه اعضای خانواده دارد. 
هرچه فعالیت، استفاده از ورزش، مشورت خواهی و 
گفت وگوهای خانوادگی، سرگرمی ها و حتی بازی های 
دسته جمعی و ایجاد دغدغه های مفید و سازنده برای 
فرد بازنشسته بیشتر باشد، وضعیت روحی و به تبع آن 
تعاملات او بهتر خواهد بود. خانواده ای که تا دیروز به 
خاطر مشغله های کاری والدین از کم بودن تعاملات و با 
هم بودن مثل سفر، خرید، گفت وگو، کارهای مشترک 
و....گله مند هستند این بار فرصت خوبی پیدا می کنند 

تا از با هم بودن لذت ببرند. 
یادگیری همیشه تازه است

یادگیری دل را تازه و روحیه را شاداب نگه می دارد. 
بازنشسته های بسیاری ترجیح می دهند در زمانی که به 
دست آورده اند، در دوره های دانشگاهی، فنی و حرفه 
ای، حوزه علمیه و... شرکت کنند. رفتن در این راه، امید 
به زندگی را به میزان قابل توجهی بالا می برد. شما هم 
حتما این روش را امتحان کنید. لذت آموختن و کشف 
کردن در این دوران بسیار شیرین تر و جذاب تر از 
دورانی است که شما در دوران دانشجویی گذرانده اید.

جبران معنویت از دست رفته
گاهی سال ها فرد در پی جبران وظایف دینی خود 
بوده اما ازدحام و انباشته شدن کارها مانع او در انجام 
اعمال معنوی به صورت دلخواه و متعالی آن شده است. 
حالا تقدیر با شما همراه شده و این فرصت برای شما 
فراهم شده است که بتوانید به جبران کم کاری های 
معنوی تان فکر کنید. برنامه ریزی برای مطالعه روزانه 
قرآن، نماز یا روزه های احتمالی قضا شده می تواند 

بخشی از برنامه ریزی روزانه و سالانه شما باشد.
یک فکر خیر

پایه گذار بسیاری از انجمن های خیریه، میانسال 
هایی هستند که روزهای بازنشستگی، فکر پویای آنها 
را به حمایت از اقشار نیازمند انداخته. اعتبار بازنشسته 
ها در جامعه، تجربه و حلقه دوستان آنها سرمایه هایی 

است که می تواند جریان خیری را در جامعه بسازد. 
نوه ها را به پارک ببرید

شما می توانید به آنها پیشنهاد بدهید که چند روز در 
هفته از بچه های آنها نگه داری کنید. با آنها به پارک 
بروید؛ با این کار هم لحظات خوب و خوشی را با بچه ها 
بوده اید هم نوه عزیزتان را شاد کرده اید علاوه بر اینکه 
حتما مثل تمام دوران زندگی تان، کمک بسیار بزرگی 

برای فرزندان خود بوده اید.

بهترین شما کسی است که برای خانواده اش بهتر باشد، و من از 
همه شما برای خانواده ام بهترم، این حدیث طلایی رسول اکرم)ص( 
را باید قاب گرفت و در محل دید نصب کرد. هر که و با هر مقامی در 

صورتی بهترین خواهد بود که برای خانواده بهترین باشد.
خانواده بخش کوچکی از اجتماع است که ویژگیهای منحصر به 
فردی دارد. خانواده میدان عمل است. هر کسی هر چه هست همان 
اندازه قدر و قابلیت دارد که در خانواده از آن برخوردار است. کسی که 
برای خانواده خود خیری ندارد، بیرون از خانواده هم اطرافیان برایش 

ارزش قائل نیستند، هر چند بسیار ظاهر سازی کند.
گاهی تحصیلات بالا، جمال زیبا، مال زیاد و ... به جای آنکه امتیازی 
برای خانواده باشد، بلای خانواده می شود. در این صورت چندان 
امتیازی در وجود صاحب این هنرها نیست. همه ی محاسن و فضایل 

ما باید در جهتی باشد که خیر و نیکی ما را در خانواده افزایش دهد.
هنر آن است که قبل از هر چیز در خدمت خانواده به کار گرفته شود 
و موجب اعتلای خانواده شود. و به هر حال به نوعی منفعتش نصیب 
خانواده گردد. اگر یکی از زوجین به خاطر تحصیلات، شغل یا هنرش، 

خانواده ی خود را تباه کرده است، هرگز خیری در تحصیل و هنرش 
نیست. آن هنر، وبال گردن است و کمالی برای شخص محسوب 
نمی شود. اگر خیر بود قبل از هر چیز خیربودنش را در اوضاع خانواده 
نشان می داد. مگر می شود آتشی افروخته باشد و اطرافش گرم نشده 
باشد اما دورترها را گرما بخشیده باشد. اگر به نزدیکان حرارتی نرسیده 

اصلا آتشی در کار نیست. نمایشی فریبنده است.
نیکی به اهل خانواده

در اجتماع هر کسی می تواند با رفتارهای فریبنده جلب توجه کند و 
خود را بیش از آنچه هست، نشان دهد اما در خانواده هر کسی همان 

چیزیست که واقعا هست.
بنابراین بهترین افراد در خانواده، وقتی می توانند بهترین در اجتماع 
باشند که خانواده شان بتواند به آنها تکیه کند. لذا از این حدیث نبوی 
از دو جهت می توان سود برد، یکی اینکه به اهمیت خانواده و نیکی به 
اهل خانواده بیشتر توجه نماییم و بدانیم که قبل از هر چیزی مسئول 
خانواده و اهل بیت خود هستیم، دوم اینکه با کمک این حدیث، خود 

و دیگران را بهتر بشناسیم.

پدری که در بیرون از خانواده بسیار با نفوذ و با اخلاق است اما 
در خانواده به خاطر کم حوصلگی و بداخلاقی از محبوبیت و نفوذ 
بسیار کمی برخوردار است، اگر چه پزشک و متخصص باشد در نزد 
خانواده اش چندان فرد شایسته ای نیست. او اگر واقعا هنری دارد، اول 

باید این را در آینه ی خانوداه متجلی کند.
دوستی می گفت، همسر من دکترای فیزیک دارد و شاگردان زیاد 

و شان بالایی در جامعه دارد.
اما در خانه از خوش رفتاری و هدایت نوجوان خود عاجز است و دائم 
با او می جنگد و من مجبورم همیشه واسطه ی بین این پدر و فرزند 
باشم. در این خانواده، مادر اگر چه تحصیلات زیادی ندارد، حقیقتا از 
همسر خود باهوش تر و شایسته تر است چرا که خردمندان، اصول را 
فدای فروع نمی کنند. برای هر انسانی خانواده جزء اصول است. چنین 
زنی برای خانواده اش بهتر است و در حقیقت هم از شخصیت قوی تر 

و ممتازتری نسبت به همسر خود برخوردار است.
پدر و سرنوشت یک زندگی

پدری که خانواده اش را با هوشیاری و خوش خلقی طوری هدایت 

می کند که هر یک از اعضای خانواده به خاطر مدیریت و فداکاریهایش 
به نوعی به خوشبختی دست می یابند، بهترین افراد جامعه است، هر 
چند یک کارگر ساده باشد. مادری که خود را فدا کرده تا دیگر اعضا 
خانواده به خواسته های خود برسند، در حقیقت فهمیده ترین عضو 
خانواده است. او قربانی و محروم نیست،او از همه بهتر است. دیگر 

اعضای خانواده هر چه بیشتر شبیه به او شوند شایسته تر شده اند.
 اگر می خواهید گامی در جهت اعتلای اخلاق خود بردارید، سعی 
کنید بیشترین سهم را در خیر و نیکی در خانواده داشته باشید. 
صاحب روشهای پسندیده و عادات خوبی باشید که موجب پایه 
گذاری اخلاقهای خوب در خانواده شود. علاوه بر امتیازهای اخلاقی، 
سعی کنید، بیش از همه شما برای رفاه اهل خانواده بکوشید. هر که 
خانواده اش از زحمات او در رفاه و آسایش اند، صاحب اخلاق بهتر و 

شخصیت بالاتری است و نزد خداوند محبوبیت بیشتری دارد.
 بنابراین در عمق خانواده ی هر کسی می توان به خوبی به این 
مطلب رسید که بهترین مردم همانهایی هستند که برای خانواده شان 

بهترین باشند. غیر از این هر چه هست، ظاهر سازی و فریب است. 

کرکره زندگی را پایین نکشید؛

 دوران بازنشستگی را چطور دوست داشتنی کنیم؟

برای خانواده تان بهترین باشید 

فرمانده انتظامي استان از اجراي طرح عملیاتي ذوالفقار ۶ با هدف تامین امنیت همه جانبه 
مردم در سطح استان خبرداد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سردار کاظم مجتبایي گفت: طرح مشترک ذوالفقار 
۶، با همکاري بیش از 2۵0 نفر از کارکنان زبده در بخش هاي اطلاعاتي، انتظامي و عملیاتي 

در سطح شهر اجرا شد. 
وي با اشاره به اهداف این طرح عملیاتي، افزود: اهدافي که این طرح عملیاتي مشترک دارد 
زمین گیر کردن و برخورد جدي با مجرمان خطرناک، دوم ارتقاء و بهبود شاخصه هاي امنیتي، 

اجتماعي و سوم کسب رضایتمندي و اعتماد عمومي است. 
سردار مجتبایي ادامه داد: پلیس در اوقات مختلف شبانه روز و در تمامي صحنه هاي 
اطلاعاتي و در مبارزه بي امان با مجرمان خطرناک همواره آماده است و به عنوان سربازي 
مقتدر همراه با منطق و اخلاق براي تامین امنیت همه جانبه مردم استان قم عمل مي 

کند. 
وي با اشاره به اهمیت و حساسیت این طرح عملیاتي خاطرنشان کرد: با توجه به برنامه 
ریزي مناسب و همچنین هماهنگي هاي صورت گرفته، کارکنان باید در این طرح دقت لازم 

را در ماموریت هاي واگذارشده داشته باشند.
فرمانده انتظامي استان قم اضافه کرد: بنابراین، مجرمیني که مورد هدف هستند و احکام 
قضائي براي بازرسي از منازل آنها، گرفته شده، تحت تعقیب قرار مي گیرند و با آنها برخورد مي 
شود، شناسایي، دستگیري و بازرسي منزل با دقت لازم باشد، بنابراین نباید به دیگران صدمه 

اي وارد شود و دیگران مورد اذیت قرار نگیرند.
سردار مجتبایي با اشاره به تفاوت این طرح با دیگر طرح هاي عملیاتي تصریح کرد: تفاوت 
این طرح عملیاتي با سایر طرح هاي عملیاتي دیگر در دو بخش است، یکي اینکه این طرح 
به طور غیر رسمي و غیرمحسوس از دو شب پیش آغاز شده و ماموران در پلیس آگاهي و 
همچنین پلیس مبارزه با مواد مخدر و پلیس اطلاعات فعالیت هایي را داشتند و بخش نهایي 
آن به صورت آشکار انجام مي شود؛ دومین تفاوتي که با سایر طرح ها دارد این است که بخشي 
از این طرح عملیات مشترک برون استاني است یعني عده اي از کارکنان در سایر استان ها 

در تعقیب سارقان هستند.
 فرمانده انتظامي استان قم با اشاره به رمز این طرح که با نام " یا علي بن ابیطالب" است، 
اظهار امیدواري کرد: امیدوارم که این طرح را که در دو بخش غیر محسوس و آشکار آغاز 

کردیم، خبرهاي خوشي براي مردم استان داشته باشد.
کشف حدود 318 کیلو انواع مواد مخدر

سردار مجتبایي پس از پایان طرح عملیات ذوالفقار ۶ در تشریح نتایج حاصله از اجراي این 
طرح، اظهار داشت: طي سه روز اجراي این طرح، با تلاش بي دریغ همکاران در بخش هاي 

مختلف فرماندهي انتظامي استان حدود 318 کیلو انواع مواد مخدر کشف شد.
وي با اشاره به دستگیري یک قاتل به همراه هشت همدست وي ادامه داد: کشف 44 مورد 
انواع سرقت و دستگیري 383 نفر متهم اعم از سارق، معتاد و اراذل و اوباش از نتایج مثبت 

این طرح بوده است.
وي افزود: در این طرح 224 دستگاه موتور سیکلت و 140 خودرو متخلف توقیف و 
11دستگاه موتور سیکلت داراي سابقه سرقت کشف شد.سردار مجتبایي ادامه داد: 8۹ باب 
قهوه خانه و ضایعاتي پاکسازي و پلمب و 338 دستگاه تجهیزات در یافت از ماهواره کشف 
شد.فرمانده انتظامي استان قم خاطرنشان کرد: در طول اجراي این طرح ۵27 نفر نیز مورد 

تذکر و ارشاد پلیس قرار گرفتند.

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم خبرداد:

فروش اموال مسروقه در سایت دیوارتوسط سارقان

طی سالجاری رقم خورد

مرگ خاموش پنج نفر در قم

در عملیات تعقیب و گریز :

باند زاغ زن بانکی در شوش خوزستان دستگیر شدند 

معاون عملیات سازمان امداد و نجات  هلال احمر خبرداد:

وقوع 533 حادثه طی هفته گذشته در کشور 

رئیس پلیس فتا استان قم :

دستگیری دختری که حساب مادرش را خالی می کرد

  رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان با اشاره به ترفند سارقان براي فروش اموال 
مسروقه در سایت دیوار، بر لزوم هوشیاري بیشتر شهروندان نسبت به این موضوع تاکید کرد.

و  فقره سرقت خودرو  وقوع چندین  پي  در  پلیس،  پایگاه خبري  گزارش خبرنگار  به 
موتورسیکلت و به فروش گذاشتن آنها توسط سارقان در سایت دیوار و یا رجوع سارق به عنوان 
خریدار و استفاده از ترفندهاي مختلف جهت سرقت خودرو و موتورسیکلت، سرهنگ احمد 
کرمي به شهروندان نسبت به این مسئله هشدار داد. به گفته رئیس پلیس آگاهي استان قم با 
توجه به اینکه خرید و فروش اموال مسروقه در ماه هاي اخیر از این طریق افزایش داشته، بر 
لزوم اقدامات موثر و همه جانبه در حوزه پیشگیري تاکید کرد. وي تصریح کرد:اینترنت ابزاري 
است که ارتباطات را تسهیل کرده، به گونه اي که تمامي اختراعات گذشته بشر نتوانسته رقابتي 
با آن داشته باشد و از زمان ابداع که ابتدا انحصاري و سپس شکل عمومي به خود گرفته و مورد 
استفاده عامه مردم شد، کسي تصور نمي کرد که این فناوري چنان امکان ارتباطي بوجود آورد و 
باعث زمینه سازي و بستري براي انجام جرائم شود. رئیس پلیس آگاهي استان قم گفت:امروزه 
برخي سایت ها مانند دیوار به بستري جهت تبادل افکار، گفتگو و همچنین معامله محل کسب 
و کار تبدیل شده که طیف وسیعي از مردم از آن استفاده و آن را ترویج مي دهند و مورد وثوق و 

اطمینان مردم است اما این هدف یعني خرید و یا فروش اجناس به قیمت دلخواه بدون پرداخت 
هزینه به بنگاه و یا سمساري و عدم نظارت اصناف و مسئولین راه را براي بروز جرائم گوناگون از 
جمله سرقت باز گذاشته است. سرهنگ کرمي با بیان اینکه متاسفانه افرادي از این طریق صاحب 
مال نامشروع مي شوند، بر لزوم هوشیاري مردم و انجام راهکارهاي مقابله اي در حوزه تاکید کرد.

کشف محموله 600 میلیونی شیرآلات قاچاق 
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان در بخش دیگری از سخنان خود از کشف 

محموله قاچاق شیرآلات ساختماني به ارزش۶00میلیون ریال در قم خبر داد.
سرهنگ کرمي اظهارداشت:مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي استان یک 
دستگاه کامیون حامل بار آهن را در یکي از محورهاي مواصلاتي استان متوقف کردند.به گفته 
وي در ادامه با بررسي دقیق و فني محموله شیر آلات ساختماني قاچاق از لابه لاي بار خودرو 
که آهن بوده کشف مي شود.رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم سپس با اشاره 
به ارزش۶00میلیون ریالي محموله قاچاق، افزود:این بار قاچاق به طرز ماهرانه اي در داخل آهن 
آلات جاساز شده بود.سرهنگ کرمي گفت:در ادامه پرونده جهت سیر مراحل قانوني به تعزیرات 

حکومتي استان قم ارسال و نهایتاً متهم با قرار مناسب روانه زندان شد.

 معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان 
قم از فوت یک نفر بر اثر مسمومیت با گاز CO خبر داد 
و گفت: شمار کشته شدگان با مونوکسیدکربن به پنج نفر 

رسید.
مهدی فراهانی با اشاره به حوادث هفته گذشته قم افزود: 
مسمومیت با مونوکسید کربن از جمله این حوادث بود که 
موجب فوت یک مرد 70 ساله شد.وی در ادامه از مسمومیت 
سه نفر دیگر با گاز CO خبر داد و اضافه کرد: این حادثه در 

کارخانه ای در یکی از شهرک های صنعتی رخ داد.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان 
قم علت وقوع این حادثه را استفاده از گاز پیک نیک در 
فضای بسته اعلام کرد و ادامه داد: این افراد از پیک نیک 

برای تولید گرما استفاده کرده بودند که دچار گازگرفتگی 
شدند.فراهانی با اشاره به آمار حوادث گازگرفتگی بیان کرد: 
از زمان شروع فصل سرما تاکنون 3۹ نفر دچار مسمومیت 
با گاز CO و کاهش سطح هوشیاری شده اند. همچنین این 
حوادث جان پنج نفر را گرفته است.معاون مرکز حوادث و 
فوریت های پزشکی استان قم بی احتیاطی در استفاده از 
وسایل و عدم رعایت نکات ایمنی را از جمله عوامل دخیل 
در بروز حوادث گازگرفتگی دانست و اظهار کرد: غروب 
دیروز بی احتیاطی در استفاده از وسایل گرمایشی منجر به 
ترکیدگی وسیله گرمازا شد.فراهانی یادآور شد: در پی این 
حادثه بخشی از منزل مسکونی تخریب شد و دو نفر مجروح 
شدند که توسط پرسنل اورژانس به مراکز درمانی انتقال داده 

شدند.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان 
به اطلاع پلیس 110 و  این حادثه  ابراز کرد: مراتب  قم 

آتش نشانی اعلام شد.
فراهانی از برخورد موتورسیکلت با عابر پیاده به عنوان دیگر 
حادثه این مدت اشاره کرد و گفت: این حادثه در خیابان 
۵۵ متری عماریاسر روی داد.وی بیان کرد: در این حادثه 
متاسفانه خانم ۵۵ ساله جان خود را از دست داد.معاون مرکز 
مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم ادامه داد: 
در حادثه ای دیگر برخورد قطار با عابر پیاده منجر به مجروح 
شدن آقایی 20 ساله شد که فرد مجروح به مراکز درمانی 

منتقل شد.

 فرمانده انتظامی شوش از دستگیری اعضای یک باند سارق که به روش زاغ زنی در اطراف 
بانک ها در شمال خوزستان اقدام به سرقت و کیف قاپی می کردند خبر داد و گفت:این سارقان 

در عملیات تعقیب و گریز در دام ماموران پلیس گرفتار شدند. 
سرهنگ حمیدرضا بهاروند شنبه شب در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود:در پی وقوع چند 
فقره کیف قاپی در اطراف تعدادی از شعب بانک در شوش توسط چهار نفر سارق مراتب به 
کلانتری ها و پاسگاه های تابعه و واحدهای گشتی مستقر در سطح حوزه ابلاغ و طرح مهار در 
سطح شهرستان به اجرا درآمد. وی با تشریح شیوه کار این سارقان افزود:یکی از این سارقان به 
شیوه زاغ زنی افرادی را که از بانک پول دریافت می کردند زیر نظر گرفته و سپس با همدستی 

سایر افراد باند وی را تعقیب می کردند.
فرمانده انتظامی شوش افزود:این سارقان با تعقیب شهروندان در فرصتی مناسب با شکستن 
شیشه خودرو و یا باز کردن درب خودرو پول ها را سرقت می کردند.سرهنگ بهاروند افزود:در 
عملیات تعقیب و گریز دو نفر از اعضای این باند سرقت دستگیر شده و دو نفر دیگر همچنان 
متواری و تحت تعقیب پلیس می باشند.فرمانده انتظامی شوش گفت:این سارقان به 10مورد 
سرقت به مبلغ بیش از یک میلیارد ریال اعتراف کردند.وی افزود:این سارقان از شهرستان های 
همجوار شوش می باشد.شهرستان شوش با 210 هزار نفر جمعیت در شمال خوزستان واقع 

است.

 معاون عملیات سازمان امداد و نجات با اعلام وقوع ۵33 
مورد حادثه طی هفته گذشته در کشور، گفت: 22۹ مورد از 
حوادث هفته گذشته جاده ای و 38 مورد شهری بوده است. 
به گزارش ایرنا از جمعیت هلال احمر، حسین درویشی 
افزود: همچنین 73 مورد از حوادث هفته گذشته برف و 
کولاک، 22 مورد سیل و آب گرفتگی، 17 مورد کوهستان، 

10 مورد صنعتی و کارگاهی و بقیه مربوط به سایر حوادث 
بوده است.

وی با بیان اینکه در هفته گذشته 11 هزار و ۵28 نفر حادثه 
دیدند، گفت: از این میان 7023 نفر در برف و کولاک، 303۶ 
نفر در سیل و آب گرفتگی، 7۵1 نفر در جاده ها، ۹0 نفر در 
شهرها، 43 نفر در کوهستان، 13 نفر در ریزش آوار، ۹ نفر 

در حوادث صنعتی و کارگاهی و بقیه در سایر موارد حادثه 
دیده اند.

درویشی به اسکان اضطراری 77۶ نفر در حوادث هفته 
گذشته اشاره کرد و افزود: در مجموع این حوادث 3۵7 نفر 
نجات یافتند که 2۵7 نفر به مراکز درمانی منتقل و 100 نفر 

سرپایی درمان شدند.

 رئیس پلیس فضاي تولید و تبادل اطلاعات فرماندهي 
انتظامي استان از دستگیري فردي که اقدام به سرقت از 
داد. سرهنگعلي  خبر  بود،  کرده  مادر خود  بانکي  حساب 
موالیدر گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:در 
پي شکایت فردي مبني بر اینکه توسط شخص ناشناسي از 

حساب بانکي وي به صورت اینترنتي حدود یک میلیون ریال 
برداشت شده، پرونده در این خصوص تشکیل شد. به گفته وي 
در ادامه و طي بررسي هاي اولیه مشخص شد سرقت انجام 
شده توسط دختر شاکیه صورت گرفته است. رئیس پلیس 
فتا استان قم گفت:با توجه اینکه متهم دختر وي بود، نامبرده 

رضایت بي قید و شرط خود را نسبت به فرزند خود اعلام کرد. 
سرهنگ موالي در ادامه ضمن تاکید بر نظارت بیشتر والدین 
بر رفتار فرزندانشان توصیه کرد، دارندگان حساب هاي بانکي 
نسبت به اتصال حساب هاي خود به سیستم دریافت پیامک 

اقدام کنند.

باهدف تامین امنیت همه جانبه مردم استان قم انجام می شود:
فرمانده انتظامي استان  قم تشریح کرد:

جزییات اجراي طرح عملیاتي ذوالفقار 6 در قم

اجتماعی
دوشنبه -بیست ویکم دی ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3911

توصیه های انتظامی پلیس:

فریب ظاهر آراسته و قدرت 
بیان کلاهبرداران حرفه اي را 

نخوریم.
اداره آموزش همگانی معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم
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شور و شوقی که د ر انتخابات برای مرد م کشورمان ایجاد  می شود  
را هیچ گونه نمی  توان ناد ید ه گرفت. این هیجان د ر برخی اوقات به 
د لیل حضور چهره های خاص د و چند ان می شود . انتخابات امسال 
نیز با تمام اشتیاقی که برای مرد م د ر جهت تغییرات مجلس شورای 
اسلامی ایجاد  کرد ه بود ، با اعلام کاند ید اتوری سید  حسن خمینی 

فضایی متفاوت را د ر روند  این کارزار سیاسی ایران به وجود  آورد .
این حضور سید  حسن از همان روزهای نخست سبب واکنش  های 
متفاوتی شد . جمعیتی با آغوش باز از کاند ید اتوری یاد گار امام استقبال 
و اند کی نیز که قد رت بقا د ر میان نامد اران را ند اشتند ، شروع به 
آشفتگی اوضاع کرد ند . آنها تلاش می کرد ند  با استفاد ه ناد رست از 
بیانات بنیانگذار کبیر انقلاب به گونه ای القا کنند  که خاند ان امام 
)س( نمی تواند  د ر عرصه انتخابات های کشور حضور د اشته باشند . 
نوبت به ثبت نام ها د ر وزارت کشور رسید . از همان روزهای ابتد ایی 
ثبت نام برخی با این بهانه ها   که یاد گار امام از لحاظ علمی نمی تواند  
د ر خبرگان شرکت کند ، شروع به حمله کرد ند  تا شاید  بتوانند  جایگاه 
علمی وی را زیر سوال ببرند  ولی شاگرد ان  او نیز به حمایت متقابل  

ازسید حسن خمینی پرد اختند . 
د عوت پر د رد سر

شورای محترم نگهبان با اعلام بیانیه ای اعلام کرد  با حضور 800 
نفری نامزد های خبرگان باید  برای تعیین تکلیف حضور این افراد  د ر 
انتخابات آنها از فیلترهای مختلف به ویژه آزمون اجتهاد  بگذرند . البته 
ناگفته نماند  این آزمون برخی تبصره هم د اشت که د ر آن تاکید  
می کرد  افراد ی که د ر حال حاضر د ر خبرگان حضور د ارند ، کسانی که 
د ر شهریور امتحان علمی د اد ه بود ند  و نامزد هایی که تایید  اجتهاد شان  
توسط فقها تایید  شود ، نیازی به شرکت د ر آزمون ند ارند . این روند  
اد امه د اشت تا روزهای منتهی به آزمون که برخی مد عی شد ند ، 
پیامك هایی برای د عوت افراد  به آزمون ارسال شد ه و این پیامك برای 
حسن خمینی نیز فرستاد ه شد ه است. اولین اخبار را خبرآنلاین منتشر 
کرد . د ر این خبر آمد ه بود : »سام سواد کوهی د ر پاسخ به این پرسش 
که آیا از سید  حسن خمینی و آیت ا... امجد  نیز برای شرکت د ر این 
آزمون د عوت به عمل آمد ه است، گفت: از این افراد  نیز برای حضور 

د ر آزمون د عوت به عمل آمد ه است.«
 رد  اد عا توسط بیت امام )س(

این خبر با واکنش نزد یکان خمینی روبه رو شد . اطرافیان یاد گار 
امام با ابراز بی اطلاعی از اد عای مطرح شد ه آن را تکذیب و اعلام کرد ند  
هیچ د عوتی از سید  حسن نشد ه است. د ر همین راستا، حجت الاسلام 
و المسلمین سید  علی خمینی نیز، د ر پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
از سوى شوراى نگهبان  هیچ د عوتنامه رسمی یا پیامکی براى حضور 

سید  حسن خمینی ارسال نشد ه است را تایید  کرد .
خبر سازی علیه  صلاحیت 

د ر اد امه نیز برخی رسانه ها خبری را به نقل از نجات ا... ابراهیمیان، 
سخنگوی شورای نگهبان منتشر کردند. ابراهیمیان مد عی شد : 
سخنگو د ر بخشی از سخنانش د رباره عد م حضور برخی نامزد های 
انتخابات خبرگان از جمله سید حسن خمینی بد ون ذکر نام صحبت 
کرد  و از اشخاصی که د ر آزمون سنجش اجتهاد  د اوطلبان مجلس 
خبرگان حضور ند اشتند  تقد یر کرد  که د ر روزهای گذشته، شخصا 
ابراهیمیان د رباره عد م حضور  این خصوص نگفته اند .  حرفی د ر 
سید حسن خمینی و بیش از 100 د اوطلب مجلس خبرگان رهبری 
د ر آزمون تشخیص اجتهاد  واکنش نشان د اد  و گفت: »عد م حضور 

این اشخاص راه احراز اجتهاد  را مسد ود  کرد .« 
 تلاش علیه نواد گان خمینی

اما د ر اد امه راه یکی از رسانه های تند رو و حامی د ولت قبل که 
توهین به یاد گار امام را د ر پروند ه خود  د ارد  با اد عای این مطلب که 
عضو هیات رئیسه خبرگان از ارسال پیامك به حسن خمینی خبر د اد ه 
است، آشفتگی تازه ای د ر پروند ه کاند ید اتوری یاد گار امام ایجاد  کرد . 
ساعتی از این اد عای تند روها نگذشته  بود  که سایت انتخاب د ر مطلبی 
تمام حربه آنها را نقش بر آب کرد . این رسانه بااشاره به اد عاهای رسانه  
تند رو  نوشت: »نویسند ه د ر بند  نخست یاد د اشت، د ر نقش رجال 

الغیب ظاهر شد ه و البته با اد عای د سترسی به منابع ویژه اطلاعاتی - 
مخابراتی، مد عی ارسال پیامک د عوت آزمون خبرگان برای یاد گار امام 
شد ه است، خبری که پس از پیگیری های خبرنگار ما، نشان د اد  که از 
اساس کذب است و تک تک اعضای بیت امام از شنید ن آن مبهوت!«

 تکذیب یك اد عا
انتخاب می نویسد : اما با اد عاى روزنامه تند رو مبنی بر تماس یك 
عضو برجسته هیات رئیسه مجلس خبرگان با سید  حسن خمینی و 
د عوت از ایشان جهت شرکت د ر امتحان شوراى نگهبان بر آن شد یم 
که از صحت و سقم این اد عا با خبر شویم. د ر قد م اول، با آیت ا... سید  
احمد  خاتمی تماس گرفتیم و ایشان اعلام کرد : بند ه د ر هیچ زمینه 

اى با ایشان تماس تلفنی ند اشته ام.
سپس با آیت ا... موحد ى کرمانی تماس گرفته شد  و ایشان هم 
اعلام کرد ند  که هیچ تماسی د ر مورد  د عوت از حاج حسن آقا جهت 
شرکت د ر امتحان با ایشان برقرار نکرد ه اند . د فتر آیت ا... هاشمی 
شاهرود ى هم د ر تماس خبرنگار ما، اعلام کرد  که د ر ماه هاى اخیر 

هیچ تماس تلفنی میان معظم له و یاد گار امام صورت نگرفته است.
همچنین آیت ا... د رى نجف آباد ى گفت: مسئله د عوت ازحاج 
حسن آقا ارتباطی به بند ه ند ارد  و بند ه با ایشان تماسی نگرفته ام 

ایشان اضافه کرد : البته نظر بند ه این است که ایشان لزوم ند اشت 
د ر امتحان شرکت کنند  ولی نظر نهایی با شوراى نگهبان است. د ر 
اد امه یکی از نزد یکان آیت ا... حسینی بوشهرى نیز تماس این عضو 
هیات رئیسه خبرگان با یاد گار امام را بی اساس د انست و گفت: این 
مسئله ارتباطی با ایشان ند ارد  که بخواهند  د ر این زمینه سخن بگویند  
و تماس برقرار کنند .«گفتنی است آیت ا... یزد ی نیز این اد عا  را 

تکذیب کرد .
   بازخوانی گفتار سخنگو

 کشمکش ها میان یاران و مخالفان حسن خمینی اد امه د اشت تا 
روزیکشنبه همین آقای سخنگو که به اد عای برخی رسانه ها اعلام 
کرد ه بود ، همه افراد ی که د ر آزمون شرکت نکرد ند  صلاحیت شان 
از  پروند ه هر یک  نگهبان  احراز نمی شود ، گفت: فقهای شورای 
د اوطلبان انتخابات پنجمین د وره مجلس خبرگان رهبری را پس از 
آزمون کتبی بررسی می کند  و ممکن است د رمورد  د رجه اجتهاد  یک 
نفر اطمینان حاصل شود  و د ر مورد  فرد  د یگر حاصل نشود . سخنگوی 
شورای نگهبان با بیان اینکه اطلاعیه ای د ر مورد  آزمون صاد ر شد ، 
گفت: »د ر این اطلاعیه آمد ه بود  که ما قصد  د اریم از ابزار آزمون 
برای همه؛ غیر از چند  گروه استفاد ه کنیم. بنابر این کلیه کسانی که 
ثبت نام کرد ه اند  باید  د ر آزمون شرکت کنند  و این به منزله د عوت 
همه به آزمون بود  مگر برخی استثناها. پس اگر کسی د ر آزمون 
شرکت نکند  به معنای انصراف آنها نیست. برخی گفتند  پیامک هایی 
ارسال شد ه و به د اوطلبان گفته شد ه عد م شرکت شان د ر آزمون به 
منزله انصراف از انتخابات است من این مسئله را تکذیب می کنم.« 
وی اد امه د اد : قانون مقرر کرد ه انصراف حتما باید  کتبا و با تقد یم به 
وزارت کشور یا فرماند اری باشد  ما انصراف ضمنی ند اریم. اگر فرد ی 
توانایی ابراز شرایط علمی خود  را ند اشت عد م شرکت د ر آزمون باعث 
می شود  تنها ابزار هم از او گرفته شود . پروند ه اشخاص یکی یکی 

بررسی می شود .
 نیت حاشیه سازی برای انتخابات

نقیض  و  ضد   اظهارات  و  خمینی  حسن  سید   ویژه  سکوت 
مسئولان مربوط د ر مورد  آزمون خبرگان سبب ایجاد  شبهات فراوانی 
د ر این انتخابات شد ه است. به نظر می رسید  بهتر بود  مسئولان شورای 
نگهبان به وضوح اعلام می کرد ند  که از حسن خمینی د عوتی به عمل 
آمد ه است یا خیر! د لیل این همه پنهان کاری چیست؟! با چه هد ف 
برای انتخاباتی که رهبرمعظم انقلاب بسیار بر آن توجه د ارند ، حاشیه 
سازی می کنند !؟ چه کسانی و با چه هد فی با وجود  تکذیب د عوت 
از حسن خمینی برای انتخابات، تلاش می کنند  تا اد عای د عوت از 
وی را برای آزمون د ر فضای رسانه ای و غیر رسمی منتشر کنند !؟ 
سید  حسن خمینی د ر هنگام ثبت نام گفت که من آمد ه ام آبرو  بد هم 
حال با این فضاسازی تخریبی معنای حرف وی بیشتر د رك می شود .

گروه های  و شعارهای  انتخابات که می رسد حرف ها   فصل 
سیاسی است که بیش از هر چیز دیگری در میان افکار عمومی 

شنید ه و دیده می شود . 
شعارها و حرف هایی که نسبت تفکر آنان با جامعه و مردمان 
پیرامونشان که باید به آنان اعتماد  کنند و پای صند وق ها حاضر 
شوند ، رانشان می د هد . حال انتخابات 7 اسفند  محکی تازه است تا 
شعارهای گروه های سیاسی به آزمون رأی گذارد ه شود . اینکه آیا 
تنها گروه های سیاسی باید به جامعه آرای سنتی خود  تکیه کنند 
یا جامعه ایران در مسیری تازه قرارگرفته است که به نگرش های 
گوناگون توجه خاصی دارد و کاندیدای خود رانه از ورای نگاه و 
آرای سنتی بلکه با توجه به خواست های روز خود  انتخاب می کند .

انتخابات سال 1376 شاید  نخستین انتخاباتی بود  که سخنان 
کاند ید ای خاص که د ر  نهایت پیروز انتخابات بود ، نشان داد جامعه 
تشنه شنید ن از خواست ها و سخنان تازه است. اتفاقی که در 
مجلس ششم نیز تکرار شد و طیف اصلاح طلبان نبض جامعه را 

در دست گرفتند . 
از حرف های خاص چون  گفتن  نیز  بعد  تمام سال های  در 
جامعه مد نی، حقوق بشر، حقوق شهروند ی، آزاد ی بیان و... گویا 
وظیفه طیفی بود  که در پی اصلاحات وارد انتخابات می شد و در 
مقابل گروه سیاسی مقابل و رقیب اصلی ترجیح می داد در پی 
شعارهایی باشد  که به زعم خود شان ریشه درخواست انقلاب 57 
د اشت. انتخابات 7 اسفندماه که این روزها کمتر از 50 روز تا آن 
زمان باقی مانده است اما گویا غیر از شگفتی هایی که تاکنون د اشته 
است، شگفتی های بزرگ تری درراه د ارد . این روز ها اصولگرایان از 
خواست هایی سخن می گویند  که پیش ازاین چند ان برایشان حائز 

اهمیت نبود و در ردیف اولویت های آنان حساب نمی شد . 

  چراغ اول را توکلی روشن کرد 
ابتدا این احمد توکلی نمایند ه مرد م تهران در مجلس بود که 
در نشستی عنوان کرد : ایراد اصولگرایان غفلت از حقوق شهروند ی 
و آزادی در کشور است. چرا اصولگرایان نسبت به آزاد ی و حقوق 
شهروند ی بی توجه بود ه اند ؟ نسبت حقوق شهروند ی و آزاد ی با 

تفکر اصولگرایی چیست؟ سخنان 
توکلی د ر نوع خود  شگفت انگیز 
بود . این نمایند ه اصولگرای مجلس 
جامعه  برای  اساسی  رکن  د و  از 
دو  می گوید .  سخن  پویا  مد نی 
آزادی  و  شهروند ی  حقوق  رکن 
جامعه  در  آنان  اهمیت  و  بیان 
ماند ه  مغفول  بخش های  همواره 
د ر مطالبات طیف اصولگرا بود و 
حال نمایند ه ای از این طیف نه در 
این  علناً  جلسه ای خصوصی که 

مشکل را مطرح می کند . 

  پایگاه مخالفان حقوق 
شهروند ی د ر جناح راست

اما به نظر می رسد  توکلی د ر 
مطالبه این خواست تنها نیست. 

عباس سلیمی نمین، مدیر دفتر مطالعات و تد وین تاریخ ایران 
نفر بعد ی بود  که در گفت وگو »فرارو« به این موضوع می پرد ازد . 
او می گوید : »تفکر اصولگرایی رابطه تنگاتنگی با آزادی و حقوق 

شهروند ی د ارد ، منتها ازآنجاکه اصولگرایی یک طیف است نمی توان 
دراین باره یک نگاه مشابه به کلیت اصولگرایی د اشت.« سلیمی 
نمین تصریح کرد : »البته این ها بخشی از اصولگرایان هستند  و 
تمامیت اصولگرایان را شامل نمی شوند . در جریان اصلاح طلب هم 
طیفی به بهانه توجه به آزاد ی، مبانی را ساده می گیرند  که درواقع 
این ها به آن د سته از اصولگرایان 
محد ود یت  که  می کنند   کمک 
بیشتری را قائل شوند .« سلیمی 
نمین در پاسخ به این سؤال که 
آزاد ی  به  که  اصولگرایانی  آیا 
اکثریت هستند   در  ندارند  توجه 
که جریان اصولگرا به غفلت وعد م 
توجه به آزاد ی و حقوق شهروند ی 
»خیر؛  گفت:  است،  شد ه  شهره 
اما  نیستند  اکثریت  دارای  آن ها 
درعین حال د ارای موقعیت و پایگاه 
هستند .« وی اد امه د اد : »البته در 
این مد ت اصولگرایان هزینه زیاد ی 
شهروند ی  حقوق  از  د فاع  برای 
آن  نمونه  که  کرد ند   پرد اخت 
دولت  در  که  بود   برخورد هایی 
نگاه های  د لیل  به  احمد ی نژاد  

انحرافی غلط با اصولگرایان شد .« 
سلیمی نمین گفت: »البته کم کاری د رباره حقوق شهروند ی 
مقوله د یگری است و من قبول د ارم که از سوی اصولگرایان نسبت 
به حقوق شهروند ی کم کاری شد ه است؛ یعنی در مورد تدوین 

چارچوب هایی که بتواند  از حقوق شهروند ی بر اساس مبانی د فاع 
کند کم کاری صورت گرفته است.«

دارید  قبول  آیا  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  نمین  سلیمی   
شُهره  شهروند ی  حقوق  و  آزاد ی  به  توجه  عد م  به  اصولگرایان 
شد ه اند ، گفت: »ممکن است و من این موضوع را نفی نمی کنم و 

برخی ها این نگاه را به وجود  آورد ند . 
درحالی که اگر نگاه د قیقی به اصولگرایی د اشته باشیم تمام 
رویکرد و هدف غایی اصولگرایی حفظ وصیانت از کرامت انسان ها 
و ارتقای شأن آن هاست و جلوگیری از اینکه قد رت ها نتوانند شأن 

انسان ها را پایمال کنند .« 

  انشقاق بیشتر د ر جریان اصولگرا
مسئله مشخص اکنون اما فراتر از یک مطالبه ساد ه است. اینکه 
طیف سنتی اکنون و 18 سال پس از طرح شعارهایی چون آزاد ی 
بیان و حقوق شهروند ی و کرامت انسانی از سوی رقیب د یرینه 
خود ، از همان شعارها که ارکان اساسی جامعه مد نی هستند  بهره 
می جویند  نشان می د هد  تغییراتی که جامعه نزد یک به د و د هه 
است با آن د رگیر بود ه حال دیگر به گوش بخش های سنتی تر 
رسید ه است و طرح این مطالبه د ر میان آنان فارغ از اینکه د غد غه 
حقیقی آنان باشد  یا راهی برای اینکه از رقیب پیش بیفتند  اتفاق 

مبارکی است. 
حال آنان مطالبه ای را مطرح می کنند و از آن سخن می گویند  
که د ر صورت پیروزی نسبی یا مطلقشان در مجلس می تواند 
خواست رأی دهندگانشان و مطالبه جامعه ای باشد  که این طیف 

می خواهد مدعی نمایند گی آنان باشد .
* میرا قربانی فر

چرا فیلم حمله به سفارت 
را از سیما پخش نمی کنید؟

چنـد روز از ماجـرای حمله به سفارت و کنسولگری 
عربستان سعودی می گذرد. شاید در چند سال اخیر حادثه 
ای در کشور رخ نداده است که اینگونه همه جریانات سیاسی 

آن را محکوم کرده باشند. خدا را شاکرم بعد از مدتها همه جریانات سیاسی کشور در 
محکومیت یک مسئله به اجماع رسیدند.

اما در میان اظهار نظرها یک نکته مشترک و برجسته است با این مفهوم کلی که :"این 
اقدام سازماندهی شده بود" به نظرم این نکته کلًا درست و صحیح است.

آیا این سازماندهی توسط عوامل خود عربستان صورت گرفته تا جنایات اعدام شیخ 
نمر و یارانش در زیر چتر این خبر به فراموشی سپرده شود؟ آیا عوامل تندرو در آمریکا 
که مخالفت خروج ایران از انزوای سیاست خارجی هستند در سازماندهی افراد برای این 
موضوع موثر بودند؟ آیا عوامل نفوذی عربستان و آمریکا در مراکز تصمیم گیری داخلی با 
تحریک احساسات افراد ساده لوح دست به این اقدام زدند؟ این اصل که همگی به آن اذعان 
دارند که این کار سازماندهی شده بود، یک سوال بزرگ در افکار عمومی پدید آورده است. 
تسلط اطلاعاتی سازمانهای مرتبط )وزارت اطلاعات، اطلاعات سپاه، اطلاعات ناجا و ...( 
آنقدر ضعیف است که چند صدنفر از نقاط مختلف شهر تهران در ساعات آخر شب به شکل 

هماهنگ به دور از چشم و چتر اطلاعاتی در یک نقطه جمع شوند؟
قطعا چنین نیست.واقعاً مشکل کجاست؟

فاصله زمانی اعلام خبر شهادت شیخ نمر تا حمله به کنسولگری در مشهد چقدر 
بود؟ چرا این پیش بینی و احتمال داده نشده بود؟ چرا وقتی که در مشهد تجمع صورت 
گرفت، این احتمال داده نشد که احتمال دارد این تجمع در تهران هم شکل بگیرد؟آیا 
برای نیروی انتظامی مشکل بود خیابانهای منتهی به سفارت عربستان را مسدود کنند و 

اجازه تردد ندهند؟ 
واقعاً مشکل کجاست ؟

حال به هر دلیلی که این اتفاق افتاد اثرات مخرب آن باعث شد دستگاه دیپلماسی از 
موضع تهاجمی و محکومیت و به انفعال کشاندن عربستان به موضع دفاعی کشانده شود . 
موضوع شهادت مظلومانه شیخ نمر می توانست امکان فشار جهانی را بر عربستان برایمان 
فراهم کند که در هیاهوی کذب رسانه های خبری غرب گم شد. آنچه نصیب ماشد ، 

یک گل به خودی در فینال بازی خیلی مهمی بود که امکان و زمان جبرانش را نداشتیم.
واقعاً مشکل کجاست؟

قطعاً از تجمع سفارت و تجمع کنسولگری در مشهد افراد مختلف )نیروهای دولتی، 
ساکنین در محل تجمعات، افراد رهگذر، شرکت کنندگان در تجمع و بی اطلاع از پشت 
صحنه و ...( عکس و تصویربرداری شده است. چرا نیروی انتظامی طی فراخوانی از مردم 
کمک نمی خواهد که هر کس فیلم حادثه را دارد برای آنها ارسال کند تا با کمک گرفتن از 
مردم و پخش تصاویر از سیمای جمهوری اسلامی نسبت به شناسایی افراد و کشف هویت 
آنها اقدام نماید. هرچند در پخش این تصاویر از سوی معاونت سیاسی سابق )معاونت خبر 
فعلی( کمی تردید دارم. چرا که وقتی رئیس دستگاه مجریه دستور به شناسایی صادر می 

کند می شود آخرین خبر  20:30 معاونت خبر!
واقعاً مشکل کجاست ؟

لطفاً وزیر محترم اطلاعات پاسخگو باشند.لطفاً وزیر محترم کشور پاسخگو باشند.لطفاً 
فرمانده محترم ناجا پاسخگو باشند. تا کی باید کشور هزینه رفتار عناصر این چنینی را 
پرداخت کند، نه آمران مشخص باشند و نه اجرا کنندگان. به این ملت مظلوم و نجیب رحم 

کنید و یک بار برای همیشه طومار این جمعیت مشکوک را به هم بپیچید.
*تهیه کننده سینما و تلویزیون

حامی جنگ 
ایران و عربستان کیست؟

اگر در میان تمامی کشورهای جهان به استثنای اسرائیل، 
بنا باشد که تنها یک کشور از جنگ میان ایران و عربستان 
سعودی حمایت کند، روسیه است. قبل از ادامه این بحث، 

باید به این سوال جواب بدهم که چرا برخلاف تصور رایج ایالات متحده از چنین جنگی 
حمایت نمی کند؟ در اولین پیامدِ جنگ احتمالی ایران و عربستان، بهای نفت از مرز 200 
دلار فراتر خواهد رفت. ایالات متحده در وارد کردن تنها 20 درصد از نفت خود را به خلیج 
فارس وابسته است و 75 درصد از نفت صادراتی خلیج فارس به مقصد شرق آسیا حرکت 
می کند. بنابراین هرچند بهای بالای نفت به اقتصاد آمریکا آسیب خواهد رساند اما آنرا نابود 
نمی کند. ممکن است به نظر برسد که جنگ احتمالی بخاطر وابستگی قدرت های آسیایی 
و در راس آنها چین به نفت وارداتی از خلیج فارس، در درجه اول با ضربه ای مهلک به 
اقتصاد چین، رشد آن را متوقف خواهد کرد که البته برای آمریکا در نگاه اول خبر خوبی 
است اما این امیدواری بسرعت رنگ می بازد؛ چون نه تنها چین سومین شریک تجاری 
آمریکاست بلکه اقتصادهای مصرف کننده نفت در شرق آسیا، ستون های نظام اقتصاد 
عالمگیری را تشکیل داده اند که ایالات متحده در 1945 پایه گذاشت. بحران مالی، رکود 
و یا برهم خوردن توازن تجاری در این کشورها علاوه بر ایالات متحده، ثبات اقتصاد جهانی 
را به رخوتی مشابه فروپاشی اقتصادی 1929 فروخواهد برد. واشنگتن دلایل استراتژیک 
دیگری برای مخالفت با جنگ ایران و عربستان نیز در دست دارد. به محض شلیک اولین 
گلوله ها، ایالات متحده چهار گزینه در پیش رو خواهد داشت.نخست آنکه با ممارست 
دیپلماتیک بکوشد تا شعله های جنگ را در مدت زمانی کوتاه تر از آنچه برای تعیین پیروز 
نبرد لازم است، خاموش کند. دوم؛ با اجرای تعهدات امنیتی اش در برابر عربستان سعودی 
و شیخ نشین های خلیج فارس، رو در روی ایران بایستد. در اینصورت آمریکای اوباما به 
کابوسی دچار خواهد شد که پیش از این با تمام قوا کوشیده است از آن دور بماند. بعلاوه، 
چنین جنگی تنها میراث اوباما یعنی توافق هسته ای را نابود خواهد کرد؛ بدون آنکه چشم 
اندازی از توافق مجدد، منصرف کردن ایران از تولید تسلیحات هسته ای و یا حتی پیروزی 

قابل پیش بینی در جنگ با ایران وجود داشته باشد.
سوم؛ ایالات متحده می تواند با بها دادن به انتقادهایی که عربستان سعودی را مقصر 
گسترش تروریسم در جهان می دانند، به سمت ایران متمایل شود. این ناشیانه ترین 
انتخابی است که ممکن است کاخ سفید انجام دهد؛ چون در اینصورت حامل پیامی با این 
محتوا به متحدانش در اروپا و شرق آسیا خواهد بود که ایالات متحده قصد ندارد به تعهدات 
امنیتی اش در برابر دشمنان پایبند بماند. اگر این اتفاق رخ دهد، ژاپن، کره جنوبی و آلمان 
هرآنچه برای تولید تسلیحات هسته ای لازم است را انجام خواهند داد تا در صورت سرباز 
زدن ایالات متحده از اجرای تعهدات امنیتی، توانایی دفاع از خود را حفظ کنند. اتحادیه اروپا 
زودتر از موعد به فروپاشی نزدیک تر خواهد شد و تعداد کمتری از اعضای ناتو به اتاق فرمان 
واشنگتن چشم خواهند دوخت. همینطور این تصمیم اشتهای چین و روسیه را به ترتیب 
در شمال شرق آسیا و اروپای شرقی و در رابطه با مرزها و موضوعات مورد اختلاف تحریک 
خواهد کرد. انتخاب چهارم برای ایالات متحده؛ اتخاذ بی طرفی در جنگ ایران و عربستان 
سعودی است که به اندازه انتخاب سوم برای سیاست های جهانی آمریکا پیامدهای مرگبار 
در پی دارد به انضمام اینکه چین، هند و روسیه رقابتی همه جانبه را برای جبران خلاء 
ژئوپولیتیکی حاصل از عقب نشینی و بی میلی ایالات متحده در مناطق جهانی و خلیج 
فارس آغاز خواهند کرد. خواننده شکاک خواهد پرسید که چرا هیچیک از این اتفاقات در 
جنگ هشت ساله ایران و عراق رخ نداد؟ پاسخ در چند عبارت ساده نهفته است: توافق 
دو ابرقدرت پیرامون جنگ در فقدان عدم تعهد امنیتی به هرکدام از طرف های درگیری، 
محدودیت میدان جنگ به مرزهای مشترک ایران و عراق و مهمتر از همه کوشش خدشه 
ناپذیر عربستان سعودی در بالابردن تولید نفت اوپک و پایین نگه داشتن بهای نفت که 
موجب شد، جهان صنعتی، اختلالی در اقتصاد جهانی را بابت وقوع جنگ در بزرگترین 
منبع انرژی جهان متحمل نگردد. در یک نوبت، عربستان سعودی در دسامبر 1985 بهای 
نفت را از 31 دلار در یک سال قبل به کمتر از 10 دلار و 42 سنت کاهش داد تا با اطمینان 
دادن به اقتصاد جهانی، همزمان به ایران و عراق فرصت دهد تا کمی بیشتر توانایی های 
یکدیگر را به تحلیل ببرند. تا بدینجا این تردید باید برطرف شده باشد که ایالات متحده از 
کشانده شدن تنش ایران و عربستان به جنگ میان دو کشور استقبال نخواهد کرد. روی 
دیگر سکه، اشتیاقی است که روسیه به وقوع این جنگ خواهد داشت حتی اگر امروز آن را 
بر زبان نراند. دلیل اول؛ روسیه وارد کننده مهم نفت نیست. با وارد کردن تنها 16 هزار بشکه 
در روز کمتر از بوسنی و هرزه گوین به نفت خارجی وابسته است. منابع عظیم نفت روسیه 
در سیبری آن را به بزرگترین تولید کننده نفت جهان تبدیل کرده و قرار داشتن در هارتلند 
اوراسیا، ارتباط ارگانیزمیک میان روسیه و اروپا در مبادلات انرژی و کالا را در صورت عدم 
مداخله ملاحظات سیاسی اجتناب ناپذیر می کند. با فرو رفتن خلیج فارس در باتلاق جنگ 
ایران و عربستان، روسیه تنها جایگزین جبران صادرات نفت به بزرگترین مصرف کننده 
نفت خام جهان یعنی اتحادیه اروپا خواهد بود و اتحادیه اروپا در همراهی با چین، چاره ای 
جز تامین نیازهای انرژی خود از طریق روسیه نخواهند داشت. به دنبال افزایش بهای نفت 
و جذب سرمایه گذاری های خارجی می تواند مسرورانه به سرعت گرفتن رشد اقتصادی 
خود مطمئن باشد و مهمتر از آن، اتحادیه اروپا را از تعقیب سیاست مهار روسیه به پیروی 
از ایالات متحده منصرف کند. دوم؛ روسیه همزمان دومین کشور صادرکننده تسلیحات بعد 
از ایالات متحده است. هیچ چیز برای مجتمع های صنعتی- نظامی امیدبخش تر از جنگ 
های فرسایشی میان کشورهایی نیست که استقلال کافی در تولید تسلیحات ندارند. بعلاوه، 
شیوع هراس از وسعت گرفتن دامنه جنگ، سایر کشورهای همسایه را به ذخیره تسلیحات 
یا به گفته دیگر رونق دادن صادرات تسلیحاتی روسیه تشویق خواهد کرد.سوم؛ تا هنگامیکه 
ایالات متحده به دنبال انزوای روسیه باشد، تقریباً هرچیزی که برای آمریکا نامطلوب باشد، 
برای روسیه مطلوب است. به دردسر افتادن ایالات متحده بواسطه چهار انتخاب فوق، 
صورت بندی ژئوپولیتیک جهانی را به سمت یک جهان چندقطبی و رها از قید و بندهای 
آمریکایی هدایت خواهد کرد. مجموعاً روسیه تغییر تدریجی و آرام نظام جهانی متناسب با 
آمادگی های اقتصادی و نظامی روسیه را بر دگرگونی های ناگهانی که مستلزم عدم قطعیت 
های بیشتر در سیاست های امنیتی است، ترجیح می دهد اما اگر در شرایطی گریزناپذیر، 
قرار باشد تنها یک کشور از جنگ عربستان و ایران حمایت کند، روسیه این مسئولیت را 

برعهده خواهد گرفت.

نکتـه

نگاه
حواشی از آنجایی آغاز شد که در این دوره تعداد دواطلبان 
ثبت نام کننده در مجلس خبرگان نسبت به دوره قبل 62 درصد 
افزایش داشته و به عدد 801 نفر رسید. این مسئله واکنش دو تن 
از فقهای شورای نگهبان را برانگیخت؛ چه آنکه آیت الله جنتی در 
خطبه های نماز جمعه تهران اعلام کرد که برخی از این داوطلبان 
حتی نمی توانند یک صفحه عربی بخوانند و با این کار موجب زحمت 

برای شورای نگهبان می شوند.
ثبت نام برخی از چهره ها همچون آیت الله موسوی بجنوردی، 
آیت الله امجد، سید حسن خمینی و ... نیز سوالاتی در مورد چگونگی 
احراز صلاحیت علمی این افراد بوجود آورد. شورای نگهبان در 
اطلاعیه ای شرایط آزمون علمی مجلس خبرگان و اینکه چه افرادی 
از این آزمون معاف بوده و مابقی ثبت نام کنندگان باید در آزمون 

شرکت کنند را اعلام کرد.
ابهامات موجود در این اطلاعیه حرف و حدیث ها را بیشتر کرد. 
سوال اصلی هم که در این بین مطرح می شد این بود که با توجه به 
اطلاعیه شورای نگهبان آیا چهره هایی چون آیت الله امینی و سید 
حسن خمینی نیز بایددر این آزمون شرکت کنند یا خیر؟ سخنگوی 
شورای نگهبان هم اعلام کرد افرادی که طبق اطلاعیه شورای 
نگهبان در آزمون شرکت نکنند به معنای انصراف آنها تلقی خواهد 
شد. روز سه شنبه گذشته 15 دی ماه نیز آزمون علمی خبرگان در 
دبیرخانه مجلس خبرگان در قم برگزار اما خبری از حضور چهره های 

شاخص نبود.
غیبت این چهره ها از آیات غروی، صدیقی، امجد، موسوی بجنوردی تا حجج اسلام 
آقاتهرانی و سیدحسن خمینی در آزمون اجتهاد، برخی شائبه ها مبنی بر اینکه صلاحیت 
آنان چگونه احراز می شود را تقویت کرد. در این میان میان چهره هایی چون آیت الله هاشم 
زاده هریسی از چهار راه احراز اجتهاد نامزدهای خبرگان خبر دادند که در ید قدرت شورای 
نگهبان و صلاحدید آنهاست. راه های چون اشتهار آنان به اجتهاد، کتب و کلاس هایشان و 

در نهایت شرکت در آزمون.
نجات الله ابراهیمیان سخنگوی شورای نگهبان نیز روز یکشنبه در نشست خبری خود 
سعی کرد تا در حد امکان ابهامات و سوالات خبرنگاران در مورد نحوه احراز صلاحیت برخی 
از نامزدهای مجلس خبرگان را طبق قانون و بیانیه شورای نگهبان پاسخ دهد. آنچه که او در 
سخنانش بر متن اطلاعیه شورای نگهبان افزود، این بود که اعضای پیشین مجلس خبرگان 

نیز اجتهادشان تایید شده محسوب می شود و نیازی به شرکت در آزمون نداشتند.

چهره های معاف از آزمون خبرگان
 به گزارش خبر آنلاین، طبق بند اول اطلاعیه ای که شورای نگهبان در 10 دی ماه 
منتشر کرد، افرادی چون آیات و حجج اسلام جنتی، هاشمی، یزدی، روحانی، امامی کاشانی، 
صادق لاریجانی، مصباح یزدی، احمد خاتمی، مومن، هاشمی شاهرودی، علم الهدی، رئیسی 
و مومن به دلیل اینکه از اعضای کنونی مجلس خبرگان رهبری به شمار می روند، نیازی به 
شرکت در آزمون نداشتند. نکته قابل توجه این است که طبق این بند، چهار نفر از پنج عضو 
شورای نگهبان که در انتخابات مجلس خبرگان ثبت نام کرده اند در این دسته بوده و نیازی 

به حضورشان در آزمون نیست.
همچنین طبق اطلاعیه شورای نگهبان کسانی که در گذشته در آزمون خبرگان که از 
طرف شورای نگهبان برگزار شده شرکت نموده و از نظر علمی تأیید شده اند نیز نیازی به 
شرکت در این امتحان نداشتند. چگونگی تائید علمی در این بند که باعث ایجاد ابهاماتی 
شده بود، موجب شد تا ابراهیمیان در مقام رفع این ابهام به گفت وگوی خود با آیت الله 

جنتی در این ارتباط اشاره کرده و بگوید: از ایشان پرسیدم که منظور 
دقیق این بند از بیانیه چه بوده است و آیت الله جنتی پاسخ دادند 
که »منظور همه شیوه های احراز صلاحیت بوده است«. به گفته 
وی، بر این اساس تمام کسانی که قبلا در مجلس خبرگان عضویت 
داشته و اجتهادشان تایید شده بوده، دیگر نیازی به شرکت در آزمون 

خبرگان نداشتند.
براساس این گفته مجید انصاری معاون پارلمانی رییس جمهور 
که در دوره سوم مجلس خبرگان نماینده مردم تهران و آیت الله 
امینی که در ادوار گذشته نماینده این مجلس بود و همچنین آیت الله 
مدرسی یزدی از فقهای شورای نگهبان، محسن اسماعیلی از اعضای 
حقوقدان شورای نگهبان، عباسعلی اختری دبیرکل مجمع جهانی 
اهل بیت، محسن اراکی دبیرکل مجمع تقریب مذاهب اسلامی و 
محسن غرویان استاد حوزه که در دور قبل انتخابات مجلس خبرگان 
در آزمون تائید صلاحیت شده بودند، نیازی به شرکت در آزمون 

اجتهاد مجلس خبرگان نداشتند.
از میان دیگر چهره های شاخص ادوار گذشته مجلس خبرگان 
که در این دوره نیز ثبت نام کرده و با این گفته ابراهیمیان از شرکت 
در آزمون خبرگان معاف شده بودند، می توان به آیات و حجج اسلام 
محمدباقر باقری کنی، عباس کعبی، محمدعلی تسخیری و ...اشاره 

کرد. 
آخرین بند این اطلاعیه هم در مورد محرومیت افرادی بود که 
تحصیلات حوزوی نداشته و در این انتخابات ثبت نام کرده بود. 
شاخص ترین چهره ای که طبق این بند از انتخابات مجلس خبرگان کنار گذاشته شد، محمد 
غرضی نامزد یازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری بود. او به خبرآنلاین گفت که در 
کلاس های فقه حضرت امام )ره( حاضر می شده اما آن زمان به فکر جمع کردن مدرک 

نبوده تا در چنین روزهایی به آن نیاز پیدا کند.
در این بین افرادی نیز هستند که شامل هیچ یک از بندهای اطلاعیه شورای نگهبان 
نبوده و به نظر می رسد به دلیل اینکه اجتهاد آن از سوی امام خمینی و مقام معظم رهبری 
به تائید رسیده، در آزمون اجتهاد شرکت نکردند. در این ارتباط می توان به آیت الله موسوی 
بجنوردی اشاره کرد. وی در سال های 61 تا 68 عضو شورای عالی قضایی بود که شرط 

حضور در این شورا، مجتهد بودن بود و اجتهاد او به تائید حضرت امام خمینی رسیده بود.
 *عباس طهماسبی زاده

نتایج تازه ترین نظرسنجی های صورت گرفته در قم، برای جبهه پایداری نگران کننده 
بوده است. در این نظرسنجی که توسط یک سازمان معتبر در حوزه انتخابیه قم انجام شده، 
بر خلاف انتظار برخی جریان های اصولگرا، علی لاریجانی با فاصله بسیار زیاد از دیگر چهره 

های سیاسی در صدر قرار گرفته است.
احمد امیرآبادی و آشتیانی با فاصله زیاد از لاریجانی، در جایگاه های بعدی قرار گرفته اند.

پایش نوشت: جبهه پایداری و اطرافیان آیت الله مصباح یزدی از جدی ترین مخالفان 
علی لاریجانی در کشور هستند. اوج این مخالفت ها در جریان سخنرانی چندسال قبل 

لاریجانی در قم که برخی به سمت رئیس مجلس مهر و کفش پرتاب کردند آشکار شد.

حجت الاسلام مجتبی ذوالنور جانشین سابق نمایندگی ولی فقیه در سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی که از قم نامزد شده در جایگاه هفتم این نظرسنجی قرار دارد. حجت الاسلام 
سقای بی ریا و وحید یامین پور، از نامزدهای جبهه پایداری نیز که در تهران برای موفقیت 
در انتخابات شانسی برای خود قائل نبوده و به همین دلیل به قم رفته اند در جایگاه های 

آخر قرار دارند. 
گفته می شود با توجه به عدم اقبال مردمی به آنها در این شهر آنها در حال بررسی تغییر 

حوزه انتخابیه خود به تهران هستند. 
در یک نظرسنجی دیگر نیز که در شهر قم انجام شده، وضعیت جبهه پایداری و 

جریانهای تندرو بد و ناامید کننده ارزیابی شده است. در این نظرسنجی نسبتا محدود که 
قبل از ثبت نام نامزها صورت گرفته و هدف از آن، استمزاج نظر رای دهندگان درباره چهره 
های سیاسی و برخی نامزدهای بالقوه مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان بوده، نتایج 
غیرمنتظره ای برای دست اندرکاران آن داشته است. در این نظرسنجی با فرض اینکه سعید 
جلیلی نامزد انتخابات شود تنها 5 درصد به او رای داده اند. در زمینه انتخابات خبرگان نیز، با 
فرض اینکه آیت الله سیدحسن خمینی از قم نامزدانتخابات شود، وی با فاصله معناداری در 
صدر قرار گرفته و برخی دیگر از چهره های مشهور حوزوی با فاصله زیادی پس از وی قرار 

دارند. قم سه کرسی در مجلس شورای اسلامی دارد.

آیت الله جوان همچنان به تندروها بی اعتنا است

رقابت شانه به شانه برای تخریب سید  حسن

انشقاق د ر جریان اصولگرا بیش ازپیش به چشم می خورد

روزگار اقرار اصولگرایان

چه کسانی نیازی به شرکت در آزمون اجتهاد نداشتند؟

چهره های معاف از آزمون خبرگان

نگرانی تندروها در قم از نتایج یک نظرسنجی؛

لاریجانی با فاصله زیاد در صدر

مسئله مشخص اکنون اما فراتر 
از یک مطالبه ساد ه است. اینکه طیف سنتی 
اکنون و 1۸ سال پس از طرح شعارهایی چون 

آزاد ی بیان و حقوق شهروند ی و کرامت انسانی 
از سوی رقیب د یرینه خود ، از همان شعارها 
که ارکان اساسی جامعه مد نی هستند  بهره 
می جویند  نشان می د هد  تغییراتی که جامعه 
نزد یک به د و د هه است با آن د رگیر بود ه حال 
دیگر به گوش بخش های سنتی تر رسید ه است 
و طرح این مطالبه د ر میان آنان فارغ از اینکه 

د غد غه حقیقی آنان باشد  یا راهی برای اینکه از 
رقیب پیش بیفتند  اتفاق مبارکی است

حمید آخوندی

دیاکو  حسینی
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فرار مسئولان از یک کلنگ زنی!
گفته می شود: مراسم کلنگ زنی آغاز ساخت بیمارستان تخصصی سوانح سوختگی موقوفه 
عمیدی با حاشیه های پررنگ تر از متن به پایان رسید؛ اما حاشیه های این مراسم کلنگ زنی پر رنگ 
تر از متن شد تا جائیکه این مراسم با خوبی و خوشی به پایان نرسید. داستان از آنجائی آغاز شد که 
شهروندان و همسایگان این زمین وقفی، صبح دیروز متوجه شدند که قرار است در این مکان مراسم 
کلنگ زنی انجام شود. همسایه ها از طریق تلگرام به یکدیگر خبر داده و خود را به مراسم رساندند. با 
ورود مرتضی طلایی عضو شورای شهر تهران وی را دوره کرده و با انتقاد به این اقدام گفتند: ما اجازه 
ساخت نمی دهیم چون حق این محل این است که این مکان، فضای سبز شود نه اینکه به بیمارستانی 
بزرگ تبدیل شده و آسایش ما را از بین ببرد. شهروندان در این مراسم گلایه های خودادامه دادند و 
همین موجب شد تا وزیر بهداشت از انجام مراسم کلنگ زنی صرف نظر کند و حتی حجت الاسلام علی 
محمدی رئیس سازمان اوقاف کشور هم کلنگ ساخت زمین را نزد. کلنگ در دستان روابط عمومی 
مانده بود و هیچ مسئولی آن را بر زمین نمی زند. حتی استاندار تهران هم قبول نکرد. با دکتر ایاذی 
مشاور وزیر بهداشت و حتی رئیس دانشگاه علون پزشکی شهید بهشتی و خضری عضو کمیسیون 
بهداشت مجلس صحبت شد و آنها هم قبول نکردند تا اینکه بالاخره با سلام و صلوات فرزند واقف در 

میان اعتراض شهروندان کلنگ را به زمین زد.

لاریجانی: در هیچ ائتلافی نیستم 
گفته می شود: رییس مجلس شورای اسلامی انتشار اخباری مبنی بر ائتلاف وی با دولت را نادرست 
عنوان کرد و گفت: مصلحت دولت و مجلس نیز چنین اقدامی نیست چرا که مجلس باید به علت وظیفه 
ریل گذاری مستقل باشد. علی لاریجانی در دیدار با اعضای جمعیت پیشرفت و عدالت انقلاب اسلامی 
افزود: اخبار درباره ائتلاف با دولت خلاف واقع است و مصلحت دولت و مجلس نیز در آن نیست چرا که 
مجلس باید به علت وظیفه ریل گذاری مستقل باشد لذا این اخبار نادرست است. وی درمورد حضورش در 
ائتلاف اصولگرایی توضیح داد: چنانچه به آقای موحدی )آیت الله موحدی کرمانی، دبیرکل جامعه روحانیت 
مبارز( گفته ام از جریان روحانیت حمایت می کنم و آن را اصیل می دانم اما اینکه شخصا در جریانی حضور 
داشته باشم به مصلحت نیست که رئیس قوه مقننه در جریانی حضور داشته باشد لذا من نظراتم را گفته 

ام چنانچه درست نیست رئیس قوه مجریه نیز در سازوکار سیاسی قرار گیرد

رسایی به جای فرافکنی دنبال شکایت خود باشد
گفته می شود: معاون سیاسی و انتظامی فرمانداری تهران در واکنش به اظهارات رسایی پس از احراز 
نشدن صلاحیتش در هیات اجرایی شهرستان تهران گفت: من دو جلسه مفصل با آقای رسایی داشتم و 
همه نکات را برای ایشان تشریح کردم و اکنون تعجب می کنیم که چرا چنین اظهاراتی را مطرح کرده 
است. علی اصغر ناصربخت در گفت وگو با ایسنا افزود: همه توضیحات ما روشن می کند که رسایی مطالب 
کذبی را منتشر کرده است. وی گفته است که اعضای هیات اجرایی شهرستان تهران همگی اصلاح طلب 
هستند و بنابراین به دلیل گرایش سیاسی شان وی را ردصلاحیت کرده اند در حالی که همه اعضای هیات 
های اجرایی دارای ملاک های از قبیل وجهه اجتماعی مناسب، سابقه مدیریت بالا و صلاحیت اخلاقی و 
عملی هستند. معاون سیاسی و انتظامی فرماندار تهران در پایان با توصیه به رسایی درباره رعایت اخلاق و 
پرهیز از فرافکنی خاطرنشان کرد: برای همه کسانی که صلاحیت آنها در هیات های اجرایی احراز نشده 
است این فرصت فراهم است تا به هیات های نظارت شکایت کنند. آقای رسایی بهتر است به جای فرافکنی 

دنبال شکایت خود باشد.

روایت یک نماینده از حضور بازیگران ایرانی در ماهواره
گفته می شود: لاله افتخاری، نماینده مردم تهران در مورد برخی انتقاداتش به حجاب هنرپیشه های 
سینما گفت: مسائل، فراتر از حجاب است. من به خود هنرپیشه کار ندارم آن چیزی که در فیلم ها می  آید 
بعضی وقت ها مسلمان هم که نباشی مصلحت نمی بینی که خانواده ات بروند ببینند. من خیلی وقت ها 
بی سروصدا رفته ام در سینما نشسته ام. گاهی حتی جلسه ای را لغو کرده ام و یک فیلم را دیده ام. گاهی 
واقعاً دلم به حال هنر می سوزد که تضعیف می شود. افتخاری در مورد بازی بازیگران ایرانی در سریال های 
ماهواره ای گفت: ما اگر آن هنری را که گفتم درست عرضه کرده بودیم بچه های خودمان آنجا نمی رفتند. 
تمام چیزی که سینما و فرهنگ ما تا الان نشان داده سراب بوده. آب به اینها نشان ندادیم که تشنگی شان 
برطرف شود، یعنی تحت تأثیر هنر بیگانه و دیگران آن را به نمایش گذاشتیم. مثلًا در یک حبه قند، 
روحانی، دست و پا چلفتی است و رزمنده، نیازمند است، آن وقت شخصیت آمریکا رفته  اش منجی می شود. 
همین است که فکر می کنند منجی باید آن طرف آب باشد. به نظر من ما بعضی سریال ها و فیلم های خوب 

داشته ایم و مردم هم به سمت آن آمده اند.

تکذیب یک شایعه درباره سیدحسن خمینی
 گفته می شود : آیت الله سیدحسن خمینی تاکنون تصمیمی برای کناره گیری از حضور در انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری نگرفته است.ثبت نام سید حسن خمینی برای حضور در انتخابات پنجمین دوره 
مجلس خبرنگان رهبری تاکنون باعث ایجاد اخبار متفاوت و متناقضی شده است، اما پیگیری های خبرنگار 
ایسنا به این رسید که یادگار امام)ره( تاکنون تصمیم برای کناره گیری از حضور در انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری نگرفته و همچنین اخبار منتشر شده مبنی بر عدم احراز صلاحیت او تائید نمی شود.در 
روزهای گذشته برخی خبرها حاکی از این بود که سید حسن خمینی از انتخابات خبرگان کناره گیری 
کرده و یا به خاطر عدم احراز صلاحیت نمی تواند در انتخابات این دوره خبرگان شرکت کند، اما دفتر 
یادگار امام )ره( با تکذیب این خبرها اعلام کرده که سید حسن خمینی همچنان در صحنه انتخابات حضور 

دارد و هیچ پیامی مبنی بر رد صلاحیت اش دریافت نکرده است.

حمله تند خسروی وفا به یار احمدی نژاد  
گفته می شود: محمود خسروی وفا رئیس فدراسیون ورزش معلولین و جانبازان درباره علی سعیدلو، 
معاون پیشین محمود احمدی نژاد گفته است: »دوره سعیدلو بدترین دوران مدیریتی ورزش کشور بود. 
علت آن هم این بود که در این دوران دروغ نهادینه شد. این دوران، دوران خوبی برای ورزش کشور نبود. 
همه یاد گرفته بودند راست نگویند و صادق نباشند و این برای نظام جمهوری اسلامی چیز خوبی نبود، 
اما همه دوران تجربیات مثبتی برای من داشت.  علی آبادی مدیر بدی نبود، با وجود این که من جزو 
شاکی های وی بودم، اما انصافا مدیر بدی نبود. به اعتقاد من مدیر را نباید با نمره عالی سنجید. اگر با نمره 
عالی سنجیده شود همه مدیران رد می شوند ما باید در ارزیابی مدیران نمره خوب و متوسط را در نظر 
بگیریم که البته باید بگویم نمره متوسط برای مدیریت در جمهوری اسلامی یعنی ضعیف. این نظام نباید 

مدیر متوسطی داشته باشد، بلکه باید خوب یا خیلی خوب باشد.«

صلاحیت غرضی برای خبرگان احراز نشد 
گفته می شود: محمد غرضی در پاسخ به این پرسش که آیا از جنابعالی برای شرکت در آزمون علمی 
مجلس خبرگان از سوی شورای نگهبان دعوتی به عمل آمده است، گفت:  خیر. آقایان مدارک بنده را برای 
حضور در انتخابات کافی ندانستند. وی ادامه داد: دلیل عدم احراز صلاحیت بنده نداشتن مدرک حوزوی 
اعلام شد حال آنکه بنده مدتی در کلاس های خارج علما از جمله امام خمینی )ره( حاضر می شدم. در آن 
دوران برای اینکه قصد ارتزاق از این راه را نداشتم به دنبال مدرک گرفتن هم نبودم. غرضی گفت: فقهای 
شورای نگهبان به دلیل اینکه مدرکی مبنی بر تحصیلات حوزی نداشتم، صلاحیتم را احراز نکرده و به این 

دلیل نتوانستم در آزمون شرکت کنم. 

آیت الله مصباح قسم جلاله خورد که از وقایع قم بی خبر بود
گفته می شود: حجت الاسلام والمسلمین آقاتهرانی در گفت وگوی بارمز عبور گفت: آیت الله مصباح به 
من فرمودند که به آقای لاریجانی بگو به والله العلی العظیم من در این قصه 22 بهمن نه خودم از قبل خبر 
داشتم نه همان موقع می دانستم، بعد به من خبر دادند که چه شده است. اصلا به من ربطی ندارد، ولی 
آقای لاریجانی همه برخوردهایش حاکی از این است که شخص آقای مصباح این کار را کرده که بسیار 
برای خودش بد است. برای خود آقای لاریجانی این کار خیلی زشت است. واقعا دلم می سوزد. حاج آقا که 
اساسا اهل این حرف ها نیست قسم خورد که به او بگو که بیخودی در دلش نماند و خیال نکند من کرده ام. 

ربطی به من ندارد. در این قصه کاری نداشتم.

نوش آبادی: یالثارات دیگر منتشر نمی شود
گفته می شود: سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در پی انتشار هفته نامه یالثارات پس 
از لغو مجوز، این اقدام را غیرقانونی دانست و تاکید کرد که این هفته نامه دیگر منتشر نخواهد شد. 
حسین نوش آبادی افزود: انتشار این هفته نامه پس از رأی هیات نظارت بر مطبوعات که نهادی نظارتی 
و قانونی است، فی النفسه تخلف است. معاون حقوقی، پارلمانی و امور استان های وزیر ارشاد گفت: 
چهارشنبه گذشته 16 دی ماه بطور رسمی لغو مجوز این نشریه را به دست اندر کاران آن اعلام کردیم، 
همچنین به شرکت توزیع کننده نشریه ابلاغ شد که سریعا نسبت به جمع آوری شماره قبل منتشر 

شده آن اقدام کند.

شایعه ای که مهناز افشار تکذیب کرد
گفته می شود: چند روزی است که مهناز افشار بازیگر سینما باز هم در گروه های تلگرامی خبرساز 
شده است. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ وی که گفته می شد مدیریت تبلیغات انتخاباتی را برای 
مادر شوهر خود به عهده گرفته است در پیامی توئیتری این موضوع را تکذیب کرد. افشار در پست خود 
نوشت: همچنان در کانون اخبار دروغین رنگارنگ هستم. اینجانب مهناز افشار هیچ گونه فعالیت انتخاباتی 

نخواهم داشت و تمام اخبار در این زمیبه کذب محض است.

مهدی هاشمی رد مال و جریمه نقدی را پرداخت نمی کند!
گفته می شود: علیزاده طباطبایی گفت: مهدی هاشمی حکم صادرشده را قبول ندارد و به همین 
خاطر هم رد مال و جریمه نقدی را که در حکم آمده پرداخت نمی کند. محمود علیزاده طباطبایی در 
گفت وگو با فارس در پاسخ به این سؤال که آیا مهدی هاشمی رد مال و جریمه نقدی خود را پرداخت کرده 
است یا خیر گفت: حکمی که برای مهدی صادر شده غلط است. وی افزود: مهدی حکم را قبول ندارد و به 

همین خاطر هم رد مال و جریمه نقدی را که در حکم صادره آمده پرداخت نمی کند.

انصراف دو نماینده از طرح سوال از وزیر کشور 
گفته می شود: دو نماینده مجلس از طرح سوالشان از وزیر کشور انصراف دادند. به گزارش  ایسنا، 
محمد دهقان در پایان جلسه علنی روز یک شنبه موارد اعلام وصولی را قرائت کرد. بر این اساس رضا 
صابری و عبدالوحید فیاضی نمایندگان آزاد شهر و نور از طرح سوال خود از وزیر کشور در مورد علت عدم 
تعامل لازم با نمایندگان در انتصاب استانداران و فرمانداران انصراف دادند. همچنین طرح استفساریه بند ب 

ماده واحده قانون اجازه پرداخت وظیفه و مستمری وراث کارمندان و

رضا احدی ممنوع الملاقات شد  
گفته می شود: رضا احدی به بخش مراقبت های ویژه بیمارستان منتقل شد. به گزارش خبرآنلاین؛ 
رضا احدی پیشکسوت استقلالی ها که چند روزی است در بیمارستان بستری شده به دستور پزشکان 
ممنوع الملاقات شد. به دستور پزشکان احدی به بخش مراقبت های ویژه منتقل شده است و هیچ کس 

نمی تواند او را ملاقات کند.

سوشا مکانی آزاد شد
 گفته می شود :  دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس از زندان آزاد شد.به گزارش تسنیم، سوشا 
مکانی که به دلیل انتشار عکس های خصوصی اش و داشتن شاکی خصوصی راهی زندان اوین شده 
بود، عصر روز گذشته با قرار وثیقه آزاد شد.دروازه بان پرسپولیس برای آزادی وثیقه ای یک میلیاردی 

ارائه کرده است.

نامحـرمانه

رئیس ستاد انتخابات استان قم گفت: با 
هرگونه تخلفات انتخاباتی و تبلیغات زودهنگام 
خلاف قانون دراین استان برخورد خواهد شد.

ستاد  جلسه  هشتمین  در  جمالی  احد 
انتخابات استان افزود: توقع از استان قم این 
است که همه کارها بر مدار اخلاق و قانون 

باشد.
وی درادامه مساله جانمایی صندوق های 
رای را حائز اهمیت برشمرد و افزود: ویژگی 
امکانات و دسترسی  امنیت،  هایی همچون 
مردم باید در جانمایی صندوق ها مدنظر قرار 
گیرد.جمالی با بیان اینکه تعامل نظام مند و 
منطقی بین ستاد انتخابات استان با شورای 
نگهبان و صدا و سیما تا این لحظه برقرار بوده 
است، بر ضرورت بهره گیری صدا و سیما از 

ظرفیت نخبگان و گروه های مرجع و مورد اعتماد جامعه 
در راستای شورآفرینی برای افزایش حضور حداکثری مردم 
در عرصه انتخابات تاکید کرد. وی با تاکید بر ضرورت اتخاذ 
تمهیدهای لازم برای برگزاری باشکوه انتخابات گفت: برای 
برنامه ملاقات  از رهنمودهای مراجع عظام،  بهره مندی 
اعضای ستاد انتخابات با این بزرگان را در دستور کار خواهیم 
قم  مرکز  سیمای  و  صدا  مدیرکل  جلسه  این  داشت.در 
گزارشی از اقدام ها و ویژه برنامه های انتخاباتی این مرکز 
ارائه کرد. انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و 
دهمین دوره مجلس شورای اسلامی، هفتم اسفندماه سال 

جاری برگزار می شود.

تبلیغات زود هنگام در فضای مجازی 
خلاف قانون است 

فرماندار قم تصریح کرد: تبلیغات زود هنگام کاندیداها 
حتی در فضای مجازی به هر نحوی خلاف قانون و تخلف 
است. رضا سیار، در مورد تبلیغات زود هنگام کاندیداها و یا 
توسط طرفداران گفت: تبلیغات زود هنگام به عنوان تخلف 
قانونی فقط متوجه کاندیداها نیست و حتی متوجه هواداران 

و افرادی است که نسبت به قوانین آگاهی ندارند.
فرماندار قم افزود: به طور قطعی تا 29 بهمن ماه برای 
نیز  بهمن  تا 22  و  اسلامی  کاندیداهای مجلس شورای 
برای کاندیداهای خبرگان رهبری هر گونه تیلیغات شامل 
غیر  کنفرانسی  تجمعی،  نمایشی،  همایشی،  نوشتاری، 

قانونی است و حتی مجالس خانوادگی اگر با 
هدف جلب نظر باشد نیز خلاف قانون است. 
وی تصریح کرد: یکی از دغدغه ها در رابطه 
این  به  زیادی  اقشار  و  فضای مجازی است 
فضا دسترسی دارند و شاید تصور باشد که در 
این فضا هرگونه تبلیغ و تخریب مساله مهمی 
نباشد اما به شدت این امر جز موارد تخلفی 
شناخته شده است. سیار خاطرنشان کرد: در 
اقداماتی از  جهت نظارت بر فضای مجازی 
سوی پلیس فتا و طلاعات و بخش های دیگر 
مرتبط انجام می پذیرد و با هر گونه تبلیغ زود 
هنگام برخورد می شود. وی بیان کرد: در این 
ارتباط ماده 56 قانون انتخابات تا ماده 66 انواع 
تخلفات را ذکر کرده و ماده 67 نیز قوه قضائیه 
را مسئول پیشگیری از وقوع جرائم انتخاباتی 
قرار داده که رئیس قوه قضائیه بخش نامه ای در این باره 
ابلاغ کرده اند و ستاد پیشگیری از وقوع تخلفات تشکیل شده 
است. فرماندار قم افزود: همچنین جلساتی با اصناف برگزار 
شده تا از فرصت ها و تهدیدات فضاها آگاهی یابند در این 
باره تذکرات لازم ارائه شده و در ماده 68 هر گونه تخلفات 
از زمان ثبت نام تا دو روز بعد ازاخذ رای بررسی می شود و 
به مجموعه قضائی ارجاع می یابد. وی گفت: 27 بهمن ماه 
آخرین تائید و رد صلاحیت ها اعلام می شود و 28 بهمن 
ماه نیز جمع بندی و انتشار اگهی صورت می گیرد و با آغاز 
تبلیغات تا 6 اسفند ماه فرصت برای کاندیداها وجود دارد و 7 

اسفند ماه نیز روز انتخابات را در پیش داریم.

رئیس ستاد انتخابات استان قم:

با هرگونه تخلف انتخاباتی برخورد می شود 

با  ایران  مخابرات  شرکت  سرپرست 
برای  مخابرات  سازی  ظرفیت  به  اشاره 
تولید محتوای داخلی در فضای مجازی، 
از حمایت این شرکت از تولیدات مبتنی 
بر ارزش های بومی و معارف دینی در این 

فضا خبر داد.
بین  امور  و  روابط عمومی  به گزارش 
مهندس   ایران،  مخابرات  شرکت  الملل 
سید اسد الله دهناد ضمن اعلام مطلب 
باید  کشور،  مجازی  »فضای  افزود:  فوق 
فضای امر به معروف و نهی از منکر باشد و 
شرکت مخابرات در این راستا آمادگی دارد 
با نهادهای ذی ربط و نقش آفرین در این 
حوزه از جمله شورای عالی فضای مجازی و 
شورای عالی انقلاب فرهنگی به طور کامل 

همکاری کند.«
وی با اشاره به لزوم حضور یکپارچه تمام نهاد های 
فرهنگی و دولتی در فضای مجازی، گفت: »نداشتن 

نقشه راه، وجود ناهماهنگی و سیاستگذاری موازی، 
چالش اصلی فضای مجازی کشور است و برای رفع 
بخش  این  در  کلان  راهبرد  تدوین  به  نقیصه  این 

نیازمندیم.«

ایران  مخابرات  شرکت  سرپرست 
همچنین بر اهمیت وجود زیرساخت لازم 
برای راه انداری شبکه های داخلی تولید و 
توزیع محتوا تاکید کرد و گفت: »مجموعه 
شرکت مخابرات ایران در سراسر کشور در 
تدارک و تامین این زیر ساخت، اجرائی 
سازی آن و حمایت از کسب و کارهایی 
که در عرصه تولید محتوای مناسب برای 
فضای مجازی کشور گام بر می دارند ، 

نقش مهمی بر عهده دارد.«
گفت:  پایان  در  دهناد  مهندس 
»امیدواریم برنامه ششم توسعه با شناخت 
هر چه بیشتر و دقیق تر نسبت های جامعه 
و فضای مجازی، زمینه ها و مکانیزم های 
حضور فعالانه در این فضا را مهیا کند و 
با اولویت بخشیدن به تولید محتوا، ضمن جبران عقب 
ماندگی ها، زمینه جهش موقعیت در سطوح منطقه ای و 

بین المللی را فراهم نماید.«

سرپرست شرکت مخابرات ایران مطرح کرد:

چالش اصلی فضای مجازی کشور 

معاون بهداشتی وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی گفت: خوشبختانه بیماری 
آنفلوآنزا در کشور در مقایسه با سال گذشته 

تلفات زیادی نداشته است.
در  یکشنبه  ظهر  سیاری  اکبر  علی 
همایش پایش و ارزیابی اجرای طرح تحول 
نظام سلامت در حوزه بهداشت، بیان کرد: 
مرکز   99 خریداری  در  بهداشت  وزارت 
بهداشت استیجاری در استان قم همکاری 

خواهد کرد.
وی با بیان اینکه مردم باید در محل 
زندگی خود به مراکز بهداشت دسترسی 
داشته باشند، افزود: همچنین مراکز بهداشت 

باید خدمات مطلوبی را به مردم ارائه دهند.
معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی بیان کرد: جوان امروز با خشونت، 
حوادث، خودکشی،   اعتیاد و غیره دست به 
گریبان است که این مسائل باید مورد توجه 

ویژه مراکز بهداشت قرار گیرد.
عنوان  تحت  که  افرادی  گفت:  وی 
کارشناس مراقب سلامت فعالیت می کنند 
از  دانشگاهی  تحصیلات  بر  علاوه  باید 
تجربه افراد کارآزموده و آموزش های لازم 
بهره مند شوند. سیاری با اشاره به وظیفه 
سنگین کارشناسان مرکز بهداشت، افزود: 
کارشناسان مرکز بهداشت باید به گونه ای 
توانمند شوند که خدمات در نظر گرفته شده 
در طرح تحول نظام بهداشت را به طور کامل 

در اختیار مردم قرار دهند.
توجه ویژه دولت به سلامتی مردم

به  دولت  ویژه  توجه  به  اشاره  با  وی 
سلامتی مردم، افزود: کارشناسان بهداشت 
نیز باید ارتباط خوبی با مردم برقرار سازند 
تا اطمینان لازم برای حضور آنها در این 
مراکز فراهم شود. معاون بهداشتی وزارت 
در  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت، 
شیوع  خصوص  در  همایش  این  حاشیه 
آنفلوآنزا نیز افزود: آنفولانزای فصلی هر ساله 
با آغاز فصل سرما رخ می داد و مساله حاد 
و جدیدی نیست. وی بیان کرد: تعداد افراد 
مبتلا شده و فوت شده بر اثر بیماری آنفلوآنزا 
طی سال جاری دور از انتظار نبوده است. 
سیاری با اشاره به انجام اطلاع رسانی مناسب 
در خصوص این بیماری و راه های شیوع 

آن افزود: داروی آنفلوآنزا در دسترس است 
و پزشکان بر اساس دستورالعمل مشخص 
شده دارو را به افراد مبتلا تجویز می کنند. 
افراد  اینکه ماسک زدن برای  با بیان  وی 
عادی برای پیشگیری از آنفلوآنزا ضرورت 
ندارد، افزود: تنها کارکنان بیمارستان که به 
مراقبت از بیماران می پردازند باید ماسک 
بهداشت،  وزارت  بهداشتی  معاون  بزنند. 
کرد:  بیان  پزشکی  آموزش  و  درمان 
خوشبختانه شدت بیماری آنفلوآنزا در 2 
استان کرمان و سیستان و بلوچستان طی 
یافته  اخیر کاهش  چشمگیری  روزهای 
است. وی با بیان اینکه خوشبختانه بیماری 
آنفلوآنزا در مقایسه با سال گذشته تلفات 
زیادی نداشته است، افزود: بیماری آنفلوآنزا 
قابل کنترل نیست و تنها باید مراقبت های 
لازم برای جلوگیری از ابتلا به آن انجام شود.

مزایای طرح تحول سلامت
 در حوزه بهداشت

سیاری در خصوص اجرای طرح تحول 
در  افزود:  نیز  بهداشت  حوزه  در  سلامت 
شهرها برای هر 2 تا سه هزار نفر کارشناس 
مراقب سلامت و برای هر 20  تا 30 هزار 
در  روان  یا سلامت  تغذیه  کارشناس  نفر 
با بیان اینکه  نظر گرفته شده است. وی 
خوشبختانه اقدامات لازم در حوزه بهداشت 
استان قم به خوبی انجام شده است، افزود: 
خدمات و مراقبت های اولیه و درمان سرپایی 
پایگاه های  در  عمومی  پزشک  حد  در 
بهداشت ارائه می شود. معاون وزیر بهداشت، 

درمان و اموزش پزشکی در خصوص مزایای 
طرح تحول سلامت در حوزه بهداشت افزود: 
اجرای این طرح، دسترسی بیشتر مردم به 
امکانات بهداشتی را فراهم آورده و ایجاد 
تعداد  آن  بر  علاوه  است،    کرده  اشتغال 

کارمندان دولت را افزایش نداده است.
انتقاد ایرانی خواه ازدرمان محور بودن 

زیرساخت های بهداشتی قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم 
نیز در این همایش اجرای طرح تحول نظام 
سلامت را موجب بهبود خدمات درمانی در 

این استان عنوان کرد.
ابوالفضل ایرانی خواه با بیان اینکه طرح 
سلامت  در  انقلابی  سلامت  نظام  تحول 
کشور است، افزود: کلیات این طرح توسط 
مقام معظم رهبری به دستگاه های گوناگون 
ابلاغ شده است. وی با اشاره به تأکید رهبر 
معظم انقلاب بر اجرای طرح تحول نظام 
سلامت، افزود:  طرح تحول نظام سلامت 
جزو معدود اقداماتی است که  مقام معظم 
رضایت  طرحی  عنوان  به  آن  از  رهبری 
علوم  دانشگاه  رئیس  برده اند.  نام  بخش 
پزشکی استان قم در خصوص نتایج اجرای 
اولین  افزود:  سلامت،  نظام  تحول  طرح 
نتیجه اجرای این طرح، کاهش هزینه های 
کمرشکن مردم و همچنین بالا بردن کیفیت 
خدمات درمانی است. وی اظهار کرد: قم 
در کنار چندین استان کشور جزو اولین 
استان ها در اجرای طرح تحول نظام سلامت 
بود و اقدامات مؤثری را نیز در این زمینه 

انجام داده است. ایرانی خواه با اشاره به لزوم 
توجه ویژه به بهداشت در طرح تحول افزود: 
قم  استان  بهداشتی  زیرساخت  متأسفانه 
حول درمان محوری شکل گرفته درحالی 
که توجه به بهداشت فردی قبل از وقوع 

بیماری امری ضروری است.
فعالیت 13۸ پایگاه 

بهداشت در استان قم
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
استان قم نیز در این همایش از فعالیت 138 

پایگاه بهداشت در این استان خبر داد.
انجام  به  اشاره  با  آقاحسنی،  مرتضی 
برنامه های آموزشی، افزود: برای اجرای بهتر 
طرح تحول سلامت در حوزه بهداشت برنامه 
آموزشی از اسفندماه سال 93 در آموزشگاه 
بهورزی آغاز شد و مربیان از آموزش های 
لازم بهره مند شدند. وی با اشاره به آموزش 
افزود:  بهداشت،  حوزه  در  انسانی  نیروی 
تاکنون 13 دوره آموزشی مراقبین سلامت و 
سه دوره آموزش بهورزان برگزار شده است.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
از اجرای طرح تحول  بیان کرد:  قبل  قم 
قم  در  بهداشت  مرکز  سلامت 18  نظام 
فعال بود که هر مرکز به طور متوسط به 
80 هزار نفر خدمات لازم ارائه می کرد اما 
دایر  قم  در  بهداشت  پایگاه  اکنون 138 
است. وی با اشاره به فعالیت 41 مدیر مرکز 
بهداشت در این استان، افزود:  603 نیروی 
انسانی برای اجرای طرح تحول سلامت در 
حوزه بهداشت بکار گرفته شده اند. آقاحسنی 
بیان کرد: 39 فضای فیزیکی در تملک مرکز 
نیز استیجاری  بهداشت است و 99 فضا 
است که امیدواریم با کمک دولت بتوانیم 
این ساختمان های استیجاری را خریداری 
کنیم. وی با بیان اینکه اجرای یک ساله 
طرح در مجموع 74 میلیارد تومان هزینه 
داشته است، افزود: در اجرای طرح تحول 
نظام سلامت در حوزه بهداشت 2 میلیارد 
میلیارد  چهار  سرشماری،  هزینه  تومان 
میلیارد   10 سپاری،  برون  هزینه  تومان 
تومان هزینه تجهیز پایگاه ها و آزمایشگاه، 
15 میلیارد تومان هزینه قرارداد با مراکز و 
بخش خصوصی، 27 میلیارد تومان هزینه 

ایجاد پایگاه های جدید و غیره شده است.

معاون بهداشتی وزارت بهداشت در قم:

99 مرکز بهداشت استیجاری در قم خریداری می شود

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس استان قم گفت: اگر مشکل خاص مالی 
و بودجه ای پیش نیاید، پروژه عظیم فرهنگی 
قم،  استان  مقدس  دفاع  موزه  باغ  معنوی  و 

خردادماه سال 96 به بهره برداری می رسد.
به گزارش مرکز خبر حوزه، احمد حسینی با 
بیان اینکه احداث باغ موزه دفاع مقدس در قم 
یکی از برکات و دستاوردهای سفر تاریخی سال 
89 مقام معظم رهبری به استان است، اظهار 
کرد: کار احداث این پروژه عظیم و معنوی پس 
از برگزاری جلسات متعدد با حضور مسئولان و 
کارشناسان در تهران و قم آغاز شد و البته پیش 

از آن نقشه پروژه، طراحی و تصویب شد.
وی همچنین با اشاره به اینکه در سه سال 
اخیر کشور با مشکل کمبود بودجه و اعتبارات 
گفت:  است،  بوده  روبه رو  عمرانی  طرح های 
همین مسئله موجب شد که در آذرماه سال 
92 عملًا این پروژه به دلیل عدم تامین بودجه 

لازم متوقف شود اما پس از آن به لطف الهی 
و حمایت های خاص دفتر رهبر معظم انقلاب، 
همچنین استاندار وقت و نمایندگان مردم در 
مجلس مقرر شد که با هدف تسریع در اجرای 
پروژه هئیت امنایی به ریاست استاندار و حضور 
16 نفر از مدیران استان و با دبیری اداره کل 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با سه 

کارگروه تشکیل شود.
حسینی ادامه داد: اواخر سال گذشته بود که 
با انجام یک مناقصه ، پیمانکار پروژه تعیین شد 

و اوایل امسال نیز کار اجرایی پروژه آغاز شد.
وی با بیان اینکه تاکنون پروژه 40 درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته است، بیان کرد: اگر 
اعتبارات در زمان مقرر تامین شود و از حیث 
بودجه ای به مشکل خاصی برنخوریم ان شاءالله 
باغ موزه دفاع مقدس استان قم خردادماه سال 
96 به بهره برداری می رسد و ما در حال حاضر 

طبق جدول زمان بندی شده پیش می رویم.

معاون هماهنگی و نظارت معاون اول رئیس جمهور در قم:

دولت برای تکمیل طرح های 
عمرانی نیمه تمام عزم جدی دارد

معاون هماهنگی و نظارت معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اهداف سفر خود به 
قم ابراز امیدواری کرد تا با تزریق منابع مالی لازم به پروژه های شاخص استان قم، شاهد 

تسریع در عملیات اجرایی و بهره برداری به موقع از این طرح ها باشیم.
به گزارش روابط عمومی استانداری قم رضا ویسه معاون هماهنگی و نظارت معاون 
اول رئیس جمهور پیش از ظهر دیروزدر سفر یك روزه به قم، به همراه سید مهدی 
صادقی استاندار قم از تعدادی از پروژه های عمرانی استان بازدید و روند اجرای آنها را 
مورد ارزیابی قرار داد.طرح تالار مرکزی شهر، تصفیه خانه فاضلاب قم و توسعه ی ضلع 
شرقی حرم مطهر حضرت معصومه )س( از جمله پروژه هایی بودند که مورد بازدید 

معاون آقای جهانگیری قرار گرفتند.
معاون هماهنگی و نظارت معاون اول رئیس جمهور در این بازدیدها با اشاره به عزم 
جدی دولت برای شتاب دادن به روند پیشرفت طرح های عمرانی نیمه تمام در کشور، 
کمبود منابع و اعتبارات را یکی از دلایل مهم رکود پروژه های عمرانی دانست و افزود: 
تلاش می کنیم تا با مدیریت صحیح و اتخاذ تدابیر لازم این مشکلات را به حداقل 
برسانیم.رضا ویسه با اشاره به اهداف سفر خود به قم ابراز امیدواری کرد تا با تزریق منابع 
مالی لازم به پروژه های شاخص استان قم، شاهد تسریع در عملیات اجرایی و بهره 

برداری به موقع از این طرح ها باشیم.
لازم به یادآوری است بر اساس برنامه، آقای ویسه عصر دیروزنیز از تعداد دیگری از 

پروژه های عمرانی استان بازدید کرد.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم :

باغ موزه دفاع مقدس قم سال 96 
به بهره برداری می رسد

اخبار
شهردار منطقه هشت قم :

پارك آبی بوستان غدیر 
تا پایان سال افتتاح می شود 

شهردار منطقه هشت قم گفت: یکی از فضای تفریحی برای شهر قم 
احداث پارك آبی است که در فضایی به مساحت 2 هکتار در بوستان غدیر 

احداث می شود که تا پایان امسال به بهره برداری خواهد رسید .

سید عبدالله سلیمانی به اهمیت سرمایه گذاری در منطقه هشت و فضای 
مطلوب منطقه اشاره کرد و گفت: یکی از ویژگی های پردیسان سرمایه گذاری 
در آن است که با توجه به موقعیت استراتژی می تواند نقش موثری در این 
زمینه داشته باشد. وی عنوان کرد: یکی از موقعیت های پردیسان از نظر 
سرمایه گذاری قرارگرفتن این منطقه در مسیر روستاهای خوش آب و هواست 

که می تواند موقعیتی برای سرمایه گذاری مطلوب باشد.
شهردار منطقه هشت قم گفت: از سوی دیگر بلوار غدیر یکی از مسیرهای 
ورودی شهر است که از نظر تفریحی و توریستی می تواند یك منطقه نمونه با 

سرمایه گذاری مطلوب برای گردشگران باشد.
سلیمانی با اشاره به وجود بوستان غدیر گفت: این بوستان 140 هکتار 
جاذبه تفریحی دارد که برای ساماندهی آن اقداماتی صورت گرفته و می تواند 
توان سرمایه گذاری منطقه را افزایش دهد. وی افزود: یکی از فضای تفریحی 
برای قم، احداث پارك آبی است که در فضای 2 هکتار در بوستان غدیر احداث 

می شود که تا پایان امسال به بهره برداری خواهد رسید.
شهردار منطقه هشت قم گفت: این پارك توسط بخش خصوصی در حال 
احداث است که در منطقه هشت شهری قم بوده که تاکنون 200 میلیارد ریال 

جهت احداث این پروژه سرمایه گذار شده است.

مدیرکل حمل و نقل و امور ترافیك شهرداری قم  خبرداد:

طراحی و نصب بیش از
 3 هزار متر مربع تابلوی هدایت مسیر 

مدیرکل حمل و نقل و امور ترافیك شهرداری قم از نصب 3 هزار و 200 
متر مربع تابلوی هدایت مسیر در قم خبر داد .سید امیرعباس صفوی با اشاره 
به نصب تابلوهای هدایت مسیر اظهار کرد: برنامه ریزی طراحی و نصب 3 هزار 
و 200 متر مربع تابلو اواخر سال 93 و اوایل سال 94 آغاز شد، که در حدود 

یك میلیارد تومان اجرا و مطالعات آنها هزینه دارد.
وی خاطرنشان کرد: قراردادهای نصب تابلوهای هدایت مسیر منعقد شده 
و پس از مطالعات به مناطق تحویل شد، اکنون در مناطق سه، چهار، هفت و 

هشت شهرداری قم مشغول نصب این تابلوها می باشند.
مدیرکل حمل و نقل و امور ترافیك شهرداری قم با اشاره به برنامه ریزی 
صورت گرفته برای نصب تابلوهای هدایت مسیر گفت: تابلوهای جدید هدایت 
مسیر بر اساس نوع معابر از نظر طبقه بندی، درجه معابر، ساخت و سازها 
و توسعه شهری مطالعه و طراحی شده، بر همین اساس تابلوهای قدیمی 
هدایت مسیر جمع آوری می شود. وی خاطرنشان کرد: این تابلوها در هدایت 

و راهنمایی زائران موثر بوده تا بتوانند آسان تر مسیر مورد نظر را پیدا کنند.
صفوی عنوان کرد: بر اساس آیین نامه و استاندارد، تابلوها با  زاویه مناسب  و 
رعایت حریم معابر نصب می شود البته مشاور در محل نصب تابلو حضور دارد.

وی با اشاره به نوع تابلوهایی که نصب آنها در دستور کار قرار گرفته است 
گفت: اسامی خیابان ها، مراکز خدماتی،  رفاهی، حرم حضرت معصومه)س(، 
پارکینگ زائر، پمپ بنزین ها، مراکز دانشگاهی و علمی در تابلوها قرار داده شده 
است. مدیرکل حمل و نقل و امور ترافیك شهرداری قم یادآور شد:  سعی داریم 
نصب تابلوهای هدایت مسیر در کل قم تا نیمه اول سال آینده انجام شود که 

شامل طراحی و نصب تابلوهای هدایت مسیر جدید است.

متین فر خبرداد:

بهسازی و آسفالت 100 کوچه 
در منطقه چهار شهری قم

شهردار منطقه چهار قم از بهسازی و اولویت بندی 100 کوچه جهت 
عملیات روکش آسفالت در این منطقه خبر داد .

مجید متین فر با اشاره به درخواست شهروندان در خصوص آسفالت کوچه 
شمار 6 فردوسی گفت: با توجه به گستردگی این منطقه در مقایسه با مناطق 
دیگر بیشترین رشد صدور پروانه را دارد و بحث بلوار شهید کریمی ، شهرك 

انسجام و بلوار فردوسی نیز از پروژه های مهم است.
وی با بیان اینکه برنامه ریزی برای آسفالت حدود 100 کوچه انجام گرفته 
است خاطرنشان کرد: عملیات جدول گذاری و بعضا آماده سازی و زیرسازی 
کوچه ها انجام شده است و برخی از کوچه ها در اولویت و رده بندی قرار دارند 

که به زودی اقدامات لازم در ارتباط با این کوچه ها انجام می گیرد.
شهردار منطقه چهار قم با اشاره به اولویت های در نظر گرفته شده است 
بیان کرد: زمان انجام جدول گذاری، تعداد ساکنین و میزان ساخت و ساز از 

اولویت های مورد نظر هستند. 
متین فر شهروندان را بهترین ناظران دانست و تصریح کرد: مردم به عنوان 
سرمایه اجتماعی هستند و نکاتی را که مطرح می کنند قطعا مورد توجه قرار 

خواهد گرفت.
وی گفت: تقاطع جمهوری، خیابان شهیدان محمودنژاد نیز بعد از چندین 
سال بهسازی و آسفالت شده است و تنها مشکل وجود تعدادی معارض است 

و اگر برطرف شود قطعا اقدامات لازم در این قسمت انجام می شود.

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات  شهرداری خبر داد:

راه اندازی چهار نرم افزار شهری 
برای شهرداری قم 

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات و تحول اداری شهرداری قم 
از راه اندازی چهار نرم افزار شهری در خصوص رفع مشکلات مردم و تسریع 

در پیگیری مشکلات خبر داد. 
علی ملك لی با اشاره به راه اندازی چهار نرم افزار برای شهرداری قم گفت: 
این نرم افزارها بر اساس وب و موبایل طراحی شده که از طریق آن مردم بتوانند 

مباحث مربوط به شهرداری را دنبال کنند.
وی عنوان کرد: یکی از این نرم افزارها، " نرم افزار 137 شهرداری قم " می 
باشد که مردم از طریق آن می توانند با مشاهده هر گونه مشکل عکس آن را با 
موبایل گرفته و از طریق نرم افزار برای سامانه 137 شهرداری قم ارسال کنند.

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات وارتباطات و تحول اداری شهرداری قم 
گفت: این نرم افزار هم اکنون در سایت شهرداری قم و همچنین سایت کافه 

بازار وجود دارد و به عنوان چشم شهروند معرفی شده است.
وی عنوان کرد: از دیگر نرم افزارهای شهر، نرم افزار " شهر نماست " که 
در آن تمام نماهای شهر قم و همچنین نقشه های شهری ترسیم شده و 
شهروندان و زائران می توانند از طریق آن اقدام به تعیین مسیر و همچنین 

آشنایی با شهر قم کنند.
ملك لی نرم افزار دیگر شهری قم را در خصوص مسائل ترافیکی عنوان کرد 
و گفت: این نرم افزار ویژه " نقشه های ترافیکی شهر قم" است و وضعیت ترافیك 

معابر و مسیرهای ترافیکی مشخص خواهد بود.
سرپرست مرکز فناوری اطلاعات وارتباطات و تحول اداری شهرداری قم 
گفت: این نرم افزار از سایت ITSMAP.QOM.IR در حال دستیابی است و 
45 دوربین سطح شهر را به صورت لحظه ای نشان می دهد و از سوی دیگر 

مسیریابی و مسیر اتوبوس ها را نیز مشخص می کند.
وی گفت: نرم افزار دیگر در خصوص"  عوارض شهرداری قم " است که 
صرفا در راستای آگاهی دادن به مردم و نحوه محاسبه عوارض ها تعیین شده 

که در راستای شفاف بودن اقدامات شهرداری قم است.
ملك لی گفت: یکی از اهداف شهر هوشمند شفاف سازی است و مردم از 
طریق این نرم افزار با همه مسائل شهری آشنا شده و جلوی دلال بازی های 

افراد سودجو در شهر گرفته می شود.


